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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

آبان ماه برای بخش معدن و صنایع معدنی کشور با خبرها و اتفاقات خوب و امیدوارکننده ای همراه بود. اواخر این ماه همزمان با سفر دکتر ///
روحانی رئیس  جمهور و هیات  همراه به دو اســتان یزد و کرمان شــاهد افتتاح و بهره برداری از طرح ها و پروژه هایی بودیم که هر کدام از آنها 

می تواند در افزایش رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال نقش به سزایی داشته باشد.
در اســتان کرمان ۱۱ طرح صنعتی ومعدنی با مجموع سرمایه گذاری ریالی بالغ بر 2۵ هزار میلیارد ریال و سرمایه گذاری ارزی بیش از ۵70 

میلیون یورو افتتاح شد که با بهره برداری از این واحدها برای بیش از هزار و 692 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد می شود .
در استان یزد نیز به طور همزمان ۱4 طرح صنعتی ومعدنی افتتاح شد که کارخانه احیاء مستقیم مگامدول )هات شارژ( اردکان از آن جمله بود 
و با بهره برداری از آن زمینه اشتغال ۱80 نفر فراهم شد. محصول این کارخانه آهن اسفنجی گرم و سرد با ظرفیت یک میلیون و ۵۵0 هزار تن 
در سال است که به عنوان ماده اولیه در صنایع ذوب و ریخته گری کاربرد دارد. برای احداث این کارخانه چهارهزار و 6۵0 میلیارد ریال و83 
میلیون یورو سرمایه گذاری شده است. بنابر اظهارات متولیان بخش صنعت ومعدن؛ نامگذاری سالجاری تحت عنوان رونق تولید و فرمایشات 
مقام معظم رهبری در خصوص ضرورت رونق تولید و اینکه ایشان عنایت ویژه ای به این حوزه دارند؛ موجب شده یک فرصت استثنایی برای 
توســعه بخش صنعت ومعدن کشور در سالجاری شکل بگیرد.طبق اظهارات رحمانی وزیر صمت، »امسال در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
7 محور و 34 برنامه عملیاتی برای رونق تولید تهیه و تدوین شده است و خوشبختانه با توجه به تائید رئیس جمهور این برنامه ها با جدیت 
هرچه تمام تر ذیل منویات مقام معظم رهبری در سطح این وزارتخانه در اقصی نقاط کشور دنبال می شود. همه ارکان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با اعتقاد و انگیزه و به عنوان یک کار جهادی تمامی برنامه های حوزه رونق تولید را با دقت و تا حصول نتیجه لازم پیگیری می کنند.«

در راســتای رونق تولید در کشور یکی از دغدغه های مهم صاحبان صنایع در خصوص تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای صنعتی است که 
طبق اظهارات وزیر صمت »تامین سرمایه در گردش واحدهای صنعتی یکی از اولویت های رونق تولید در سالجاری است و باید با یک نگاه 
جهادی که مدنظر مقام معظم رهبری اســت؛ در این حوزه خدمات لازم به صنعتگران ارائه شود. با این حال وزارت صمت به دنبال روش های 

نوین تامین منابع مالی مورد نیاز واحدهای تولیدی هست و در این خصوص اقدامات مؤثری نیز در حال پیگیری است.«
با عنایت به وجود ده ها هزار طرح و پروژه  نیمه تمام صنعتی و معدنی در کشور از یک سو و همچنین محدودیت و کمبود نقدینگی از سوی 
دیگر؛ موضوع اتمام طرح های نیمه  تمام یکی از اولویت  های دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت است و در همین راستا برنامه ها و اقداماتی 

برای پیگیری این مهم در حال انجام است.
بر اساس گزارش منتشر شده از سوی وزارت صمت بالغ بر ۵6 هزار طرح نیمه تمام تا پایان تیر سالجاری در کشور وجود دارد؛ طرح هایی که از 
پیشرفت فیزیکی صفر تا 99 درصد برخوردارند. مقایسه این آمار با پایان خرداد ماه نشان می دهد که در فاصله یک ماه بیش از سه هزار طرح 
جدید به مجموع نیمه تمام ها اضافه شده است.ارزیابی آمار اعلام شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت نشاندهنده آن است که در مدت 
زمان مورد بررسی بیشترین طرح های در دست اجرا به طرح  های با پیشرفت فیزیکی صفر تا 20  درصد اختصاص داشته است. طرح   هایی که 
در میان گروه های جذاب برای سرمایه گذاران قرار دارند، اما در نظر نگرفتن توجیه پذیری این طرح ها موجب شده تا جوازهای صادره در همان 
مرحله اولیه به حال خود رها شوند و با وجود آنکه راهکارهای بسیاری برای تکمیل این طرح ها در نظر گرفته شده است، اما به دلیل اینکه 

بخش اعظمی از این طرح    ها فاقد توجیه اقتصادی هستند؛ شاهد پیشرفتی در روند تکمیل این طرح  ها نبوده ایم.
بر اساس آمار اعلام شده مجموع طرح  های در دست اجرا با پیشرفت فیزیکی صفر تا 20 درصد در مدت زمان مورد بررسی برابر با 38 هزار و 
360 فقره بوده که در میان طرح  های نیمه  تمام بیشترین طرح  های در دست اجرا برای این بخش به گروه ۱0 تا ۵0 نفر کارکن با صدور ۱9 
هزار و ۵60 فقره طرح اختصاص دارد. اما برای صنایع کوچک با اشتغال ۱0 نفر کارکن و کمتر نیز ۱6 هزار و 22۵ فقره طرح در دست اجرا 
با پیشرفت فیزیکی صفر تا 20 درصد وجود دارد؛ طرح هایی که برای راه اندازی به سرمایه کمتری نیاز دارند، اما عدم  تامین به موقع سرمایه، 
این طرح ها را نیز با مشــکلات بســیاری مواجه کرده است؛ به  طوری  که در برخی مواقع عدم تامین سرمایه مورد نیاز عدم توجیه  پذیری این 
طرح ها را به همراه داشــته اســت. از این رو امید می  رود در شرایطی که روند نزولی تشکیل سرمایه ثابت، کاهش اشتغال و افزایش بیکاری 
به چالشــی جدی برای کشــور تبدیل شده است حداقل تسریع در اتمام طرح ها و پروژه های نیمه تمام و بهره برداری از آنها، این مشکل را تا 
حدودی برطرف کند و شاهد رشد تولید ناخالص داخلی، افزایش اشتغال، تنوع بخشی به سبد صادرات غیرنفتی و درآمدهای ارزی و کاهش 

وابستگی به واردات در شرایط دشوار ارزی باشیم.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

 ضرورت تکميل
پروژه های نيمه تمام
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حضرت آیت الله خامنه ای هدف اصلی از جلسه با 
تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان اقتصادی را 
تکریم این عناصر اساسی در افکارعمومی خواندند 
و ســخنان تولیدکنندگان در این دیدار را بسیار 

مهم، سنجیده و قابل توجه دانستند.
ایشــان با بیان اینکه نباید برای حل مشــکلات 
چشــم به جای دیگری داشــت، ضمن تاکید بر 
ضرورت رونق تولید، گفتند: تنها دریچه »انتقال 
حیات، روشــنایی و نیرو به داخل کشور« همین 
دریچه ای اســت که فعالان بخش تولید بر روی 
کشــور می گشــایند.رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نقــش اقتصاد را در نظام اســلامی بســیار مهم 
برشــمردند و افزودند: ثروتمند کــردن جامعه، 
افزایش ثروت ملی، گسترش رفاه عمومی و توزیع 
عادلانه منابع عمومی در اســلام یک ارزش است 
کــه با تحقق این نگاه در عیــن وجود تفاوت در 
جامعه شــکاف طبقاتی به وجــود نخواهد آمد.

حضرت آیــت الله خامنــه ای تولیدکنندگان را 
فرماندهان، پیشــروان، خط  شــکنان و صفوف 
مقــدم عرصه حیاتــیِ »تولید داخلــی، رونق 
اقتصادی و گســترش رفاه عمومی« خواندند و 
خاطرنشــان کردند: این میدان خطیر؛ میدان 

یک جنگ واقعی است.

مسلح کردن انقلاب به سلاح و اراده 
تولید داخلی؛ علاج مشکلات است

ایشان مسلح کردن انقلاب به سلاح و اراده تولید 
داخلی را علاج مشکلات برشمردند و افزودند: تنها 

راه حل مسائل موجود این است که مسیر تقویت 
و رونــق تولید داخلی را با جدیت ادامه دهیم و با 
تصمیمات صحیح و اقدامات لازم؛ موانع را برطرف 
کنیم که آثار مثبت حرکت در این مسیر، نسبت 
به قبل مشهود است.رهبر معظم انقلاب توجه به 
تولید داخل را موجب دور شــدن کشور از حالت 
شرطی شدن دانســتند و گفتند: گره زدن روند 
حل مشکلات به تصمیمات دیگران موجب بروز 
بدترین مشکلات برای کشور می شود.ایشان تأکید 
کردنــد: البته ایرادی ندارد کاری که عبور از خط 
قرمز نیســت؛ انجام دهند، اما نباید حل مسائل 
اقتصادی را به ایــن کارها گره زد و افکارعمومی 

را شرطی کرد.

ظرفیت پیشرفت در کشور وجود 
دارد؛ باید موانع آن را رفع کرد

رهبر معظم انقلاب همچنین ظرفیت های داخلی 
را بی پایــان خواندنــد و یــادآوری کردند: وقتی 
یک فعال اقتصادی مانند امشــب گِله می کند و 
دغدغه مند اســت؛ در واقع این حقیقت را اعلام 
می کند که ظرفیت پیشــرفت در کشــور وجود 
دارد و بایــد موانع آن را رفع کرد.حضرت آیت الله 
خامنه ای در همین خصوص افزودند: انشــاءالله با 
استفاده از ظرفیت های بی نظیری که تنها بخشی 
از آنها مورد اســتفاده قرار گرفته است و به برکت 
فعالیت فعالان اقتصادی؛ تحریم ها را از تهدید به 

فرصت تبدیل خواهیم کرد.
رهبر انقلاب اســلامی در ادامــه این نکته را 

یادآور شــدند کــه اگر ملت ایــران و فعالان 
اقتصــادی و اندیشــمندان کشــور بتوانند با 
تکیه بر تــوان داخلی تحریم ها را بی اثر کنند؛ 
عامــل تحریم کننــده نیز از ادامــه تحریم ها 
دســت برخواهد داشت؛ چراکه متضرر خواهد 
شد.ایشــان خاطرنشــان کردند: سیاست های 
تکیه بر تــوان داخلی بایــد آنچنان محکم و 
استوار باشد که اگر تحریم ها هم برداشته شد؛ 

به این سیاست ها آسیبی وارد نشود.
رهبر انقلاب اســلامی نیروی جــوان یا به تعبیر 
کارشناســان »پنجــره  جمعیتــی« را یکــی از 
مزیت های مهم کشــور برشــمردند و گفتند: ما 
امــروز در دل این فرصت قرار داریم. البته فقط تا 
20 ســال آینده امکان استفاده از این مزیت مهم 
وجود دارد و اگر در این 20 ســال غفلت شــود؛ 
کشور وارد عرصه ســالمندی خواهد شد و دیگر 

نمی توان کاری را پیش برد.
رهبر انقلاب اســلامی ابتدا به فعالان اقتصادی 
گفتنــد: مخاطب سیاســت های اصل 44 که 
چارچوب آن نیز تبیین شــده اســت؛ شــما 
هســتید و این سیاســت ها برای شما هم حق 
ایجاد می  کند و هم تکلیف.رهبر انقلاب اسلامی 
با اشــاره به تأیید سیاست های اصل 44 از جانب 
صاحبنظران اقتصادی در زمان ابلاغ آن افزودند: 
البتــه در اجرای این سیاســت ها درســت عمل 
نشــد؛ چراکه واگذاری برخی کارخانه ها به افراد 
سوءاســتفاده چی نه  تنها موجــب تقویت بخش 
خصوصی نشــد؛ بلکه عملکرد نادرست این افراد 

 رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند:

 تولیدکنندگان؛  فرماندهان عرصه  حیاتی
  تولید داخلی و رونق اقتصادی

 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار با 2500 نفر از تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان اقتصادی با اشاره به اهمیت ثروت ملی و گسترش رفاه عمومی 
در نظام جمهوری اســلامی و ضرورت امید نبســتن به خارج از کشور، تأکید کردند: کار و راهبرد اساسی »مصون سازی اقتصاد از آسیب تحریم ها از 

طریق تقویت و رونق تولید داخلی« است و بنده پشت این قضیه ایستاده ام و از مسیر پیشرفت حقیقی کشور کاملًا دفاع می کنم.



Jahane Madan

Jahane Madanماهنامه جهان معدن  شماره سی وچهارم  آبان 98 

7

اندک فضا را برای فعالان پرُشــمار و سالم بخش 
خصوصی نامساعد کرد.حضرت آیت الله خامنه ای 
تأکید کردنــد: فعالان بخش خصوصــی باید با 
اســتفاده از ظرفیت های سیاســت های اصل 44 
با یک برنامــه عملیاتی و نقشــه راه؛ زنجیره ای 
تخصصی از »تولید علم و طراحی و مهندســی« 

تا »تولید محصول و بازاریابی« را تشکیل دهند.
رهبر انقلاب با اشاره به اینکه معنای سیاست های 
اصل 44 جایگزین شدن بخش خصوصی به جای 
بخش دولتی نیســت، افزودند: این دو بخش باید 
به هم کمک کنند و مزاحم هم نباشند. مثلًا اگر 
بخــش خصوصی می توانــد کاری را انجام دهد؛ 
بخش دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی خود 
را رقیب بخش خصوصی ندانند و به آن کار ورود 

نکنند و اگر هم فعالیت دارند؛ کنار بکشند.
ایشــان درعین حال افزودند: البته بخش دولتی 
نباید به کلــی از فعالیت  های اقتصادی دســت 
بــردارد؛ چراکه  کارهایی وجــود دارد که به جز 
بخــش دولتی یا بخش های عمومــی غیردولتی 
فرد دیگری نمی تواند آنها را انجام بدهد.ایشــان 
همچنیــن بخش تعاونی در اقتصاد کشــور را 
پدیده مطلوبی دانستند و افزودند: در تعاونی ها 
با ســرمایه های اندک می توان اشتغال فراوانی 
ایجــاد کرد که اگــر این اشــتغال های ایجاد 
شــده به  صورت شــبکه ای به یکدیگر متصل 
شــوند؛؛ برکات زیادی برای اقتصاد کشــور به 
وجود خواهد آمد که وزیر  تعاون باید موضوع 

تعاونی ها را با جدیت دنبال کند.

توصیه های رهبر انقلاب اسلامی
 به عموم مردم

»اســتفاده از کالاهای داخلی«، »شــرکت در 
ســرمایه گذاری های مولد همچــون تعاونی ها 
و بــورس« و »ترویج فرهنــگ کار جهادی و 
تعاون« توصیه های رهبر انقلاب اســلامی به 
عموم مردم بود.ایشان به  عنوان نمونه یکی از 
رفتارهای نادرســت در عرصه  تولید داخلی را 
اســتفاده از نشان خارجی برشمردند و گفتند: 
این شیوه باید اصلاح شود.رهبر انقلاب اسلامی 

وظیفه و مســئولیت نخبگان علمی و دانشگاهی 
را کمک به حل مســائل اقتصادی و همکاری با 
بخش های تولیدی در راســتای تبــادل دانش و 
تجربه دانستند و افزودند: از وظایف مهم نخبگان؛ 
تربیت نیروی انســانی خلاق، مبتکر و متناســب 
بــا نیازهــای روز و همچنیــن کار علمی برای 
حل مشــکلات موجود در مســائل بانکی و نظام 
بودجه ریزی کشور است.حضرت آیت الله خامنه ای 
بــا تأکید بر اینکه دســتگاه های دولتــی باید از 
ظرفیت علمی دانشــگاه ها استفاده کنند، گفتند: 
در ابتدای سال چهار ماه فرصت داده شد تا نظام 
بودجه ریزی کشور اصلاح شود، اما متأسفانه این 
کار انجام نشد و دلیل آن هم گره های علمی است 
کــه این گره ها با کمک دانشــگاهیان و نخبگان 

علمی برطرف خواهد شد.

دستگاه های دولتی با جدیت به دنبال
 بهبود محیط کسب وکار باشند

حضرت آیت الله خامنــه ای در ادامه توصیه هایی 
هم خطاب به دســتگاه های دولتی بیان کردند و 
گفتند: دســتگاه های حکومتی باید با جدیت به 
دنبال بهبود محیط کســب وکار و برطرف کردن 
قوانین مزاحم و اصلاح عملکردهای غلط باشند تا 

محیط مساعد تولید در کشور به وجود آید.
ایشان تأکید کردند: باید قوانین مربوط به مسائل 
مالی، پولــی، بانکی، گمرکی، بودجــه و تأمین 
اجتماعــی به نفع تولید تغییر پیدا کنند و عرصه 

برای واردات و سفته بازی بسیار تنگ شود.
رهبــر انقلاب تغییر قوانین و دســتورالعمل ها را 
وظیفه مجلس شورای اسلامی دانستند و گفتند: 
البته برخی از این قوانین تغییر کرده و در مجلس 

تصویب شده، اما هنوز اجرایی نشده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه عمده 
مشــکلات بخش تولید مربوط به مسائل بانکی و 
گمرکی است؛ مجلس و دولت را به اقدامات جدی 

برای برطرف کردن این مشکلات توصیه کردند.
ایشــان به احتمال بروز برخــی خطاها از جانب 
تولیدکنندگان اشاره کردند و گفتند: همه خطاها 
در یک سطح نیســتند و نباید برای هر خطایی 

دستگاه های نظارتی بر ســر تولیدکننده بریزند. 
البته حساب خیانت از اینگونه خطاها جداست.

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به گزارش رئیس قوه  
قضائیه مبنی بر جلوگیری از تعطیلی تعداد زیادی 
از واحدهای تولیدی که در آستانه تعطیلی بودند؛ 

آن را اقدامی بسیار خوب خواندند.
توصیه دیگــر حضرت آیــت الله خامنه ای به 
دســتگاه های دولتی لزوم ثبات سیاست های 
مالی و پولی بود.ایشــان همچنین با اشــاره 
بــه تجربه مبــادلات تجــاری و اقتصادی با 
کشــورهای خارجی گفتند: این تجربه به ما 
نشان می  دهد که کشورهای خارجی هیچگاه 
حاضر به انتقال فناوری های اساســی به ویژه 
در بخش نفت، پتروشــیمی و خودرو به ایران 
نیســتند؛ بنابراین دستگاه های دولتی باید به 
دنبال اســتفاده از توانایی هــای داخلی برای 

رسیدن به این فناوری ها باشند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: همان فکر و اندیشه 
دقیقی که می تواند بدون هیچ کمکی به فناوری 
پیچیده و نادر ســلول های بنیــادی و یا فناوری 
غنی ســازی اورانیوم از 3.۵ درصد به 20 درصد 
دست پیدا کند؛ آیا نمی تواند به فناوری استحصال 
بهتر و بیشــتر از چاه های نفت دست یابد؟  قطعا 
می  توانــد؛ بنابراین باید از ایــن ظرفیت بی بدیل 

داخلی استفاده کرد.

باید از توانایی شرکت های داخلی
 در زمینه قطعه سازی استفاده کرد

رهبر انقلاب اســلامی با اشــاره به شرکت های 
داخلــی که در زمینه قطعه ســازی برای خودرو، 
صنایع نفت، لوازم خانگی و ماشــین آلات فعالیت 
می کننــد، افزودند: باید از این توانایی اســتفاده 
کــرد و با تشــکیل یک نمایشــگاه دائمی میان 
این شــرکت ها هم افزایی به وجود آورد.حضرت 
آیــت الله خامنه ای حمایت از صــادرات و حضور 
فعالان اقتصادی در کشــورهای دیگر را هم مهم 
دانستند و افزودند: می توانیم با استفاده از ظرفیت 
دیپلماسی؛ با همسایه ها و دیگر کشورها ارتباطات 

اقتصادی خوبی برقرار کنیم.
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کارخانه احیاء مستقیم مگامدول )هات 
شارژ( اردکان با حضور دکتر روحانی 
رئیس جمهور افتتاح و با بهره برداری از 

آن زمینه اشتغال 18٠ نفر فراهم شد.
محصول این کارخانه آهن اســفنجی گرم 
و ســرد با ظرفیــت یک میلیــون و ۵۵0 
هزار تن در ســال است که به عنوان ماده 
اولیه در صنایع ذوب و ریخته گری کاربرد 
دارد. عملیــات ســاخت کارخانــه احیاء 
مســتقیم مگامــدول از ســال 9۱ آغاز و 
تولید آزمایشی آن در سال 97 شروع شده 
است. برای احداث این کارخانه چهارهزار 
و 6۵0 میلیــارد ریــال و 83 میلیون یورو 
ســرمایه گذاری ارزی شده است. بر اساس 
این گــزارش در آئین افتتــاح این واحد 

تولیدی؛ رئیس دفتر آقای روحانی، استاندار 
یــزد، محمدرضا تابش نماینــده مردم در 
مجلس شورای اســلامی، فرماندار اردکان و 
جمعی از مسئولان محلی حضور داشتند. 
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو یکی از 
بزرگترین تولیدکنندگان سنگ آهن کشور 
اســت که از سال گذشــته با بهره برداری 
از واحدهــای فــولادی توانســت زنجیره 
تولید را از ســنگ آهن تا محصولات نهایی 
تکمیل کند .این شرکت یکی از پیشگامان 
بومی سازی و اســتفاده از فناوری های روز 
در ساخت قطعات صنعتی است و بر اساس 
اهداف و برنامه ریزی های پیش بینی شــده 
در زمینه کاهش وابســتگی بــه خارج از 

کشور؛ گام های اساسی برداشته است. 

تکمیل طرح های در دست اجرا 
در استان تحول ایجاد خواهد کرد

رئیس جمهور تصمیمات و مصوبات ســفر 
کاروان تدبیروامیــد به اســتان یزد را در 
توسعه و آبادانی استان بسیار مفید و مؤثر 
توصیف کــرد و گفــت: بی تردید تکمیل 
پروژه هایــی کــه در بخش هــای مختلف 
برای استان یزد در نظر گرفته شده است؛  
می تواند تحولی در سطح استان ایجاد کند.

دکتــر حســن روحانی گفــت: طرح ها و 
پروژه های بســیار خوبی برای استان یزد 
در بخش های مختلــف صنعتی، معدنی، 
کشاورزی و گردشــگری پیش بینی شده 
اســت که دولت بــا قوت اجــرای آنها را 

پیگیری خواهد کرد.

با حضور رئیس جمهور صورت گرفت؛

افتتاح کارخانه احياء مستقيم 
مگامدول در اردکان 
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دکتر روحانی: 
در خصوص 

اجرای پروژه ها 
در استان 

یزد بانک ها 
اعتبارات خوبی 

بالغ بر 60 
هزار میلیارد 

تومان در نظر 
گرفتند که 

می تواند تحول 
بزرگی در 

استان ایجاد 
کند

رئیس جمهور با اشاره به افتتاح کارخانه آهن اسفنجی در 
چادرملو گفــت: این کارخانه ظرفیت تولید یک میلیون 
و ۵۵0 هزار تن آهن اســفنجی دارد که می تواند در این 

زمینه تحول بزرگی در استان و برای کشور ایجاد کند.
دکتر روحانی همچنین کارخانه توربین و کمپرسور یزد 
را شــگفت انگیز توصیف کرد و گفت: اینکه کشورمان با 
افتتاح این کارخانه در زمینه توربین های بســیار عظیم 
خودکفا شــده اســت؛ جای خوشــحالی دارد و حضور 
جوانان، کارآفرینان و متخصصان برجسته کشورمان در 

این کارخانه بسیار افتخارآفرین است.
رئیس جمهور با اشــاره به طرح ها و پروژه های مختلفی 
که در ســطح اســتان یزد و در بخش هــای مختلف به 
بهره برداری رسید، اظهارداشت: اجرای طرح هایی با این 
وسعت به معنای حرکت در مسیر ایجاد تحول بزرگ در 

سطح استان است.
دکتر روحانی خاطرنشــان کرد: 2 پــروژه مهم راه آهن و 
تأمین آب آشــامیدنی را در جریان این سفر به مردم یزد 
وعده دادیم که این پروژه ها از اهمیت بســزایی برخوردار 
اســت و دولت با اختصاص اعتبارات لازم مصمم است تا 
آنهــا را اجرایی کند. رئیس جمهــور در ادامه افزود: برای 
بخش راه و راه آهن اســتان ۵2۵ میلیارد تومان اختصاص 
دادیم؛ ضمن اینکه با تأمین اعتبارات لازم به دنبال تکمیل 
طرح های نیمه تمام ســفر قبلی هســتیم. دکتر روحانی 
افزود: اتصال راه آهن یزد به شــیراز و همچنین به اقلید از 
طرح های مهمی است که امیدواریم تا پایان سال آینده به 
نتیجه برسد.رئیس جمهور گفت: اقدامات و اعتبارات لازم 
برای تأمین آب آشــامیدنی یزد برای 30 ســال آینده در 
نظر گرفته شده است و اجرای آن را با قوت ادامه خواهیم 
داد. کارهای تحقیقاتی برای تأمین آب مورد نیاز صنعت و 

کشاورزی از دریای عمان نیز در حال انجام است.
دکتــر روحانی در ادامه در خصــوص برنامه دولت برای 
اتمام پروژه های نیمه تمام استان یزد گفت: اعتبارات لازم 
در این زمینه پیش بینی شــده است و امیدواریم هرچه 
زودتــر تکمیل و به بهره برداری برســند. ضمن  اینکه در 
خصوص اجرای پروژه ها در استان یزد بانک ها اعتبارات 
خوبی بالغ بر 60 هزار میلیارد تومان در نظر گرفتند که 

می تواند تحول بزرگی در استان ایجاد کند.
رئیس جمهــور درباره حمایت دولت از توســعه فناوری  
اطلاعات در اســتان و تقویت ظرفیت های اســتان یزد 
در ایــن زمینه گفت: امروز توســعه بخش فناوری های 
اطلاعــات اهمیت زیــادی دارد و دولت نســبت به این 
موضوع و تقویت شرکت های دانش بنیان اهتمام ویژه ای 
قائل اســت و در این زمینه احــداث کارخانه نوآوری در 
یزد که عملیات اجرای آن در جریان این ســفر آغاز شد؛ 
می تواند تحول بزرگی در بخش فناوری و شــرکت های 

دانش بنیاد استان یزد ایجاد کند.

دکتر روحانی خاطرنشــان کرد: تلاش دولت بر این بوده 
که سیستم ارتباطی کشورمان با دنیا قابل قبول باشد که 
در این راستا شبکه ملی اطلاعات کشورمان فعال است و 

فازهای مختلف آن در حال افتتاح می باشد.
رئیس جمهور تصریح  کرد: معتقدیم پیشــرفت علمی  و 
اقتصادی در ســایه حضور در بازارهای جهانی امکانپذیر 
اســت؛ بنابراین تســهیل برای حضور در این بازارها را 
همچنان ادامه خواهیم داد.دکتــر روحانی در خصوص 
فارغ التحصیلان  بیــکاری  و  مهاجرت پذیــری  پدیــده 
دانشــگاهی در اســتان یزد گفت: دولت هرچه در توان 
دارد؛ برای بهبود وضعیت اســتان به کار خواهد گرفت 
و در خصــوص بیــکاری فارغ التحصیلان دانشــگاهی 
شرکت های دانش بنیان می توانند و این ظرفیت را دارند 
کــه فارغ التحصیلان و جوانان تحصیلکــرده را جذب و 

مشغول به کار کند.
رئیس جمهــور در خصــوص توجه دولت بــه موضوع 
گردشــگری اســتان؛ گردشــگری را یکی از محورهای 
مهم اشتغال جوانان و همچنین کمک به توسعه استان 
عنوان کــرد و گفــت: در بحث گردشــگری اعتبارات 
فقــط متمرکز در یک حوزه نیســت و اقدامات متعدد و 
مختلف برای توســعه اســتان از جمله احداث راه آهن و 
تأمین آب می تواند در توســعه گردشگری استان نقش 
بسزایی ایفا کند.دکتر روحانی خاطرنشان کرد: در مورد 
گردشگری تنها وزارت میراث فرهنگی وگردشگری نیست 
که باید اعتبارات به آن تخصیص یابد. البته دولت باید به 
گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی توجه ویژه ای 
داشته باشد؛ زیرا این حوزه در زمینه اشتغال نقش بسیار 

تعیین  کننده ای دارد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز بیکاری تحصیلکرده ها 
یک مشــکل مهم و اساسی در کشور محسوب می شود، 
گفت: توســعه شــرکت های دانش بنیان می تواند زمینه 
مناسب را برای اشتغال جوانان ایجاد کند.دکتر روحانی 
در ادامه با بیان اینکه رابطه سیاســی ما با دنیا می تواند 
عامل مهمی برای توســعه گردشــگری در کشور باشد، 
گفت: لغو روادید با یک کشور می تواند به افزایش تعداد 
گردشــگران خارجی و توسعه گردشگری بینجامد. البته 

باید بودجه لازم هم برای گردشگری اختصاص یابد.
رئیس  جمهور خاطرنشان کرد: خوشبختانه استان یزد از 
ویژگی های بسیار خوبی در زمینه گردشگری برخوردار 
اســت و بافت تاریخی، معماری و بناهای تاریخی یزد از 
جمله جاذبه های گردشگری این استان به شمار می رود.

افتتاح همزمان 14 طرح صنعتی ومعدنی
 در استان یزد

رضا رحمانــی وزیر صنعــت، معدن و تجــارت نیز در 
مراســم افتتاح همزمان ۱4 طرح صنعتی ومعدنی استان 
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یــزد در شهرســتان مهریز گفــت: امروز 
جای خوشحالی اســت که بنا به اظهارات 
مسئولان این استان و فرماندار شهرستان 
مهریز؛ به خاطر تحریم ها هیچ واحدی در 

این منطقه تعطیل نشده است.
وی ادامــه داد: بــا توجــه بــه نامگذاری 
ســالجاری و فرمایشات مقام معظم رهبری 
در خصــوص رونق تولید و اینکه ایشــان 
عنایت ویژه ای به این حوزه دارند؛ می توان 
این مهــم را یک فرصت اســتثنایی برای 
توســعه بخش صنعت ومعدن کشــور در 
سالجاری دانست.رحمانی گفت: امسال در 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت 7 محور و 
34 برنامه عملیاتی برای رونق تولید تهیه 
شــده است و خوشبختانه با توجه به تائید 
رئیس جمهور این برنامه ها با جدیت هرچه 
تمام تر ذیل منویات مقام معظم رهبری در 
سطح این وزارتخانه در اقصی نقاط کشور 
دنبال می شــود.وی اضافه  کرد: همه ارکان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اعتقاد و 
انگیزه و به عنوان یک کار جهادی تمامی 
برنامه های حوزه رونق تولید را با دقت و تا 

حصول نتیجه لازم پیگیری می کنند. 

باید بازارهای صادراتی
 خود را شکوفا کنیم

وزیــر صمت با اشــاره به برنامه توســعه 

 صــادرات  غیرنفتــی به عنــوان یکی از 
محورهای فعالیت ایــن وزارتخانه گفت: 
امســال افزایش صادرات به کشــورهای 
همســایه و دوســت به دســتور جدی 
وزارتخانه تبدیل شده است و حتماً باید به 
دنبــال بازارهای صادراتی جدید و تثبیت 

خودمان در این بازارها باشیم.
رحمانی با اشــاره به ظرفیت بالای تولید 
کاشی وسرامیک در استان یزد خاطرنشان 
کــرد: انجمــن کاشی وســرامیک باید در 
بازارهای جدید صادراتی  توسعه  خصوص 
و افزایــش حجم صادرات به کشــورهای 
همجوار همچون پاکســتان، عــراق و ...، 
برنامه ریزی و اقدامات مؤثرتری را در دستور 
کار خــود قرار دهد.وی با اشــاره به دیدار 
اخیر خود با اعضای هیات دوستی پارلمانی 
پاکستان و ایران گفت: در خصوص اصلاح 
تعرفه واردات کاشی و سرامیک این کشور 
از ایران مشکلات موجود مطرح و در حال 

پیگیری و رفع آن هستیم.

تهیه نقشه راه معدن کشور
 برای اولین بار

رحمانی با اشــاره به برنامه وسیع وزارت 
صمت در خصوص توسعه معادن در سطح 
کشور افزود: امسال برای نخستین بار طرح 
احیای معادن کوچک مقیاس و همچنین 

برای اولین بار نقشه راه معدن کشور تهیه 
شده اســت.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ادامه داد: در حوزه معادن و صنایع معدنی 
خوشبختانه زنجیره فلزات اساسی در قالب 
طرح توازن در حال اجراســت که این امر 
موجــب کاهــش خام فروشــی و افزایش 
تولیــد محصولات نهایی انــواع فلزات در 
کشور شده اســت.رحمانی اضافه  کرد: طی 
چند ســال گذشــته بالغ بر 23 میلیون 
تن سنگ آهن از کشــور صادر می شد که 
خوشــبختانه با تمهیدات اتخاذ شده این 
رقم در سال 97 به کمتر از 8 میلیون تن 
کاهش یافته و حجم صادرات موجود برای 
تبدیل به محصول و ایجاد ارزش افزوده در 
واحدهای صنعتی کشورمان به کار گرفته 

شده است.

نهضت ساخت داخل مورد اقبال
 صنعتگران واقع شده است

وزیر صمت همچنین تصریح  کرد: خوشبختانه 
دیگر برنامه محوری وزارتخانه یعنی نهضت 
ســاخت داخل در کشــور با اقبــال جدی 
صنعتگران مواجه شده و این مهم که مورد 
تائید و تاکید ویژه مقام معظم رهبری است و 
ایشان با حساسیت خاصی نتایج آن را دنبال 
می کنند؛ در عمل موجــب کاهش واردات 
برخی اقلام کالایی طی این مدت بوده است.
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تداوم روند کاهشی
 واردات کالاهای ساخت داخل

رحمانی گفت: در ســال 97 شــاهد کاهش 30 درصدی 
واردات کالاهــای مصرفی به کشــور بودیم کــه با ادامه 
داخلی ســازی کالاهای مورد نیاز کشــور؛ روند کاهشــی 
واردات تداوم خواهد یافــت.وی افزود: کاهش آمار قاچاق 
نیز یکی دیگر از نتایج مهم توجه به تولیدات داخلی است 
و نباید فراموش کرد که افزایش نرخ ارز نیز فرصتی مناسب 

برای توسعه صادرات کشور در شرایط فعلی شده است.

لزوم توجه به مزیت های صادراتی استان ها
وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: صنایع دســتی، 
فرش و بسیاری از کالاهای دیگر از مزیت های صادراتی 
استان یزد هستند که باید مورد توجه جدی قرار گیرند.

رحمانی با اشــاره به سفر اخیر خود به نمایشگاه واردات 
شــانگهای در کشــور چین گفت: این کشور طی سال 
گذشــته بیش از 2300 میلیارد دلار واردات انواع اقلام 
کالایی داشــته که بــا آنالیز انجام گرفتــه فرصت های 
کم نظیری برای ایجاد بازارهای صادراتی جدید در چین 
بــرای ما وجود دارد.وی ادامه داد: هم برای رونق تولید و 
هم توسعه صادرات نیازمند حمایت همه عوامل مؤثر در 
این حوزه ها هســتیم که امیدواریم با توجه به تاکیدات 
مقام معظم رهبری همه بخش هــا رویکرد همراهانه  تری 

داشته باشند.
وزیر صمت تصریح  کرد: امروز شــرایط تولید در کشــور 
مهیاســت؛ بازارهای صادراتی نیز وجود دارد و می توانیم 

ظرفیت های تولید کشورمان را ارتقاء دهیم.

تامین نقدینگی مورد نیاز واحد ها 
اولویت رونق تولید

رحمانی با اشــاره به دغدغه صاحبان صنایع در خصوص 
تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای صنعتی گفت: تامین 
سرمایه در گردش این واحدها یکی از اولویت های رونق 
تولید در سالجاری اســت و باید با یک نگاه جهادی که 
مدنظر مقام معظم رهبری اســت؛ در این حوزه خدمات 
لازم به صنعتگران ارائه شــود. با این حال وزارت صمت 
بــه دنبال روش های نوین تامین منابــع مالی مورد نیاز 
واحدهای تولیدی نیز هست و در این خصوص اقدامات 

مؤثری نیز در حال پیگیری است.

راهبرد اساسی حل مشکلات کشور
 توجه به تولید است

وی تاکیدکرد: راهبرد اساسی حل مشکلات کشور توجه 
به تولید اســت و باید به این باور برسیم؛ چراکه با تغییر 
نگاه ها و همراهی همه عوامل بســیاری از مشــکلات و 

مسائل قابل حل وفصل است.
وزیر صمــت تاکیدکرد: امروز در یــک جنگ تمام  عیار 
اقتصادی قرار داریم و افتتــاح این ۱4 طرح؛ انجام یک 
عملیات پیروزمندانه اســت. در واقع صادرات هر کالایی 
برای ما یک پیروزی است و این موجب سرپا بودن تولید 

و تثبیت اشتغال فرزندان ماست. 
رحمانی با اشــاره به اهمیت تثبیت مشــاغل در حوزه 
صنعت ومعدن خاطر نشان کرد: امروز هر شغل یک پروژه 
است و باید برای ایجاد شغل در بخش های مختلف تلاش 

بیشتری داشته باشیم.

 رحمانی:
 زنجیره 

فلزات اساسی 
در قالب طرح 
توازن در حال 

اجراست که 
موجب کاهش 
خام فروشی و 
افزایش تولید 

محصولات 
نهایی انواع 

فلزات در 
کشور شده 

است
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رئیس  جمهور اعلام کرد: در سفر کرمان شاهد 
افتتاح بیش از 8 هــزار میلیارد تومان طرح 

عظیم فولادی بودیم.
دکتر حسن روحانی در جریان سفر به استان کرمان 
اظهارداشت: در این ســفر ۱4 هزار میلیارد تومان 
پروژه را افتتاح کردیم و شاهد افتتاح بیش از 8 هزار 
میلیارد تومان طرح عظیم فــولادی )در مجموعه 
گل گهــر( بودیم .وی در ادامه افزود: بیش از ۱۱3۵ 
طرح با ۵00 میلیارد تومان اعتبار و با اشــتغالزایی 
2200 نفر در بخش کشاورزی، راه، ورزش، صنعت 
و نیرو افتتاح شد که امیدوارم این طرح ها مایه خیر 
و برکت برای کرمانی ها باشد. این در حالی است که 
این پروژه ها نشان می دهد بخش خصوصی و دولت 
در کنار یکدیگــر بوده اند.رئیس جمهور تصریح کرد: 
افتتاح کارخانــه اسیدســولفوریک مجموعه مس 
سرچشــمه نه تنها از بعد صنعتی؛ بلکه از دیدگاه 
زیست محیطی بسیار مهم اســت و باید سلامت و 
زندگی خــوب مردم به عنوان هدف اول ما باشــد 
و این طرح برای مردم رفســنجان و استان کرمان 
را بســیار خــوب ارزیابی می کنیــم.وی ادامه داد: 
خوشحال کننده است که جوانان روستایی احساس 
کنند؛ همه امکانات زندگی ســالم و خوب در کنار 
آنها قرار دارد.دکتر روحانی افزود: امروزه شرکت های 
ایرانی در صنعت فولاد و  مس به توانمندی دســت 
یافته انــد کــه می توانند هر کارخانــه ای را در این 
بخش ها ایجاد و راه انــدازی کنند.رئیس جمهور در 

آئین افتتاح 26 طرح معدنی منطقه گل گهر که وزیر 
صنعت معدن تجــارت، رئیس هیات عامل ایمیدرو، 
مدیرعامل شــرکت گل گهر و  جمعــی از مدیران 
ایــن منطقه حضور داشــتند، تصریح کرد: مدیران، 
کارشناسان، سرمایه گذاران، طراحان و ... توانمندی 
بالایی در صنایع کشــور به دست آورده اند که جای 

خرسندی دارد.
دکتر روحانی ادامه داد: امروزه شــرکت های داخلی 
صاحب بسیاری از صنایع شده اند و قادر به ساخت 
بخــش قابل توجهــی از تجهیزات شــده اند و  تنها 
بخش کوچکی از صنایع به خارج وابســته اســت. 
رئیس جمهور با اشــاره به توســعه های انجام شده 
در مجموعــه گل گهــر اظهار داشــت: متخصصان 
داخلی کشور را هم گل کرده اند و  هم گهر.روحانی 
تاکیدکــرد: گل  گهــر امروزه با پیشــرفت هایی که 
داشته؛ بهشت معدنی شده است. استان های کرمان، 
یزد، سیستان وبلوچســتان بهشت معادن هستند و 

ظرفیت بالایی در بهره برداری دارند.

اشتغالزایی برای بیش از17٠٠  نفر با 
افتتاح طرح های صنعتی ومعدنی در کرمان

مهنــدس رضــا رحمانــی وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت نیز در مراســم افتتــاح همزمان ۱۱ طرح 
اســتان کرمان در شهرســتان  صنعتی ومعدنــی 
رفســنجان و مجتمــع مس سرچشــمه گفت: در 
مجموع این طرح ها با ســرمایه گذاری بیش از ۱۱ 

هــزار و 600 میلیارد تومان افتتاح شــده و زمینه 
اشــتغال بیش از ۱700 نفر را فراهم کرده اســت.

مهندس رحمانی در گزارش ویدئو کنفرانسی خود 
به رئیس جمهور در خصوص طرح های مورد افتتاح 
در اســتان کرمان افزود: عــلاوه بر طرح های تولید 
800 هزار تنی فولاد بافت و آغاز طرح گندله سازی 
این شــرکت با ظرفیت 2.۵ میلیون تن و همچنین 
طرح تولید آهن  اســفنجی به ظرفیت 2.۵ میلیون 
تــن در جهان فــولاد، افتتاح کارخانه اکســیژن و 
طرح تولید بریکت ســرد در جهان فــولاد، افتتاح 
4 پست برق توسط شــرکت گل گهر در سیرجان؛ 
شــاهد بهره برداری نیروگاه ۱60 مگاواتی گوهران 
در مجتمع گل گهر بودیم که با سرمایه گذاری ۱00 

درصدی این واحد راه اندازی شده است.
وی ادامه داد: طرح تولید اسیدسولفوریک مجتمع 
مــس سرچشــمه یکــی از مهمتریــن طرح های 
زیســت  محیطی کشــور در این حوزه اســت که 
خوشــبختانه امروز شاهد بهره برداری آن هستیم و 
این رویکرد در خصوص ســایر مجتمع های تولید 
مس در نقاط مختلف کشور تداوم خواهد داشت.وی 
اضافه  کرد: مس به عنوان یک عنصر استراتژیک در 
جهان؛ روز به روز اهمیت آن در حال فزونی اســت.

وزیر صمت تصریح  کرد: کشــور ما هم  اکنون رتبه 8 
ذخایر مــس را در جهان داراســت و بالغ بر 34.۵ 
میلیون تن ذخایر قطعی ما شناسایی شده که این 
رقم به واسطه اکتشــافات جدید معدنی در کشور 

دکتر روحانی، رییس جمهور:

گل گهر؛ بهشت معدنی شده است
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به دســت آمده اســت.وی گفت: ذخایر شناسایی 
شــده تا ســال های قبل از این؛ بالغ بر 22 میلیون 
تن بود که با اکتشــافات انجام گرفته در دوره اخیر 
این میزان افزایش چشمگیری یافته است.مهندس 
رحمانی افزود: با توجه به اقدامات در دســتور کار 
و  برنامه ریزی انجام گرفته؛ پیش بینی می شــود به 
زودی بتوانیم به رتبه 7 ذخایر مس در جهان دست 
یابیم.وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: طی 6 
ماهه نخست امسال بیش از ۱۵ درصد افزایش تولید 
داشتیم که ۱8 درصد بیشــتر از برنامه پیش بینی 

شده برای این صنعت بوده است.
مهندس رحمانی خاطرنشــان کرد: امســال برای 
اولین بار رکورد تولید مــس کاتدی در تاریخ این 
صنعت توسط شرکت ملی مس با تولید حدود 260 
هزار تن برای سالجاری و 300 هزار تن برای سال 
99 حاصل خواهد شد.وی افزود: علاوه بر طرح های 
مورد افتتاح امــروز در حوزه صنعت مس؛ بیش از 
2.۵ میلیــارد یورو ســرمایه گذاری جدید و واحد 
در دســت احداث فقط در شــرکت مس داریم. از 
محل این سرمایه گذاری ها کارخانجات جدیدی در 
این حوزه در استان های کرمان، آذربایجان شرقی، 
سیستان وبلوچســتان و یزد راه اندازی خواهد شد 
که شــامل طرح های بزرگی همچــون طرح مس 
خاتون آباد کرمان اســت که طی چنــد ماه آینده 
به بهره برداری خواهد رســید.وی ادامه داد: طرح 
جامع پالایشــگاه آب در مس سونگون، ذوب این 
واحد و ســایر طرح های مرتبط نیز بــه زودی به 
اضافه کرد:  رحمانی  می رسند.مهندس  بهره برداری 
طرح انتقــال آب از خلیج فارس جزو ابر پروژه  های 
در دســت اجراســت که بیش از ۱2 هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری روی آن انجام شده است و 
توسط 3 شرکت گل گهر، چادرملو و مس سرچشمه 
انجام می شــود. پروژه آبرسانی تا نیمه  سال بعد به 
سرچشــمه و تا پایان ســال بعد نیز بــه چادرملو 
خواهد رســید و مجموعاً 840 کیلومتر لوله گذاری 
انجام خواهد شــد که در تاریخ کشور ما یک پروژه 
ماندگار خواهد بود.وی با اشــاره بــه اجرای طرح 
اسیدســولفوریک مجتمع مس سرچشــمه افزود: 
با توجه بــه تغییر روش از تولیــد ریور به فلش و 
افزایش میــزان برخی عناصر ضرورت داشــت در 
راســتای برنامه های حفظ محیط  زیست و اهداف 
زیســت محیطی وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
اقدامات مقتضی انجام گیرد که خوشــبختانه این 
طرح در این مجتمع در حال اجراســت و حتماً در 
ســایر مجتمع های تولید مس کشــور نیز به اجرا 
در خواهد آمد.وزیر صمت تاکیدکرد: دوســتداران 
محیط  زیســت بدانند صنعت کشــور خود حامی 
و حافظ محیط  زیست اســت و این رویکرد جامع 
ما در سطح کشور اســت.مهندس رحمانی با ارائه 
گزارشــی در خصوص این رویکرد در وزارت صمت 
به رئیس جمهور گفت: طی ســال های اخیر میزان 

تولیــد so2  در طرح تولید فلش در صنعت مس 
بالغ بر یــک چهارم تولید جهانی بوده اســت. در 
خصوص ذرات معلق خارج شده از کوره های فلش 
نیز حجم تولید کوره های مس ایرانی در ســطحی 
بسیار نازل تر از اســتانداردهای جهانی است. این 
موضوع نشــاندهنده تلاش زیاد مسئولان و عوامل 
مرتبط برای رعایت الزامات زیست محیطی می باشد 
و بهتر است مردم اطلاع داشته باشند که چه گام ها 
و سرمایه گذاری هایی در این راستا در سطح کشور 

و در حوزه صنایع و معادن انجام می شود.

کسب پیروزی های بزرگ با افتتاح
 هر واحد صنعتی ومعدنی در کشور

وزیر صنعــت، معدن و تجارت همچنین در جمع 
مدیران و کارکنان مجتمع مس سرچشمه گفت: 
موفقیت های این مجتمع در حوزه صنایع مس در 
ســایه همت همه مدیران این مجموعه و شرکت 
ملــی صنایع مــس ایران و همچنیــن مدیران و 
مســئولان در سطح شهرســتان و استان کرمان 
است.مهندس رحمانی افزود: در این صنعت روند 
خوبی آغاز شــده و افتتاح های انجام گرفته امروز 
به نوعی فتح الفتوح اســت.وی ادامه داد: دشمن 
تصور باطلی داشــت مبنی بر اینکه بســیاری از 
واحدهــای بزرگ صنعتی ما در پایان ســال 97 
تعطیل می شــوند، امــا امروز ما بــه برکت همه 
مدیران و کارکنان بخش های مختلف صنعت فقط 
در صنعــت مس با ۱۵ درصد رشــد تولید طی 6 

ماهه نخست امسال مواجه شده ایم.
وزیر صمت تاکیدکرد: تحقق این اتفاقات در حوزه 
صنعت؛ یک پیروزی بزرگ است که با عنایات خاص 
خداوند بوده و حتماً با انســجام و وحدت می توانیم 

نتایج بسیار بهتری نیز به دست آوریم.
مهندس رحمانی با اشاره به سفر اخیر خود به کشور 
چین و حضور در نمایشگاه واردات شانگهای گفت: 
بیــش از 47 میلیارد دلار ظرفیت واردات کشــور 
چین فقط در صنعت مس اســت و ما می توانیم از 
ایــن ظرفیت صادراتی برای کشــورمان به بهترین 
نحــو بهره برداری کنیم.وی ادامه داد: با احتســاب 
اکتشــافات جدید که انجام شده اســت؛ به ذخایر 
قابل توجهی دسترسی پیدا کردیم که فقط در مس 
سونگون و سرچشمه این حجم حدود 2 برابر نسبت 
به قبل بوده و در سیستان وبلوچستان و سایر نقاط 
نیز به ذخایر خوبی رســیدیم.وزیر صنعت، معدن و 
تجــارت گفت: فقط همین مســاله می تواند تحول 
خوبی در شــرایط اشــتغال و درآمد مردم استان 
کرمان و حتی کشــور ایجاد کند.مهندس رحمانی 
خاطرنشــان کرد: این موضوع وابســته به همت و 
تلاش ما در این حوزه اســت که بتوانیم با افزایش 
تولیدات خــود در بخش معدن نه تنها فرصت های 
جدیدی را برای توسعه اقتصادی کشور ایجاد کنیم؛ 

بلکه کشور را از اقتصاد نفتی نجات دهیم.

غریب پور: نیاز ارزی گل گهر را
 تامین می کنیم

دکتــر غریب پور رئیس هیات عامــل ایمیدرو نیز در 
نشســت بررســی عملکرد و برنامه های توســعه ای 
منطقه گل گهر گفت:  با توجه به ظرفیت های گل گهر؛ 
پیشنهاد می شود برنامه ریزی برای افزایش سرمایه تا 
۱0 هزار میلیارد تومان در دستور کار این شرکت قرار 
بگیرد.وی با بیان اینکه ایمیدرو آماده تامین نیازهای 
ارزی شرکت گل گهر است، گفت: این شرکت می تواند 
بــا افزایش ســرمایه، منابع خود را صــرف اقدامات 
توســعه ای کند.دکتر غریب پور با تاکید بر اینکه سود 
بنگاه ها باید صرف توســعه آنها شــود، افزود: توسعه 
بخش معدن باید از بنگاه های بزرگ معدنی آغاز شود. 
در این زمینه تشکیل کنسرسیوم های معدنی با هدف 
رونق تولید، اکتشافات و ... اجرا و این روند ادامه دارد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به اقدامات موثر 
گل گهر در تامین خوراک صنایع فولادی عنوان کرد: 
گل گهر طی ماه های اخیر و با توجه به سیاســت های 
ابلاغــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت؛ نقش موثر 
و کلیــدی در تامین خــوراک صنایع ایفــا کرد که 
جای تقدیر دارد.دکتر غریب پور با تاکید بر توســعه 
اکتشافات اعلام کرد: با توجه به چالش این شرکت در 
تامین سنگ؛ توسعه عملیات های اکتشافی توسط این 

مجموعه ضروری است.
تولید 2۵ میلیون تن کنسانتره 

تا سال 14٠4
ملارحمان مدیرعامل شــرکت گل گهر نیز در این 
مراسم اعلام کرد: در راستای توسعه زنجیره ارزش 
در ســطح منطقه گل گهر تولیــد 2۵ میلیون تن 
کنســانتره، 2۱ میلیون تن گندله و 6.4 میلیون 
تن آهن اســفنجی تا ســال ۱404 هدف گذاری 
شــده اســت.وی در ادامه افزود: جمع دارایی های 
بلندمدت این شــرکت از 7۵00 میلیارد تومان در 
سال 97؛ به 8700 میلیارد تومان طی شش ماهه 
نخســت امسال رسیده اســت.ملارحمان با اشاره 
به طرح های این شــرکت که تا پایان ســالجاری 
بــه بهره برداری می رســد، گفت: قطعه نخســت 
انتقــال آب و مدول یک آب شــیرکن، واحدهای 
گندله ســازی، خردایش2 و بریکت ســازی، واحد 
احیاء مســتقیم شــماره 2 و چند طــرح دیگر تا 
پایان امســال به بهره برداری می رسد. وی میزان 
ســرمایه گذاری برای توسعه این طرح ها را ۵۱00 
میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: طی سال 97 سود 
خالص شرکت 4400 میلیارد تومان بوده است که 
پیش بینی شده تا سال ۱404 این رقم تا 22 هزار 
میلیارد تومــان افزایش یابد.مدیرعامل گل گهر در 
پایان با اشــاره به طرح های در دست مطالعه این 
شرکت گفت: پروژه های خردایش در معدن، تولید 
کک  سوزنی در منطقه اروند و فولاد خلیج فارس از 

جمله طرح های در دست مطالعه است.
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معدن  صنعت،  وزیــر  حضور  با  همزمان 
و تجارت در اســتان کرمــان و مجتمع 
رفسنجان؛  شهرستان  در  مس سرچشمه 
ایــن واحد به  طرح اسیدســولفوریک 

بهره برداری رسید.
ایــن طرح با ظرفیت تولیــد 6۱0 هزار تن در 
سال با سرمایه گذاری بالغ بر 4۵0 میلیارد ریال 
برای 200 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد 
می کند.با توجه به سیاســت های شرکت ملی 
مــس ایران مبنی بر افزایش تولید شــرکت تا 
سقف 400 هزار تن در سال و تغییر تکنولوژی 
تولید از ریور به فلش کــه به دنبال آن حجم 
گازهای خروجی از واحد کاســته می شود و در 
عوض درصد so2 به بالای 22 درصد می رسد؛ 
بنابراین شرکت مس سرچشمه این واحد را در 
راستای تحقق اهداف حمایتی از محیط زیست 
و کاهش آلودگی ها راه اندازی کرده است.معدن 
مس سرچشمه از دیدگاه زمین شناسی بر روی 
کمربند جهانی مس قرار داشته و پهنه گسترش 
آن از جنوب خاوری تا شمال باختری به صورت 
یک محدوده بیضوی با ابعاد 2300×۱200 متر 
و ژرفای ۱6۱2 متر است.ساختار معدنی در این 
منطقه به صورت چندبافتی )پروفیری( بوده و 
نوع ســنگ منطقه از نوع گرانودیوریت و زمان 
تشکیل آن حدود 2۵ میلیون سال پیش است.

بخش هــای تولیدی مجتمع مس سرچشــمه 
عبارتنــد از معدن، تغلیظ، ذوب، پالایشــگاه، 
ریخته گری ها و لیچینگ اســت. کانسار مس 

سرچشمه از نوع پرفیری است.
ایــن معدن یکــی از بزرگترین معــادن روباز 
جهان به  شــمار می رود و ذخیره زمین شناسی 
آن بالغ بر یک میلیارد و دویســت و بیســت 
میلیون تن سنگ ســولفوری با عیار متوسط 
شده اســت.مدیرعامل  بــرآورد  درصــد   0٬7
شرکت ملی صنایع مس ایران در این خصوص 
گفت: همزمان با سفر اســتانی رئیس جمهور 
به کرمــان و با حضور وزیــر صنعت، معدن و 

تجارت کارخانه اسید سولفوریک مجتمع مس 
سرچشــمه به  عنوان بزرگتریــن و مهمترین 
طرح زیســت محیطی صنعت مس به  صورت 
ویدئــو کنفرانس افتتاح شــد.دکتر اردشــیر 
سعدمحمدی اظهارداشت: احداث این کارخانه 
در تکمیل شــرایط کوره فلــش کارخانه ذوب 
انجام شــده اســت؛ چراکه با تغییر تکنولوژی 
کارخانــه ذوب سرچشــمه از ریورب به فلش، 
ایجاد کارخانه اسید یک ضرورت برای تکمیل 
شرایط فنی و تکنولوژیک بود.وی افزود: میزان 
سرمایه گذاری صورت گرفته در این طرح ۱۱0 
میلیون یورو به  علاوه 4۵ میلیارد تومان است.

مدیرعامل شــرکت مس با اشــاره به ظرفیت 
تولید 6۱0 هزار تنی اسیدســولفوریک در این 
طرح اظهارداشــت:  با بهره برداری از این طرح 
امکان اشتغالزایی مستقیم و غیرمستقیم برای 
بیــش از 200 نفر فراهم می شــود.مدیرعامل 
شرکت مس با تأکید بر اینکه بهره برداری از این 
طرح یکی از مهمترین دغدغه های شرکت مس 
در قبال مردم و محیط زیست بود، عنوان  کرد: با 
راه اندازی کارخانه اسید سولفوریک سرچشمه 
آلایندگی از منطقه حذف می شود و این طرح 
محیط زیستی باعث شد که صنعت مس به یک 
صنعت سبز تبدیل شــود.دکتر سعدمحمدی 
ادامه داد: علاوه بر طرح اسید سولفوریک؛ طرح 
افزایش ظرفیت تیکنرهای باطله شماره ۱ و 2 و 
اصلاح تیکنر شماره 4، طرح نوسازی کوره آند و 
چرخ ریخته گری شماره 3 و طرح سیستم های 
هوشمند هشداردهنده و بهینه سازی و مدیریت 
ناوگان معدن نیز از دیگر طرح هایی اســت که 
در جریان سفر رئیس جمهور و از طریق ویدئو 
کنفرانس افتتاح شدند.مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس یادآور شــد: همــه این طرح ها با 
هدف کاهــش هزینه و افزایــش بهره وری در 
صنعت مس اجرا شده اســت و با بهره برداری 
از این طرح ها شــاهد تولید و توسعه پایدار در 

صنعت مس خواهیم بود.

کارخانه فولاد 
بافت افتتاح شد

فاز یک پروژه فولاد بافت شــامل واحد احیاء مستقیم به 
عنوان کامل ترین واحد تولید آهن  اسفنجی با فناوری ایرانی 
بهینه ســازی فرآیند تولید فولاد تحت عنوان »پرِِد« و با 

ظرفیت 8٠٠ هزار تن آهن اسفنجی افتتاح شد.
بر اســاس این گزارش فاز اول کارخانه احیاء اســتیل شهرستان 
بافت با سرمایه  گذاری 6000 میلیارد ریال و آغاز عملیات فاز دوم 
این کارخانه با اعتبــار 2۵0 میلیون یورو با ظرفیت 800 هزار تن 
آهن اســفنجی در فاز نخســت و 2۱.۵ میلیون تن گندله در سال 
در فــاز دوم با حضور رئیس جمهور، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
استاندار کرمان و برخی مسئولان استانی و شهرستانی افتتاح شد.

عملیات اجرایی این پروژه در سال 86 آغاز شده، اما تا سال 93 معطل 
مانده و بعد از آن مجددا فعالیت اجرایی از ســر گرفته شــده است.فار 
دوم ایــن پروژه واحد احیاء مســتقیم با ظرفیت 800 هزار تن بریکت 
گرم و واحد گندله ســازی با ظرفیت 2۱ و نیم میلیون تن اســت که 
قرارداد آنها با پیمانکار منعقد شــده است.همچنین در این مراسم و با 
حضور رئیس جمهور کلنگ عملیات اجرایی طرح توســعه فولاد بافت 
به زمین زده شــد.این گزارش حاکیست کارخانه تولید آهن  اسفنجی 
بافت یکی از مجهزترین واحدهای تولید آهن  اسفنجی کشور محسوب 
می شود که با مشارکت سازمان توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( و بخش خصوصی ساخته شده است.طرح فولاد بافت 
یکی از پروژه های استانی فولاد است که عملیات اجرایی آن در راستای 
محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال در شهرستان بافت کرمان با ظرفیت 
800 هزار تن آهن اســفنجی و 800 هزار تن فولاد خام در ســال 8۵ 
مصوب شــورای اقتصاد و در ســال 86 در زمینی به مســاحت 6۱2 
هکتار آغاز شــد.این طرح را شرکت گســترش صنایع ماهان و بانک 
صنعت ومعدن و متعاقب آن شــرکت احیاء اســتیل بافت تشــکیل و 
عملیات اجرایی طرح را به عنوان کارفرمای جدید به دست گرفتند.این 
گزارش حاکی است فاز نخست آن که توسط ریاست جمهوری افتتاح 
شد؛ واحد احیاء مستقیم با ظرفیت 800 هزار تن به تولید رسیده این 
پروژه از سال 86 آغاز و ارزش واحد احداثی ۱20 میلیون یورو بوده که 
2۵0 نفر اشتغال مستقیم و 2 هزار و ۵00 نفر غیر مستقیم اشتغالزایی 
می کند. در  این طرح بیش از ۵0 هزار متر مکعب بتن ریزی؛ چهار هزار 
و  تن890 اسکلت فلزی و هفت هزار و 64۱ تن تجهیزات نصب شده 
است.این طرح زیر نظر سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران با ســرمایه گذاری 2۵0 میلیون یورو سرمایه  گذاری واحد تولید 
گندله و بریکت گرم 6 ماه دوم سال ۱40۱ با اشتغالزایی برای ۵00 نفر 

به صورت مستقیم و پنج هزار نفر غیر مستقیم ایجاد می کند.

افتتاح طرح اسیدسولفوریک 
مجتمع مس سرچشمه 
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در ایــن نمایشــگاه که با حضــور دکتر جعفر 
ســرقینی معاون امور معــادن و صنایع  معدنی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت افتتاح شــد؛ بیش 
از ۱70 شــرکت و واحد تولیــدی داخلی و 30 
شرکت خارجی یا نمایندگی های آنها در فضایی 
بالغ بر ۱7 هزار متــر مربع تازه های این بخش 
را به معرض نمایش گذاشتند. شرکت کنندگان 
خارجی از جمله آلمان، چین، روسیه، لهستان 
و ترکیــه در ایــن نمایشــگاه حاضر شــدند و 
شرکت های آلمانی و چینی به شکل گروهی در 

این نمایشگاه مشارکت داشتند.
محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن در مراسم 
افتتاحیه پازدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، 
صنایــع معدنی، راهســازی و صنایع وابســته 
)کانمین 20۱9( گفت: سال گذشته 9.2 میلیارد 
دلار صادرات در بخش معدن داشتیم؛ در حالی 
که مجموع سرمایه گذاری ها صورت گرفته طی 
۵0 سال گذشته کمتر از40 میلیارد دلار است 
و این نشــاندهنده این است که معدن پیشران 
اقتصاد است .وی ضمن خیرمقدم و تشکر از از 
فعالان در بخش معــدن گفت: حرکت نویی را 
در بخش معدن شــاهد بودیم و در این دوره از 

نمایشگاه 40 درصد افزایش فضا و ۱00 درصد 
افزایش حضور داشتیم.

وی اظهارداشــت: طی 20 سال گذشته معدن 
منزوی بود، اما امروز شــاهد تحرک آن هستیم 
که این نشان از وضعیت مناسب و اثرگذاری آن 

در سایر بخش های صنعتی است.
رئیــس خانه معدن گفت: در سراســر کشــور 
فعالیت هــای اقتصــادی در زمینه اکتشــاف و 
فرآوری انجام می  شــود؛ این در حالی است که 
فعالان در این بخــش نیازمند آرامش و امنیت 
هســتند. با این وجود این بخش توسعه خوبی 

خواهد داشت.
بهرامن خاطرنشان کرد: از مسئولان می خواهیم 
کنــار معدنــکاران و فعالان در ایــن حوزه گام 
بردارند. در همین راســتا تشکل ها و اتاق ها در 

این زمینه می توانند گام های خوبی بردارند.
گفتنی اســت در این نمایشــگاه انواع صنایع و 
تجهیزات معادن زیرزمینی و روباز، دســتگاه ها، 
خاک  بــرداری،  ماشــین آلات  و  تجهیــزات 
ماشــین آلات مشــترک راهســازی و معدنی، 
دســتگاه ها و ماشــین آلات حفــر و نگهداری 
تونل، دســتگاه ها و تجهیزات مرتبط به فرآوری 

معدنی، ماشین آلات و تجهیزات اکتشاف معادن، 
تجهیزات وابســته به ذوب و استحصال فلزات، 
برش  تجهیزات  ساختمانی وتزئینی،  سنگ های 
و فرآوری سنگ های تزئینی، سنگ های قیمتی 
و گرانبها، معدن و محیط زیســت، سیستم های 
تهویه معادن، نرم افزارها و سیستم های پردازش 
داده های معدنی، تکنولوژی های نوین در صنعت 
معدن، مواد منفجره و تجهیزات انفجار، تجهیزات 
تامین برق و روشنایی معادن، تجهیزات و تخلیه 
و آبرســانی معادن زیرزمینی به نمایش عموم 

گذاشته شد.
همچنین ارائه دســتاوردهای تولیدکنندگان 
و صنعتگــران معــدن، معرفــی فرصت ها و 
ظرفیت های ســرمایه گذاری و سرمایه پذیری، 
یافتن بازارهــای جدید و توســعه صادرات، 
تلاش برای رونق و توســعه تولید ملی، بهبود 
فضای کسب وکار و معرفی ظرفیت  های معدنی 
کشــور، جهت دهــی ســرمایه های داخلی و 
خارجی به بخش هــای معدن، انتقال دانش و 
تکنولوژی نوین، همچنین ایجاد زمینه رقابت 
ســازنده بین شرکت ها از جمله اهداف برپایی 

این رویداد بود.

پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات و تجهیزات معدن، راهسازی و صنایع وابسته )ایران کانمین 2٠19( با 
حضور و مشارکت ده ها شرکت داخلی و خارجی در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران گشایش یافت. این نمایشگاه در سه بخش 
اصلی اکتشاف، اســتخراج و فرآوری بر پا شد که در آن انواع صنایع، تجهیزات و ماشین آلات معدنی، صنایع معدنی، شرکت های مختلف 

سرمایه گذار، موسسه های مالی و اعتباری و مهندسین مشاور حضور و مشارکت فعالی داشتند.

رئیس خانه معدن :

 بخش معدن
پیشران اقتصاد است
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در بحــث صنایع معدنــی تحریم ها 
کمترین اثر را داشــته و بالعکس در 
برخی موارد رشد قابل توجهی داشته 
اســت؛ از جمله می توان به رشــد 
معدن  و  روی  مس،  فولاد،  بخش های 
اشاره کرد که طی این دو سال آمارها 

افزایشی بوده است .
دکتر جعفر ســرقینی معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت ضمــن بیان مطلب فوق 
در حاشیه بازدید از پانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی معدن، صنایع معدنی، راهسازی 
و صنایع وابســته گفت: صادرات ما طی 6 
ماهه ســالجاری نســبت به سال گذشته 
افزایش چشمگیری داشته است و رشد ۵0 

درصدی را شاهد بودیم.
وی تاکیدکــرد: مهمترین اقــدام وزارت 
صنعت، معدن و تجارت حمایت از صنایع 
خرد اســت؛ بــه این صورت کــه اگر این 

صنایــع کالایی تولید می کرد که مشــابه 
خارجــی داشــت؛ واردات کالای مشــابه 
را ممنــوع کردیم و در حــد توان از وام  ها 
و تســهیلات برای کمک بــه این صنایع 

استفاده می کردیم.
وی اضافه  کرد: برای نمونه طرحی توســط 
ایمیدرو تحــت عنوان راه انــدازی معادن 
کوچک در راستای کمک به صنایع معدنی 
تعریف شده اســت. البته آنطور که انتظار 
داشتیم؛ پیش نرفت، اما امیدواریم تا پایان 

امسال ۵0 معدن کوچک را فعال کنیم .
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
ادامه اظهارداشت: وزارت صنعت اکتشافات 
را در اولویت خود قرار داده و نقشــه راهی 
که تهیه شده نیز در این راستا بوده است؛ 
چراکه اگر اکتشافات نداشته باشیم؛ معادن 
و صنایع معدنی نهایتــا چاره ای جز توقف 

ندارند.

وی همچنین توضیح   داد: با توجه به حجم 
و تناژ بالای خوراک منابع معدنی و شرایط 
تحریم و اســکله ها نمی توانیم این مواد را 
وارد کنیــم. برای نمونه شــما کارخانه  ای 
را در نظــر بگیرید که 7۵ میلیون مصرف 
سنگ آهن دارد و امکان واردات آنها فراهم 
نیســت؛ بر همین اساس بخش خصوصی 
نیز بــه این موضــوع واقف بــوده و با ما 

همکاری های لازم را داشته است.
دکتر ســرقینی به حضور شــرکت ها در 
نمایشگاه بین المللی اشــاره کرد و گفت: 
در مجموع 200 شرکت در این نمایشگاه 
حضور داشتند که 2۵ شرکت از کشورهای 

خارجی بودند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در مورد 
حمایت های این وزارتخانه از شــرکت های 
کوچک نیز گفت: عمــده حمایت های ما 
تعرفه ای بوده اســت. همچنین درصددیم 

دکتر سرقینی معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت اعلام کرد:

رشد۵٠ درصدی صادرات صنایع معدنی 
طی نیمه نخست سالجاری
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با اعطای تســهیلات این شرکت ها را در مقابل تحریم ها 
حمایت کنیم.

تولید ریل قطارهای پرسرعت افتخار ملی است
دکتر ســرقینی همچنین با حضــور در غرفه ذوب آهن 
اصفهان ضمن گفتگو با کارشناســان در جریان آخرین 
دســتاوردهای این شــرکت قرار گرفــت و گفت: تولید 
ریل قطارهای پرســرعت بــا گریــد 60E1  مطابق با 

استانداردهای اروپا افتخار ملی است.
وی با اشــاره به استفاده اولین ریل تولید شده ذوب آهن 
در محور بســتان آباد- میانه افــزود: تولید ریل ملی در 
ذوب  آهن اصفهان نشــاندهنده این اســت که با تکیه بر 
دانش داخلی و اعتماد می توان دانش روز را بومی سازی 

کرد که ذوب آهن اصفهان در این زمینه پیشرو است.
دکتر  ســرقینی به تامین یک میلیون و 7۵0 هزار تن 
سنگ آهن مورد نیاز ذوب آهن اشــاره کرد و افزود: در 
آینده مابقی سنگ آهن مورد نیاز شرکت ذوب آهن نیز 
تامین خواهد شد تا صنعت بزرگی مانند ذوب آهن برای 
تولید دچار چالش نشود .وی خاطرنشان ساخت: عوارض 
صادرات  ســنگ آهن نتایج خوبی برای شــرکت های 

داخلی داشت .

استا ن ها تا سال 14٠٠ زیر پوشش
 طرح احیاء معادن کوچک قرار می گیرند

معاون امور معــادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت همچنین گفت: تمام استان های کشور تا سال 
۱400 زیر پوشــش طرح احیاء، فعال ســازی و توسعه 

معادن کوچک مقیاس قرار می گیرند.
دکتر سرقینی با اشاره به اینکه امسال ۱2 استان کشور 
زیر پوشش این طرح قرار گرفتند، اظهارداشت: بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده تا پایان امسال ۵0 معدن کوچک 
در کشــور باید احیاء شوند که اگر این مهم اتفاق بیفتد؛ 

موفقیت بزرگی است.
وی اضافه  کرد: عدد واقعی میزان اشتغالزایی با احیاء این 
۵0 معدن را اکنون نمی توانیم اعلام کنیم، اما  اگر در هر 
معدن ۱۵ نفر مشغول به کار شوند؛ شاهد ایجاد اشتغال 

برای 7۵0 نفر خواهیم بود.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با اشــاره به اینکه تمام استان های کشور تا سال 
۱400 زیر پوشــش این طرح قرار خواهند گرفت، افزود: 
حتی در استان کردستان هم چنین معادنی وجود دارد 

که باید احیاء شوند.
دکتر سرقینی یادآورشــد: معادن بزرگ جایگاه خود را 
دارنــد و مواداولیه صنعت را تولید و صــادرات را رونق 

می دهند.وی به اهمیت معادن کوچک مقیاس اشاره کرد 
و گفــت: اهمیت معادن کوچک کمتــر از معادن بزرگ 
نیست؛ چراکه در این معادن به ویژه در مناطق دورافتاده 

می توان اشتغال ایجاد کرد.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت تاکیدکرد: به منظور استفاده از این مزیت معادن 
کوچک طرح احیاء آنها مطرح شد که تاکنون اجرای آن 

به خوبی پیش رفته است.

کشف 13 آنومالی 
در 2 پهنه اکتشافی  در کردستان 

دکتر ســرقینی همچنین اظهارداشت: هر معدن بزرگی 
که امروز داریم، حاصل اکتشافات انجام شده در دهه های 
گذشته اســت؛ بنابراین اکنون باید برای دهه های آینده 
ذخایری کشف کنیم تا مشــکل تامین مواداولیه پیش 
نیاید.وی در ادامه افزود: در کردستان چهار پهنه تعریف 
و در 2 پهنه ۱3 آنومالی کشف شد که حداقل نصف آن 

تعداد به معدن تبدیل می شوند.
معاون امور معــادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت اضافه  کرد: امیدواریم از این رهگذر چهار، پنج 

معدن بزرگ و متوسط در این استان فعال شود.
وی در ارتباط با ظرفیت معادن هم گفت: ظرفیت معادن 
را ما تعییــن نمی کنیم؛ بلکه میــزان ذخایر در مرحله 
نخست و بهره بردار و بازار در مراحل بعدی تعیین  کننده 

آن هستند.
دکتر ســرقینی افزود: هیچگاه پیشنهاد ظرفیت معادن 
از ســوی مسئولان داده نمی شــود؛ بلکه خود بهره بردار 

متناسب با ذخیره معدن عددی را اعلام می کند.
وی اضافه  کرد: اگر عدد اعلام شــده از ســوی بهره بردار 
باعث تعطیلی معادن دیگر در منطقه مورد تقاضا شود؛ با 

آن موافقت نخواهد شد.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت یادآور شــد: به عنوان مثال اگر معدن باریتی در 
منطقه ای پیدا شــود و ذخیره آن زیاد و امکان استخراج 
یک میلیون تن را داشــته باشد؛ بی شک موافقت با این 
میزان اســتخراج موجب تعطیلی تمامی معادن کوچک 

موجود در این محدوده خواهد شد.
وی تاکید کرد: بنابراین بهره برداران برای اینکه ظرفیت 
اســتخراج مورد پذیرش قرار گیرد؛ ارقام بالایی را اعلام 

نمی کنند.
دکتر ســرقینی با اشــاره به اینکه برای تغییر ظرفیت 
استخراج معادن شــرایطی فراهم شده است، گفت: هر  
بهره بردار  با اعلام افزایش ظرفیت خود ظرف مدت ۱۵ 

روز الی یک ماه می تواند مجوز آن را دریافت کنند.

 دکتر سرقینی:
تمام 

استان های 
کشور تا 

سال ۱۴00 
زیر پوشش 
طرح احیاء، 
فعال سازی 

و توسعه 
معادن کوچک 

مقیاس قرار 
می گیرند
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با اکتشــافات جدید؛ کنسرســیوم 
اکتشاف 12 محدوده امیدبخش را در 

اختیار گرفته است.
دکتر خداداد غریب پــور رئیس هیات  عامل 
ایمیدرو ضمن بیان مطلب فوق در مراســم 
بین المللی  نمایشــگاه  پازدهمین  افتتاحیه 
معــدن، صنایع معدنی، راهســازی و صنایع 
وابســته )کانمین 20۱9( با تاکید بر اینکه 
اکتشــاف، توسعه زیربناها، ســرمایه گذاری 
و فنــاوری و آموزش از جملــه اولویت های 
ایمیدرو اســت، گفت: ایمیــدرو 400 هزار 
کیلومتر مربع به پهنه های اکتشــافی کشور 
اضافــه کرده اســت.وی با بیــان اینکه این 
ســازمان اکنون 6۵0 هــزار کیلومتر مربع 
اکتشــاف را هدف گذاری کرده است، گفت: 
با حمایت وزیر صنعــت، معدن و تجارت و 
همچنین معاونــت معدنی وزارت صمت در 

30 استان کشور پهنه ها را تحویل گرفته ایم 
و کنسرسیوم بخش خصوصی نیز در زمینه 
اکتشــاف وارد عمل شــده که این پایه کار 
معدنی اســت و باید به شکل مستمر تداوم 
یابد.رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران خواستار واگذاری تمامی 
پهنه های اکتشافی معدنی در سطح کشور به 
این سازمان شــد تا پس از شناسایی ذخایر 
مربوطه در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد.

توسعه اکتشاف در معادن بزرگ
رئیس هیات  عامل ایمیدرو با اشــاره به اینکه 
در معادن بزرگی همچون ســنگان توســعه 
اکتشاف را خواهیم داشت، افزود: در اکتشاف 
به دنبال این هستیم که دستگاه و تجهیزات 
جدید را برای این حــوزه وارد کنیم.معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: 

تا پایان ســال ۱404 حدود ۱6 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع  معدنی 
پیش بینی شده است که موجب اشتغال بیش 
از 700 هزار نفر خواهد شــد که از این رقم 
امســال حداقل 3.۵ میلیــارد دلار طرح به 
ادامه  غریب پور  می رســد.دکتر  بهره برداری 
داد: طی ۵ ماهه نخســت سالجاری معدن و 
صنایع  معدنی 33 درصد صادرات غیرنفتی را 

به خود اختصاص داد.

26  هزار میلیارد تومان سهم از صادرات
رئیس هیات  عامــل ایمیدرو در ادامه افزود: 
26 هزار میلیارد تومان ســهم این حوزه در 
صادرات بوده اســت. این بدان معناست که 
به ازای هر ســه دلار؛ یک دلار ســهم این 
بخش بوده اســت.وی در بخش دیگری از 
ســخنان خود با اشــاره به سهم قابل  توجه 

دکتر غریب  پور رئیس هیات عامل ایمیدرو:

کنسرسيوم اکتشاف، 12 محدوه 
اميدبخش را در اختيار گرفت
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معدن و صنایع معدنی در بورس گفت: ارزش بازار معدن و 
صنایع معدنی در بورس به 270 هزار میلیارد تومان رسیده 
اســت. رئیس هیات عامل ایمیدرو اضافه کــرد: امروز 2۵ 
درصد بازار سرمایه مربوط به بخش معدن و صنایع معدنی 
است. در عین حال واحدهای حاضر این بخش در بورس 

36 درصد سود را به خود اختصاص داده اند.

افزایش اعتبار زیربناها
دکتــر غریب پور با بیان اینکه اعتبار توســعه زیربناها را 
طی ســالجاری تا چهار برابر افزایش دادیم، عنوان  کرد: 
۱۱ هزار میلیارد یورو نیازمند سرمایه گذاری در زیربناها 
هستیم. البته در توسعه زیربناها ایمیدرو با شرکت های 
بزرگ وارد مشــارکت شده اســت. وی افزود: انتقال آب 
دریای عمان به شــرق کشور، احداث جاده تربت حیدریه 
به ســنگان و احداث راه  آهن بافق - یزد به ســنگان در 
خراســان رضوی به طول 800 کیلومتر از جمله اقدامات 

مشارکتی ایمیدرو در توسعه زیربناهاست.

سرمایه گذاری سود شرکت ها در توسعه
معــاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت همچنین 
اظهارداشت: در ایمیدرو از ظرفیت سود بنگاه های بزرگ 
در توســعه بخش معدن بهره خواهیم برد.وی به صنایع 
معدنی توصیه کرد: به جای تقسیم سود بین سهامداران؛ 
منابع را برای توســعه فعالیت ها سرمایه گذاری کنند. در 
همین خصوص شــرکت ملی صنایع مس در سال مالی 
98- 97 بیش از چهار هزار و 600 میلیارد تومان افزایش 
سرمایه داده و فولادمبارکه نیز هشت هزار میلیارد تومان 
طرح تعریف کرده اســت. این دو واحد بزرگ صنعتی به 
ترتیب طی 6 و 7 ماهه امسال برابر با کل فروش پارسال 
محصول فروخته اند که افزایش سود خواهند داشت.وی 
تاکیدکــرد: امروز پیامی که به بازار ســرمایه داریم؛ این 
است که شرکت ها منابع حاصل از فعالیت خود را صرف 
توســعه کنند تا ضمن رونق بخشــیدن به تولید و رشد 

اشتغال؛ بازارهای صادراتی را هدف بگیرند.

تعریف پروژه های جدید
معاون وزیر صمت با بیان اینکه شرکت ها باید به سمت 
تعریف پروژه های جدید بروند، اعلام  کرد: امســال تا سه 
میلیون تن به ظرفیت فولاد کشور اضافه می  شود و تولید 

آن به حدود 28 میلیون تن خواهد رسید.
وی با اشــاره به حمایت ایمیــدرو از طرح ها و ایده های 
ارزش آفرین در بخش معــدن و صنایع معدنی گفت: در 
بخش دانش و فناوری؛ ایمیدرو همکاری با دانشگاه های 

تهران، شریف و امیرکبیر را مورد توجه قرار داده است.

معرفی ایده های تقاضامند. رئیس هیات  عامل ایمیدرو در 
ادامه افزود: در سال جدید بخش های جدیدی با همکاری 
یونیدرو به جشنواره تخصصی اینوماین اضافه خواهد شد. 
در این جشنواره ایده ها به شرکت های تقاضامند معرفی 
می شوند.وی با اشاره به اینکه ایمیدرو ۱9 طرح پژوهشی 
را بــا عقد قرارداد مــورد حمایت قرار داده اســت، ابراز 
داشت: طی ســالجاری میزان بودجه پژوهش و آموزش 
به ترتیب ۵0 و 60 درصد افزایش یافته است. در همین 
راســتا ۱8 تفاهم نامه در حوزه آموزش و فناوری به امضا 

رسیده است.

ساخت ماشین آلات
رئیس هیات  عامل ایمیدرو در ادامه گفت: مصمم هستیم 
با همکاری شــرکت ها بعد از ســاخت قطعات داخل؛ به 
سمت ساخت ماشین  آلات برویم. دکتر غریب پور افزود: 
سیاســتگذاری ها باید بلندمدت باشــد تا سرمایه گذار 
چشــم انداز روشنی برای خود ترسیم کند. وی افزود: در 
شــرایط گرانی ارز؛ صادرات مورد توجه است. در همین 
راســتا طی شش ماهه امســال 36 درصد رشد صادرات 
داشته ایم.رئیس هیات  عامل ایمیدرو با اعلام اینکه بیش 
از 700 هزار نفر شغل مستقیم در این بخش ایجاد شده 
اســت، تصریح  کرد: ایمیدرو در بســیاری از امور بخش 
خصوصی را مشــارکت داده اســت که به طور حتم این 
مهم بیشترین تاثیر را در »رونق تولید« و »ایجاد اشتغال 

فراگیر« خواهد داشت.

ایمیدرو 1.7 میلیون تن سنگ آهن ذوب آهن
 را تامین می کند

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در حاشیه 
این نمایشــگاه در بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان نیز 
گفت: امسال ســازمان ایمیدرو به میزان یک میلیون و 
700 هزار تن ســنگ آهن مورد نیاز ذوب آهن را تامین 
می کند و انتظار می رود که بخشی از نیاز این شرکت نیز 
توسط سنگ آهن مرکزی که وابسته به وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی است؛ تامین شود.دکتر غریب پور در ادامه 
افزود: ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایــران )ایمیدرو( از هر اقدامی برای حمایت از ذوب آهن 
اصفهان دریغ نخواهد کرد. وی ابراز امیدواری  کرد: زنجیره 
ارزش برای هم پوشــانی و تداوم تولید باید در امتداد هم 
شکل بگیرد و در بخش فولاد این مساله اهمیت به سزایی 
دارد. اکنــون فولادمبارکه برای تامین خوراک مورد نیاز 
خود در منطقه سنگان ) خراسان  رضوی(  سرمایه گذاری 
کــرده که این امر به تامین پایدار ســنگ  آهن مورد نیاز 

کمک خواهد کرد.

 غریب پور :
تا پایان 

سال ۱۴0۴ 
حدود ۱6 

میلیارد دلار 
سرمایه گذاری 

در بخش 
معدن و 

صنایع  معدنی 
پیش بینی 

شده است که 
موجب اشتغال 

 بیش از
 ۷00 هزار 

نفر خواهد شد
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  D19 یکی از برنامه های ســال آینده شرکت چادرملو طرح 
اســت؛ به این شــکل که بتوانیم همزمان با اکتشاف، کار 

استخراج را انجام دهیم.
مهندس محمود نوریان مدیرعامل شــرکت معدنی  و صنعتی چادرملو 
ضمن بیان مطلب فوق گفت: مجوزها صادر و آماده شده است؛ ژئوفیزیک 
کار هم تمام شــده و حفاری در حال آغاز است. قرار است جاده سازی را 
نیز با همکاری محیط زیســت انجام دهیم.وی در ادامه افزود: البته ابتدا 
باید حفاری  ها انجام و وضعیت ذخیره مشــخص شود و بلافاصله کار را 
آغاز کنیم.مهندس نوریان گفت: گندله سازی 2 نیز در حال احداث است 
و احداث کارخانه میلگرد نیز در دست اجراست و امیدواریم پروژه ها سال 
آینده به نتیجه برسند. همچنین آبرسانی خلیج فارس نیز در سال آینده 
محقق می شود و امسال انتقال آب به گل گهر می رسد و تا شهریور سال 
آینده به چادرملو خواهد رســید.وی گفت: قرار است معدن سنگ آهن 
استرالیا را هرچه سریعتر فعال کنیم. همچنین نیروگاه خورشیدی هم در 
حال احداث است و سال آینده به بهره برداری می رسد.وی درباره اینکه 
فولاد مبارکه از مشارکت در معدن اســترالیا انصراف داده است، گفت: 
فولاد مبارکه چون در لیســت تحریم ها قرار دارد؛ ترجیح داده نامش در 
لیست این پروژه نباشد.مهندس نوریان گفت: ما صادرات محور نیستیم 
و تنها سنگ آهن دانه بندی را صادر کردیم و مفتخریم که سرمایه گذاری 
فولاد را از همین راه به دســت آوردیم. وی افزود: اکنون شــمش تولید 
می کنیم و حدود 30 درصد از شــمش فولاد به جنوب شرق آسیا صادر 
می شود و  قطر نیز به این کشــورها اضافه شده است.به گفته مهندس 
نوریان عوارض دردی را دوا نمی کند و این اتفاق تاثیر چندانی بر قدرت 
چانه زنی ما با فولادی ها ندارد. وی درباره اینکه شــرکت های فولادی با 
کمبود مواداولیه روبه رو هستند، گفت: از ۱0 و نیم میلیون تن کنسانتره 
تولیدی ما تنها 4 میلیون تن مصرف می کنیم و مابقی را به فولاد مبارکه 
و فولاد خوزســتان می دهیم؛ لذا با توجه به کم بودن منابع داخلی باید 
به این موضوع پرداخته شــود.وی درباره مخالفت با ورود شرکت های 
معدنی به صنعت فولادسازی گفت: اگر به بانک ها و بنیاد مستضعفان 
و حتی نمایندگان مجلس اجازه فولادســازی داده می شود؛ پس ما 
نیــز به عنوان تولیدکننده ســنگ آهن می توانیم به این بخش وارد 
شویم.وی گفت: ما به سراغ فولادسازی رفتیم و مخالف معدنی شدن 

فولادی ها هم نیستیم و آنها هم می  توانند به سمت معادن بروند.

مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو:

مخالف ورود فولادی ها 
به بخش معدن نیستیم

نماینــده مردم ســیرجان در 
با  گفت:  مجلس شورای اسلامی 
همــکاری وزارت امور خارجه، 
 1۵ اقتصادی  رایزنان  و  ســفرا 
کشــور از معادن ســیرجان و 
کرمان )معدن گل گهر، گهرزمین 

و جهان فولاد( دیدن کردند.
شــهباز حســن پور در حاشــیه 
پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
کرمان  استان  اظهارداشت:  معدن 
و شهر سیرجان شهری تاثیرگذار 
در فولاد و معدن کشــور اســت. 
در واقع گل گهر بهشــت فراموش 
شــده ای اســت که تعداد زیادی 
از کشــورها از آن استقبال کردند 
.وی اضافه کرد: سفرا در بازدید از 
چراکه  شدند؛  شگفت زده  گل گهر 
گمان می کردند به دلیل تحریم ها 
عقب  افتاده اســت. نماینده مردم 
سیرجان بیان کرد: از سال گذشته 
به صورت مستقیم در بیش از ۱0 
کشور جهان در حال احداث پروژه 
هستیم و این روند ادامه دارد.وی 
ادامــه داد: گل گهــر و گهرزمین 
برند جهانی اســت و بســیاری از 
دنیا  مادر تخصصی در  کشورهای 
آنها را بهتر از ایرانیان می شناسند.

حســن  پور همچنیــن از تکمیل 
زنجیــره فولاد در ســیرجان خبر 

داد و افزود: ســیرجان، بردسیر و 
کرمان بهشــتی برای کارآفرینان 
و ســرمایه  گذاران است و در دی 
ماه بخشــی از اقدامات انجام شده 
را در قالــب نمایشــگاه به تصویر 
می  کشــیم تــا علاقه منــدان به 
صنعت ومعــدن از آن دیدن کنند.

وی همچنیــن در ادامه بیان  کرد: 
مسئولیت های حکومت ها  از  یکی 
تامین امنیت سرمایه گذاری هاست 
که امروز در بالاترین ســطح قرار 
داریم و در کنار آن مطالبه عمومی 
اشتغال از مســئولان مطرح است 
کــه در این زمینه نیــز گام هایی 
در بخــش معــدن انجام شــده  
اســت. نماینده مــردم کرمان در 
ادامه افــزود: در بخش گل گهر و 
گوهرزمین در مجمــوع 20 هزار 
شــغل به صورت مســتقیم و 60 
هزار شغل به صورت غیرمستقیم 
ایجاد شــد. علاوه  بــر این رکورد 
زمینی  حمل ونقل  در  بی سابقه ای 
ثبت و فرودگاه سیرجان فعال شد 
که همگی اینها مرهون تلاش های 
اســت.وی  معدنی  شــرکت های 
اظهارامیــدواری کرد که با معرفی 
شــرکت های معدنــی و زیبایــی 
خاص استان کرمان سرمایه گذاران 

بیشتری جذب شود.

حسن پور نماینده مردم سیرجان اعلام کرد:

 بازدید رایزنان و سفیران اقتصادی 
15 کشور از معادن گل گهر و سیرجان
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مدیرعامل شرکت فولادغرب آسیا:

مشکلی برای 
تأمين ورق های 
مورد نياز نداريم

مدیرعامل شــرکت فولادغرب آسیا با اشاره به کسب 
20 میلیارد تومان سود طی سه  ماهه اخیر سالجاری؛ 

از نبود مشکل برای تأمین ورق های فولادی خبر داد.
ابوذر ندیمی مدیرعامل شرکت فولادغرب آسیا گفت: 
حدود 600  نفر به  طور مستقیم و غیرمستقیم در این 
مجموعه فعالیت می کنند. همچنین سعی کردیم در 
این مدت بدهی  هایی که به بانک ها داشتیم را تسویه 
کامل کنیم یا به تقسیط نهایی برسانیم.ندیمی با اشاره 
به اشــتغالزایی و توسعه منابع  انسانی تصریح  کرد:  در 
کنار تمام مواردی که ذکر شد؛ در بخش منابع انسانی 
نیــز تلاش هــای زیــادی صــورت گرفته اســت تا 
منابع انسانی مورد نیاز خود را تأمین کنیم.وی افزود: 
در همین راستا تلاش ما این بوده که نیروهای خود را 
حفظ و تعداد مورد نیاز را افزایش دهیم. خوشبختانه 
شرکت فولادغرب آسیا یکی از جوان ترین نیروها را در 

صنایع  معدنی ایران و صنعت فولاد دارد.

کسب 2٠ میلیارد تومان سود طی سه  ماهه 
اخیر سالجاری

مدیرعامل شرکت فولادغرب آسیا ادامه داد: این شرکت 
توانسته نیروهای خود را از بین افرادی که یا به  تازگی 
فارغ التحصیل شدند یا چندین سال بیکار بودند؛ جذب 
کند که ما این موضوع را در راستای پیشبرد اهدافمان 
گامی بلند می دانیم.وی با اشاره به فعالیت های مختلف 
در حوزه اقتصاد ملی گفت: از هر فعالیتی که در زمینه 
ارزآوری باشــد؛ اســتقبال می کنیم و تاکنــون آنها را 
مدیریت کردیم تا بتوانیم از این طریق به اقتصاد ملی 
کمک کنیم.ندیمی در خصوص افزایش سود شش  ماهه 
اول سالجاری این شرکت اظهارداشت: خوشبختانه در 
حال حاضر وارد حوزه ســوددهی شدیم و توانسته ایم 
طی سه  ماهه اخیر سال حدود 20 میلیارد تومان سود 
به دســت آوریم.وی افزود: در همین راستا برای تأمین 
ورق های مورد نیاز تاکنون مشکل عمده ای نداشته ایم 
و تا پایان سال هم مشــکلی نخواهیم داشت و تأمین 

مواداولیه مورد نیاز به  موقع صورت خواهد گرفت.
 لزوم تامین کالاهای مورد نیاز

مدیرعامل شــرکت فولادغرب آسیا همچنین با اشاره 
به ارزیابی چشــم انداز تولیدوفــروش طی 6 ماهه دوم 
سالجاری اظهارداشت: بخش مهمی از فعالیت مربوط به 
فولادمبارکه است؛ چراکه فولادمبارکه 3۵ درصد از این 
بازار را در دست دارد و سهم شرکت ما ۱4 درصد است 
که طبیعتا سهم ما از بازار کمتر می شود. بخش دیگر به 
عرضه کننده کالاها مربوط می شود. یعنی اگر این کالاها 
ارائه نشود؛ ما با محدودیت روبه رو خواهیم شد؛ چراکه 
ما با بســیاری از شــرکت های خودروسازی همکاری 
می کنیم که ادامــه  این همکاری به تامین نیازهای دو 
طرف بستگی دارد.وی گفت: به اهتمام سرمایه گذاران 
بخش خصوصی و بهره گیری از دانش متخصصان جوان 
ایرانی در سال 83 برای اجرای پروژه نورد ورق سرد به 
ظرفیت ۵۵0 هزار تن در سال با ضخامت نهایی 0٫۱6 
تا 3 میلیمتر، عرض 600 تا ۱700 میلیمتر و وزن هر 
کلاف 6 تا 30 پوند با استانداردهای بین المللی در زمینی 
به مســاحت ۵3 هکتار و زیربنای 40 هزار مترمربع در 
اســتان قم تاسیس شــده و نقش موثری را به عنوان 
تامین کننده عمده محصولات صنایع خودروســازی، 
لوازم  خانگی، لوله وپروفیل، پوشش ساختمان ها ورق های 
رنگی، گالوانیزه و قلع  اندود، قوطی ســازی برای صنایع 
بسته بندی مانند رنگ روغن های صنعتی، کنسروسازی 

و غیره ایفا می کند. 

مدیرعامل شرکت صنایع مس جیرفت تشریح کرد:

جزئیات جدید از بزرگ ترین سرمایه گذاری بخش خصوصی در مس
در  جیرفت  مس  صنایع  شــرکت  مدیرعامل 
حاشیه پانزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن 
گفت: پروژه مجتمع صنعتی ـ معدنی ســرگز 
در 4٠ کیلومتــری جیرفت در جنوب کرمان و 

از معادن بخش خصوصی در مس و روی است.
ابوالفضل صالح آبادی مدیرعامل شرکت صنایع مس 
جیرفت خاطرنشــان کرد: ذخیره معدن ما تاکنون 
هفت میلیون تن ســولفید مس با عیار ۱.۵4 درصد 
اســت که ۱.4 میلیون تن ذخیره طــلا با عیار نیم 
پی  پی ام و 800 هزار تــن ذخیره روی با عیار 2.۵ 
درصد داریم.این فعال معدنــی درباره فعالیت خود 
گفت: ما در چهار فاز اکتشاف، استخراج ماده معدنی 
و دو واحد صنعتی تولیدی فعال هســتیم.وی درباره 
میزان سرمایه گذاری این پروژه گفت: تاکنون حدود 
70 تا 80 میلیارد تومان ســرمایه گذاری کردیم که 
40 میلیــارد تومان به روش فلوتاســیون، 20 تا 2۵ 
میلیارد تومان در بخش کاتد مس هیدرومتالورژیکی، 
۱0 تا ۱۵ میلیارد تومان در بخش استخراج و ۱0 تا 
۱۵ میلیارد تومان نیز در بخش اکتشــاف معدنی و 
تامین زیرســاخت های آب، برق و جاده بوده است.

صالح  آبــادی درباره بازار هــدف این پروژه نیز گفت: 
مجتمع ها و مراکز مصرف کنسانتره مس سولفیدی، 
واحدهای ذوب مجتمع سرچشــمه و خاتون  آباد نیز 
بازار هدف ما هســتند و به چیــن و کره جنوبی نیز 
صــادرات خواهیم داشــت.وی در ادامه در خصوص 
ظرفیت ایــن پروژه گفت: ظرفیت پــروژه ما حدود 
یک میلیون تن در ســال کانســنگ ســولفیدی و 
بخش اکســیدی ظرفیــت 200 هزار تــن دارد که 
۱۵00 تن آن کاتد هیدرومتالورژیکی تولید می شد.

مدیرعامل شــرکت صنایع مس جیرفت در خصوص 

زمان بهره برداری این شــرکت گفت: فعالیت شرکت 
از ســال 79 شروع شد و تا ســال 94 نیز در زمینه 
اکتشاف و ساخت کارخانه هیدرومتالوژیکی فعالیت 
می کــرد. البته در زمینه اکتشــاف تنها با 20 تا 30 
درصــد کار می کــرد، اما طی ســه تا چهار ســال 
گذشته با تغییر مدیریت  شــاهد اتفاقات مهمی در 
این شــرکت بودیم.وی همچنین درباره اخذ عوارض 
2۵ درصــدی از صادرات موادمعدنی  خام گفت: ۱00 
درصد این تصمیم غیرکارشناســی بود و در این بین 
شــرکت هایی که تازه تاسیس شدند؛ بیشتر متضرر 
می شــوند و در مجموعه هــای با تجربــه بالا که در 
مرحله فروش و در واقع در دوره بازگشــت سرمایه 
هستند نیز با اخذ این عوارض با مشکل مواجه شدند.

صالح آبادی گفت: در این مدت رشد تورمی یکنواخت 
در بخش های هزینه ای نداشــتیم و در کنار رشــد 
غیرمعمول هزینه ها شاهد وضع عوارض 2۵ درصدی 
صادرات بودیم که مخاطرات بسیاری را برای فعالان 
به وجود آورد. در صورتی که می توانســت این اخذ 
 عوارض به صورت پلکانی از پنج درصد شروع و طی

 ۱0 سال به رشد 2۵ درصدی می رسید.
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در پنل تخصصی ایران کانمین 2019 بررسی شد؛

الزامات توسعه معدنی در تحريم

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، 
صنایع معدنی، ماشین آلات و تجهیزات 
معدن، راهسـازی و صنایع وابسته ایران 
موســوم به کانمین 20۱9 حاشیه های 

جذابی داشت.
الزامات توســعه بخش معــدن و توجه 
بــه زیرســاخت ها، نظــرات مختلف و 
بعضا متفــاوت از واقعیت هــا و برخی 
تصمیمــات در حوزه معــدن در کنار 
بررســی رخدادهــای روز جهانــی از 
مهمتریــن مباحث مطرح شــده بود؛ 
اگرچه می توان گفت تلاش برای توسعه 
بخش های معدنی در شرکت های دولتی 
و بخش خصوصی را می توان درون مایه 
اغلــب صحبت هــای مطرح شــده به  
شــمار آورد. به وضوح می توان در بین 
صحبت های مطرح شــده تلاش برای 

حداکثر شــدن حجم تولیــد را در هر 
واحد معدنی یا صنایع معدنی مشاهده 
کرد و قطعا هدف تمامی شــرکت ها و 
مدیران، توسعه بخش های زیرمجموعه 
خــود بود؛ اگرچه بعضا مســیرها برای 
دست یافتن به توسعه بیشتر با یکدیگر 

اختلاف داشت.

بهبود در دوره تحریم
از  بــه نمایندگی  محمدرضــا بهرامن 
خانه معدن ایــران ضمن خیر مقدم از 
ویژگی های امســال نمایشگاه کانمین 
ســخن گفت و عنوان کرد: امسال 40 
درصد به فضای نمایشگاهی اضافه شد 
و ۱20 درصد هم رشد شرکت کنندگان 
از 27 کشور در این دوره را شاهد بودیم 
که نشــانه ای از بهبــود جدی عملکرد 

بخش معدن و توجه فعالان این صنعت 
در روزهای سخت تحریم هاست.

وی در ادامــه فعــالان بخش معدنی و 
حاضــران در این دوره از نمایشــگاه و 
پنل های تخصصی را همنوردان توسعه 
بخش معدنــی نامید و گفت: معدنی ها 
ثابــت  کرده اند که می توانند پیشــران 
بخش تولید در کشــور باشند؛ آن  هم 
در شــرایطی که رسیدن به قله توسعه 
در کشــور با محوریــت بخش معدنی 
هدف تمامــی فعالان این عرصه بوده و 
هست. البته در این نمایشگاه پنل های 
تخصصــی بســیاری برگزار شــده که 
بعضا به چالش کشــیده شد، اما تمامی 
این گفت وشــنودها به ما نشان داد که 
ذهنیت تمامی فعالان این حوزه؛ توسعه 
کشور است و نگاه افراد توسعه محور بود. 

محمدحسین بابالو
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ما ثابت کرده ایم که توسعه بخش معدن هدفی قابل 
دستیابی اســت؛ اگرچه الزامات خاص خود را دارد 
کــه مهمترین آن تامین زیرســاخت های مورد نیاز 
آن اســت. هم اکنون برای بخش معدن الزام و هدف 
توسعه است و به  زودی به قله مورد انتظار در بخش 
معدن دســت خواهیم یافت که این نکته را می توان 
یکی از مهمترین خروجی های نشست های تخصصی 

برگزار شده در این نمایشگاه دانست.

چهار محور توسعه معدنی
در ادامه دکتر خــداداد غریب پور رئیس هیات عامل 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( ضمن تشکر از تلاش های صورت  گرفته با 
ارائه گزارشی از عملکرد این سازمان؛ به بررسی چهار 
رویکرد اصلی در ایمیدرو یعنی اکتشاف، زیرساخت ها، 
سرمایه گذاری و دانش وفناوری اشاره کرد و گفت: در 
این دوره 400 هزار کیلومتر مربع فعالیت اکتشافی 
در ایمیدرو صورت پذیرفته که به معنی افزوده شدن 
این رقم به پهنه اکتشــافی کشور است که نزدیک 
به ۵ درصد از ذخایر قابل اکتشــاف کشور را شامل 
می شود. هم اکنون اولویت اول ایمیدرو اکتشاف است 
و این محدوده های معدنی بعد از طی مراحل فنی به 
شرکت های بزرگ معدنی برای ادامه فعالیت ها واگذار 

خواهد شد. 
به گفته وی در شــرایطی که نزدیک به 26 میلیارد 
دلار از تولید ناخالص داخلی کشــورمان به  صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم به صنایع معدنی مربوط 
اســت؛ قطعا باید اکتشاف را سرلوحه فعالیت ها قرار 
داد. در همین راستا طی شش ماه اول امسال نزدیک 
به یک   سوم صادرات غیرنفتی کشور از حوزه معدنی 
و صنایع معدنی صورت پذیرفته است که برای تداوم 
این روند باید بیش از پیش به بحث اکتشــاف توجه 
کنیم؛ ضمن اینکه ایمیدرو خواهان بررســی تمامی 

پهنه های قابل اکتشاف در کشور است.
وی در خصوص بحث زیرســاخت های مــورد نیاز 
برای فعالیت های معدنی نیز عنوان کرد: برای تامین 
به ســرمایه گذاری های  نیاز  مورد  زیرســاخت های 
بســیاری نیاز داریم که رقمی نزدیک به ۱۱ میلیارد 
یورو خواهد بود تا بتوان بحث حمل ونقل با محوریت 
حمل ونقل ریلی، برق و آب مورد نیاز واحدها را تامین 
کرد. البته این مطلب رویکرد دوم ایمیدرو به  شــمار 
می رود که برنامه های گسترده ای در این خصوص در 

دست اجراست. 
وی تاکید کرد: در ایمیدرو امســال اعتبار مورد نیاز 

برای احداث زیرساخت ها را به 4 برابر افزایش دادیم 
و در کنار آن از شــرکت های بزرگ معدنی خواسته 
شــده تا به  صورت مســتقیم وارد سرمایه گذاری در 
زیرســاخت های مورد نیاز حوزه معدن شوند که این 
مطلب هم اجرایی شده و باز هم ادامه خواهد یافت.

دکتر غریب پور در ادامه صحبت های خود به رویکرد 
سوم ایمیدرو یا همان ســرمایه گذاری ها پرداخت و 
با توجه به جایگاه برجســته شرکت های معدنی در 
بازار بورس و اوراق بهادار کشور عنوان کرد: هم اکنون 
ارزش شــرکت های معدنی در بورس رقمی بیش از 
200 هزار میلیارد تومان است و شرکت هایی همچون 
فولادمبارکه یا شــرکت ملی مس ایــران رتبه های 
برجســته ای در بین شــرکت های بورســی دارند. 
هم اکنون که سودآوری شرکت های معدنی به نسبت 
ســال گذشته رشد قابل توجهی داشته است؛ تلاش 
می کنیم تا این درآمدزایی را درون همین شرکت ها 
حفظ و از آن به  عنوان ابزاری برای توســعه استفاده 
کنیم. تلاش قاطعی برای افزایش سرمایه گذاری ها در 
حوزه معادن صورت پذیرفته است و می توان عنوان 
کرد که روند افزایش ســرمایه شــرکت های معدنی 

متوقف نخواهد شد.
وی رویکــرد چهــارم ایمیــدرو را توجــه جدی به 
دانش وفناوری دانست و گفت: توجه به شرکت های 
دانش بنیان در بخش معدن و همچنین استارت آپ ها 
در این حوزه یکی از راه های مهم برای توسعه بخش 
معدن است. همچنین با همکاری دانشگاه های کشور 
در حــال تدوین یک مجموعه دانش محور با رویکرد 
استارت آپ ها هســتیم. بودجه آموزشی و پژوهشی 
ایمیدرو نیز افزایش داشــته است و به  صورت جدی 

ضرورت دستیابی به فناوری را حس کرده ایم.
دکتر غریب پور ســاخت قطعات، ســپس ساخت 
ماشین آلات و در نهایت دستیابی کامل به فناوری 
تولیــد را برای شــرایط فعلی در کشــور ضروری 
دانســت و گفت: در زمینه تولید کنسانتره یا فولاد 
تلاش می کنیم بتوانیم صفر تا صد این محصولات 
و خطوط تولید آنها را در کشــور راه اندازی کرده و 

بومی سازی کنیم.
 از ســوی دیگــر 40 درصــد از تولیــدات معدن 
و صنایع  معدنــی بــه  صورت هــای مختلــف وارد 
بازارهای صادراتی می شــود که نیاز به سیاست های 
صادرات محور و به خصوص طولانی مدت دارد که با 
توجه به نوسان ارزش پول ملی طی ماه ها و سال های 
اخیر؛ شــاید دوران شکوفایی صادرات بخش معدنی 

تداوم یابد.

 بهرامن:
 هم اکنون

 برای بخش 
معدن الزام و 
هدف توسعه 

است و به  
زودی به قله 
 مورد انتظار 

در بخش 
معدن دست 

 خواهیم
 یافت
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در پنل تخصصی ایران کانمین 2019 مطرح شد؛

هدف گذاری های معدنی برای 1404

پنل تخصصی »بررســی نقش دولت در 
غیرنفتی«  درآمدهای  توسعه  و  تسهیل 
با حضور کارشناسان برجسته این حوزه 
و مدیران شرکت های معدنی برگزار شد 
و شرکت  کنندگان در این پنل به بررسی 

نظرات مختلف پرداختند. 
مهرداد اکبریان رئیس انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان ســنگ آهن ایــران دبیر این 
پنــل تخصصی بود. همچنین دکتر اردشــیر 
ســعدمحمدی مدیرعامل شــرکت ملی مس 
ایران، مهندس منصور یــزدی زاده مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان، مهندس وجیه الله جعفری 
مدیرعامل شــرکت تهیه وتولیــد موادمعدنی 
ایــران، ابوالقاســم شــفیعی رئیــس انجمن 
ســنگ ایران و دکتر فرید دهقانی مدیرعامل 
صندوق بیمه فعالیت های معدنی کارشناسان 
حاضر در این نشست تخصصی بودند. در این 
گفت وگوی تخصصی مهــرداد اکبریان ضمن 
اشاره به  وجود اسناد بالادستی بسیار و حوزه 
برنامه ریزی معدنی و در نهایت رونمایی نقشه 
راه معدن و صنایع معدنی ایران؛ این پرسش را 
مطرح کرد که آیا تصمیمات و بخشــنامه های 

موجود با برنامه های بالادســتی و نقشــه راه 
معدن منطبق اســت یا به  صــورت دقیق تر 
انحراف از ایــن نقشــه راه قابل قبول خواهد 
بود یا خیر؟ ذهمچنین وی از دکتر اردشــیر 
ســعدمحمدی در خصــوص آخرین وضعیت 
شرکت ملی مس ایران و برنامه های معدنی در 
دست اقدام و همچنین نتایج سفر به کنفرانس 
آیمارک خواســت تا توضیحاتی را ارائه کند. 
دکتر ســعدمحمدی در ابتدا بــه برنامه های 
پیش  روی شــرکت ملی صنایع مــس ایران 
اشــاره کرد و گفت: تا آخر سالجاری ظرفیت 
تولید مس در این شــرکت بــه 400 هزار تن 
در سال خواهد رسید که 280 هزار تن از این 
ظرفیت در مجتمع سرچشمه و ۱20 هزار تن 
آن در مجتمع خاتون آباد محقق می شــود که 
دو برابــر ظرفیت پیشــین ذوب مس در این 
شرکت اســت.به گفته وی سرمایه گذاری های 
بســیاری برای اکتشاف در این شرکت صورت 
گرفته است که خروجی آن به رشد 2 میلیارد 
تنی ذخیره معدنی مس سونگون، افزایش 2/8 
میلیارد تنی ذخیره معدنی مس سرچشمه و 
تقویت یک میلیــارد تنی ذخیره معدنی مس 

میدوک منجر شــده است. در تولید کنسانتره 
در سال آینده کارخانه ۱۵0 هزار تنی دره آلو و 
در سال ۱400 کارخانه ۱۵0 هزار تنی دره زار 
افتتاح خواهد شــد. از سوی دیگر فاز سوم از 
واحد تولید مس ســونگون نیز به  زودی وارد 
مدار خواهد شــد. همچنین مس میدوک هم 
با رشــد ۱۵0 هزار تنی ظرفیت تولید روبه رو 
می شود. این ارقام در حالی برجسته تر خواهد 
شــد که برآورد می کنیم به ازای هر ۱۵0هزار 
تــن ظرفیت جدید تولید کنســانتره مس در 
ســال؛ گردش مالی بین هــزار و 300 تا هزار 

و ۵00 میلیارد تومان به ثبت خواهد رسید.

هدف گذاری های معدنی برای 14٠4
دکتــر ســعدمحمدی در ادامه به بررســی 
مباحث مطرح شــده در کنفرانس و نمایشگاه 
بین المللی آیمارک پرداخــت که بزرگ ترین 
شــرکت های معدنی در جهــان در آن حضور 
داشــتند. وی سرعت در عملیات معدنکاری و 
ســپس افزایش ایمنی را دو رویکرد اصلی در 
دانش معدنکاری در جهان برشمرد و همچنین 
عنوان کرد: در شرایط روز جهان رویکرد اصلی 
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ارائــه مقالات علمی به کاهش هزینه ها )و ســرعت عملیات( 
و ســپس به افزایش ایمنی بازمی گــردد؛ بنابراین دانش روز 
معدنکاری از این مســیرها ادامه حرکت خواهد داد. به   عنوان 
مثال تکنولوژی های هوشــمند، ارزیابی کیفی ذخیره معدنی 
حتی به  صورت بر خط در واحدهای اکتشافی و استخراجی، 
برداشت اطلاعات و اســتخراج به  صورت منطقه ای، پرورش 
نیروی انسانی به  صورت حرفه ای و البته با اهمیت بالا و ارتقاء 
راندمان در واحدهای فرآوری در دستور کار قرار گرفته است. 
به  عنوان مثال هم اکنون شاول های مورد استفاده در بارگیری 
بــا ظرفیت حجمی 4۵ متر مکعب بــرای هر بار بارگیری به  
کار گرفته می شــود که از توان بارگیــری ۵00 تن در هر بار 
بارگیری و تخلیه برخوردار هستند که به کاهش قیمت تمام  
شده و ســرعت بالای عملیات منجر می شود. به  عنوان مثال 
می توان به کاهش اســتهلاک لاســتیک یا نیروی کار مورد 

استفاده کمتر در این خصوص اشاره کرد.

 سنگ آهن کم داریم
مهندس منصور یــزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز 
در ادامه این گفت وگو به نگرانی ها از کاهش عرضه سنگ آهن 
اشــاره کرد و گفت: به  صورت تئوریــک و بر پایه آمار و ارقام 
و اصطلاحا روی کاغذ هم ســنگ آهن کم داریم. در گذشته 
هم به این جمع بندی رســیده بودیم که مشــکل سنگ آهن 
خواهیم داشــت. هم اکنون به جــز ذوب آهن اصفهان؛ ضعف 
عرضه ســنگ آهن به ســایر واحدهای فولادی هم ســرایت 
کرده است. دلیل اصلی آن را هم باید در عدم توسعه زنجیره 
استخراج و تولید سنگ آهن به  صورت همگن داشت. با فرض 
رســیدن به ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن و حتی با احتساب 
درصد اســتفاده از ظرفیت تولیدی نصب شده 70 درصدی؛ 
باز هم وضعیت سنگ آهن در کشور خوب نیست و هر چقدر 
درصد اســتفاده از ظرفیت های نصب شــده در صنعت فولاد 
تقویت شود؛ این نگرانی  هم افزایش خواهد یافت. آمارها نشان 
می دهد که توسعه در معادن سنگ آهن به  جای توسعه افقی 
)افزایش ظرفیت تولید معدنی( به توسعه عمودی منجر شده 
اســت و واحدهای معدنی خود فولادساز شده اند که خروجی 
آن کاهش عرضه واقعی سنگ آهن به واحدهای فولادی بوده 
اســت؛ آن هم در شرایطی که صنعت فولاد در کشور بر پایه 
معادن سنگ آهن و عرضه امن این ماده معدنی بنا نهاده شده 
اســت. ذوب آهن اصفهان منکر صادرات نیست، اما به شرطی 
که نیاز صنایع فولادی در کشور به  صورت کامل تامین شود.

به گفتــه وی هم اکنون ظرفیت تولیــد 4 میلیون تنی برای 
چدن خــام در ذوب آهن اصفهان وجود دارد، اما  حتی تولید 
بــا 60 درصد ظرفیت هم تجربه شــده؛ اگرچه به مرور زمان 
وضعیت بهتر شــده است. وی از جلســات مشترک با سایر 
بخش های معدنی اســتقبال کرد و گفت: ذوب آهن اصفهان 

آمادگی دارد که سنگ آهن مورد نیاز خود را به  صورت نقدی 
از تمامی معادن خریداری کند.

 نگاه آماری به تولید سنگ آهن
در ادامه اکبریان دبیر پنل به نمایندگی از انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان سنگ آهن ایران به آمارهایی در مورد تولید 
کنســانتره فولاد اشــاره کرد و گفت: حجم تولید فولاد برای 
سالجاری به 28 میلیون تن خواهد رسید که برای این رقم به 
بیش از 42 میلیون تن کنسانتره نیاز خواهیم داشت. این در 
حالی است که سال گذشته 48 میلیون تن تولید ثبت شده و 

امسال ۵4 میلیون تن کنسانتره تولید خواهد شد. 
وی افزود: از ســوی دیگر در ابتدای دولت تدبیروامید ذخایر 
قطعی سنگ آهن در کشور نزدیک به 2/8 میلیارد تن بود، آن  
هم در شــرایطی که نزدیک به ۵00 هزار تن سنگ آهن خام 
تاکنون استخراج شده اســت؛ یعنی این رقم به 2/3 میلیارد 
تن رسیده است. البته طی این سال ها قطعا سنگ آهن جدید 
اکتشاف شده اســت؛ بنابراین بهتر است بازبینی آمارها را در 
دســتور کار قرار دهیم. در ادامه این نشســت البته مهندس 
یزدی زاده به نکته دیگری اشــاره  کرد و گفت: ذوب آهن تنها 
شــرکتی اســت که هم اکنون از ســنگ آهن دانه بندی شده 
استفاده می کند و نه کنسانتره )به جز میزان محدودی برای 
افزایش عیار سنگ آهن(. به گفته وی ظرفیت تولید کنسانتره 
حتی اگر افزایش یافته باشد؛ ارتباطی به تامین نیاز سنگ آهن 
ذوب آهن اصفهان ندارد. برای شــرکت های معدنی مقرون به 
صرفه اســت که سنگ آهن تولیدی خود را به  جای فروش به  
صورت دانه بندی شده؛ تبدیل به کنسانتره سنگ آهن کنند یا 
به تولیدکنندگان کنســانتره ارائه دهند. به عقیده ما عوارض 
صادراتــی 2۵ درصدی بازدارندگی کافــی را ندارد و با فرض 
قیمت های صادراتی در گمرک؛ باز هم شــاهد تداوم صادرات 

سنگ آهن هستیم.

کوچک ترها کجای کارند؟
در ادامه این نشســت وجیه الله جعفری مدیرعامل شــرکت 
تهیه وتولید موادمعدنی ایران به بحث معادن کوچک ومتوسط 
پرداخت و عنوان کرد: از اردیبهشت  ماه سالجاری با قرار گرفتن 
بحث معادن کوچک و متوسط در طرح های اقتصاد مقاومتی؛ 
بحث این معادن که طی چند ســال اخیر در دستور کار قرار 
داشت با توجه بیشتری رو به  رو شد و شاهد رشد اهمیت این 
بخش در نگاه تصمیم ســازان اقتصادی بودیم. بالا بودن نرخ 
اشــتغال در معادن کوچک یا متوسط و همچنین بالاتر بودن 
ایجاد شغل در صنایع کوچک و متوسط در جهان یک واقعیت 
غیرقابل انکار اســت؛ آن هم در شرایطی که بخش اعظم این 
معادن در مناطــق محروم قرار دارند. هم اکنون در دنیا از هر 
۵ شــغل ایجاد شده جدید؛ 4 شــغل در بنگاه های کوچک و 

 جعفری: 
از بین تمامی 
معادن موجود 
در کشور ۵۴ 
درصد فعال 
هستند، ۴۳ 

درصد غیرفعال 
و ۳ درصد در 

حال تجهیز به  
شمار می روند
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متوســط قرار می گیرد که اهمیت این بخش 
را برجسته تر می ســازد. البته ایجاد شغل های 
جدید در معادن کوچک ومتوسط در آمارهای 
بین المللی هم به وضوح قابل رهگیری اســت. 
هم اکنون برای توسعه معادن کوچک ومتوسط 
بخش های بســیاری وارد شــده اند که از آن 
جمله می توان بــه اتاق بازرگانی، خانه معدن، 
بخش  خصوصی واقعــی، بخش های دولتی و 
سرمایه گذاران  و  موادمعدنی  مصرف کنندگان 

در این بخش اشاره کرد.
مدیرعامل شــرکت تهیه وتولیــد موادمعدنی 
ایران در ادامه عنوان  کرد: از بین تمامی معادن 
موجود در کشور ۵4 درصد فعال هستند، 43 
درصــد غیرفعال و 3 درصد در حال تجهیز به  
شــمار می روند. در خصوص معادن فعال نیاز 
به توســعه و افزایش حجم تولید و استخراج 
حس می شــود؛ البته راه اندازی مجدد معادن 
غیرفعال هم در دســتور کار قرار دارد. این در 
حالی است که هم اکنون نزدیک به 47 درصد 
معادن فلزی در کشور غیرفعال هستند. البته 
این رقم برای ذخایر غیرفلزی بیشتر است و به 
60 درصد هم می رسد. هم اکنون برای آغاز به 
کار مجدد و رونق تولید در معادن دو رویکرد 
اصلی یعنی توجه به زیرســاخت ها و ســپس 
تامین مالی واحدها در دستور کار قرار گرفته 
است. تاکنون اغلب معادن موجود در استان ها 
شناسایی شده و اقدامات بسیاری برای حمایت 
از این معادن انجام گرفته است. به  عنوان مثال 
بعد از بررســی های جدی بــرای 33 معدنکار 
کلینیکی و اقدامات سریع برای حمایت از این 
معادن به انجام رسید که نتیجه آن فعال شدن 
تمامی این معادن بود.وی تاکید کرد: با توجه 
به معدن هایی که به زودی فعال خواهند شد؛ 
باز هم این رقم افزایش می یابد. هم اکنون یک 
نســخه واحد برای حمایــت از معادن در نظر 
گرفته شده که همین رویکرد غالب را می توان 
عامل اصلی برای احیاء معادن به  شمار آورد. به 
 عنوان مثال احداث واحدهای فرآوری ثابت یا 
متحرک )موسوم به موبایل( در دستور کار قرار 
گرفته اســت. همچنین به کمک شرکت های 
بزرگ معدنی تزریــق نقدینگی به معادن هم 
عملیاتی شده است و به مرور زمان می توان از 
توانمندی شرکت های بزرگ برای تامین مالی 

معادن کوچک تر هم استفاده کرد.

رتبه چهارم برای سنگ ایران
در ادامه این نشســت تخصصی ابوالقاســم 
شفیعی رئیس انجمن سنگ ایران به بررسی 
جایگاه کشورمان در بازارهای جهانی سنگ  
ســاختمانی و تزئینی اشاره کرد و گفت: در 
ســال 20۱8 رقمی نزدیک به ۱۵3 میلیون 
تن ســنگ ســاختمانی در جهان تولید و 
تجارت شــده اســت که از ایــن ارقام 86 
درصد آن به ســنگ های مرمریت اختصاص 
یافته و بقیه این رقم را گرانیت ها تشــکیل 
می دادند. رتبه ایران در بین کشورهای بزرگ 
تولیدکننده سنگ ساختمانی به  صورت خام 
هم حائز اهمیت اســت و در جایگاه چهارم 
قرار داشــتیم؛ اگرچه تصمیمــات اخیر در 
خصوص اعمال عوارض و برخی محدودیت ها 
بر صادرات سنگ ساختمانی به  صورت خام 
ســهم ایران را از بازارهای جهانی به شدت 

کاهش می دهد. 
وی تاکیدکرد: هم اکنون چین رتبه نخست 
را در جهــان به خود اختصــاص داده و در 
رتبه هــای بعدی ترکیه، هنــد و ایران قرار 
دارند. تصمیم دولت برای محدودیت صادرات 
ســنگ به  صورت خام اشتباه فاحشی است 
آن هم در شرایطی که تقاضای داخلی برای 
سنگ ساختمانی فرآوری  شده محدود است.

شفیعی افزود: طی 8 ســال دولت قبل هم 
بودیم،  اعمال چنین محدودیت هایی  شاهد 
اما تنها به جایگاه ســنگ ایران در بازارهای 
جهانی لطمه زده شــد و تاثیــری در آمار 
صادرات سنگ ساختمانی به  صورت فرآوری 
شده بر جای نگذاشت. این قبیل تصمیمات 
مثلا در بازار سنگ ساختمانی بیش از آنکه 
کارشناسی  شده باشد؛ از برخی جوسازی ها 
اثر می پذیرد.رئیس انجمن ســنگ ایران در 
ادامــه به ملزومات تحــول در بخش معدن 
اشــاره کرد و گفت: دســت یافتن به اهداف 
معدنی بــه ملزومات بســیاری نیــاز دارد 
که توجــه اغلب بخش های تصمیم ســاز را 
می طلبد. ماشین آلات یکی از نیازهای جدی 
این بخش است، اما سختگیری ها بر واردات 
ماشــین آلات را نمی توان نادیده گرفت؛ آن  
هم در شــرایطی که نیاز بخــش معدن به 
ماشــین آلات خاص با نیاز ســایر بخش ها 
متفاوت است. این در حالی است که مالیات 

ارزش افــزوده حتی در فاز تجهیز کارگاه هم 
اخذ می شود که خود دشواری های جدیدی 
را ایجاد می کند. همچنین نیاز به تعدیل نرخ 

مالیات در بخش معدن هم حس می شود.

صندوق بیمه فعالیت های معدنی
 پیشتاز کمک به شرکت های معدنی 

در انتهــای این نشســت تخصصی دکتر 
فرید دهقانــی مدیرعامل صنــدوق بیمه 
فعالیت هــای معدنی نیز به ســازوکارهای 
بیمه ای و تامین مالی معادن در چهارچوب 
این صندوق اشــاره کرد و گفت: اولین گام 
برای هــر فعالیت معدنی یا هــر فعالیت 
اقتصــادی؛ وجود طرح توجیهی مســتند 
فعالیت های معدنی  بیمه  اســت. صندوق 
در پروژه هایــی ورود خواهــد کــرد کــه 
حداقــل روی کاغذ ارزنده باشــند. تفاوت 
فعالیت های معدنی  بیمــه  اصلی صندوق 
با نهادهای مالی مشــابه در این اســت که 
اخذ وام یا حمایت هــای اعتباری صندوق 
نیــازی به تضمین نــدارد و کارکرد اصلی 
صندوق را باید در ارتباط با شــرکت هایی 
دانســت که توجیه فنی و اقتصادی کافی 
دارنــد، اما از منابع مالــی لازم یا تضامین 
مورد نیاز برخوردار نیســتند.وی در ادامه 
به شــرکت های دانش بنیان اشــاره کرد و 
گفت: وظیفه ذاتی صندوق پوشش ریسک 
فعالیت های معدنی اســت؛ البته با در نظر 
گرفتن ریسک ذاتی فناوری،  توجه بیمه ای 
به شرکت های دانش بنیان بخش معدنی هم 
در دســتور کار قرار گرفته است. هم اکنون 
در حــال تعامــل با مجموعه هــای حامی 
شــرکت های دانش بنیان حتــی نهادهای 
زیرمجموعه ریاست جمهوری هستیم که به 
کمک آنها بتوان به شرکت های استارت آپی 

بخش معدن توجه بیشتری داشت.
وی در ادامــه عنوان کرد: صنــدوق بیمه 
فعالیت هــای معدنــی پیشــتاز کمک به 
شرکت های معدنی اســت و این وضعیت 
ادامه خواهد یافت. دهقانی در پایان گفت: 
هم اکنــون جز ســازوکار مرســوم در این 
بخش؛ با شــرکت های تامین سرمایه هم 
وارد مذاکره شــده ایم که به  جای بانک، به 
سمت این شرکت ها نیز تغییر مسیر دهیم.
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معاون پذیرش و بازارپژوهی فرابورس ایران خبر داد:

درخواست برای تاسيس صندوق اکتشاف

و  پنل تخصصی استارت آپ های معدنی 
شرکت های دانش بنیان با موضوع »گذار 
ابزارهای تامین مالی و سرمایه گذاری در 
معدن و صنایع معدنــی« با حضور رضا 
غلامعلی پور معاون پذیرش و بازارپژوهی 
بین المللی  نمایشگاه  ایران در  فرابورس 

برگزار شد. 
رضا غلامعلی پور معاون پذیرش و بازارپژوهی 
فرابــورس در ایــن پنل با اشــاره بــه روند 
تامین مالی شرکت ها و صنایع در کشورهای 
مختلف عنوان کرد: در حالــی که به  صورت 
سنتی کســب وکارهای کوچک برای تامین 
مالی به ســراغ منابــع بانکــی می روند؛ در 
کشورهای پیشــرفته عمده بار تامین مالی بر 

عهده بازار سرمایه است.
وی در ادامه افزود: در کشــور ما تامین  مالی 
عمدتا وابســته به سیســتم بانکی بوده و به 
لحاظ سنتی اقتصادمان بانک محور است و در 
حالی که طی سال های اخیر روند ورود صنایع 
مختلف و اقبــال بنگاه های اقتصادی به بازار 
سرمایه سیر شــتابانی به خود گرفته است؛ 
همچنان با استانداردهای جهانی فاصله داریم.

به گفته غلامعلی پور پذیرش شــرکت ها در 
بازار ســرمایه از طریق عرضه   بخشی از سهام 

شــرکت در این بازار؛ سهم موثری در تجهیز 
منابع برای بنگاه های اقتصادی دارد و کمک 
می کند تا از طریق افزایش ســرمایه، ســایز 
شرکت بزرگ و روند توسعه با شتاب بیشتری 
پی گرفته شود.وی با تاکید بر اینکه با عرضه 
بخشی از سهام شــرکت در بازار سرمایه در 
واقــع دارایــی مالی صاحب شــرکت ارزش 
می خــورد، عنوان کرد: این امر کمک می کند 
تا آن بخش از دارایی عرضه  شده نقدشونده تر 
شــده و به راحتی امکان تامین مالی از طریق 
بانک نیز به مدد وثیقه گذاری سهام شرکت در 

سیستم بانکی سهل تر از گذشته شود.
فرابورس  بازارپژوهــی  و  معــاون پذیــرش 
یادآورشــد: طی ســال های اخیــر در حوزه 
شرکت های معدنی که در بازارهای فرابورس و 
بورس پذیرش شده اند؛ رشد خوبی را شاهدیم 
و این شــرکت ها تقریبا از تمامــی ابزارهای 
تامین مالی بازار ســرمایه بهره گرفته اند.وی 
یکی از مهمترین ظرفیت های بازار ســرمایه 
برای تجهیــز منابع این قبیل شــرکت ها را 
انتشار اوراق تحت عنوان صکوک و تامین مالی 
بر پایه اســتقراض عنوان کرد و افزود: بســته 
به اینکه شــرکت با چه هدفــی و تحت چه 
قراردادی تامین مالی می کند؛ نوع صکوک نیز 

متفاوت خواهد بود.به گفته معاون پذیرش و 
بازارپژوهی فرابورس شرکت می تواند از طریق 
انتشــار صکوک اجاره، منفعت )پیش فروش 
منافع آتی شرکت( یا اوراق مشارکت در بازار 

سرمایه منابع لازم را جذب کند. 
غلامعلی پور در پنل تخصصی »استارت آپ های 
معدنی و شــرکت های دانش بنیان« به سایر 
ابزارهــای تامین مالــی بازار ســرمایه برای 
شــرکت های معدنی اشــاره کــرد و گفت: 
صندوق های ســرمایه گذاری ابــزار جدیدی 
به شــمار می روند که از ۱0 سال پیش و به 
دنبــال تصویب قانون ابزارها و نهادهای مالی 
جدید در ایران تعریف شده اند. در حال حاضر 
صندوق های جســورانه و پروژه دو صندوقی 
هستند که می توان از ظرفیت های آنها برای 

تامین مالی شرکت های معدنی بهره برد.
معاون پذیــرش و بازارپژوهی فرابورس ادامه 
داد: اخیرا برای تاســیس یک صندوق برای 
بحث اکتشاف درخواســت داشته ایم. در این 
صندوق یک ســوم آورده پهنه های معدنی و 
نه آورده نقدی اســت و دوســوم باقی منابع 
صندوق نیــز آورده مردم و ســرمایه گذاران 
خواهد بود؛ بدون آنکــه در موضوع مالکیت 

ورود کنند.
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کشاورز مدیرکل دفتر امور اکتشافات وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

 ثبت ۲0 هزار درخواست
 برای صدور پروانه اکتشافی

مدیرکل دفتر اکتشــافات وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت گفت: 
ســالانه حدود 2٠ هزار درخواست 
اکتشافی داریم  پروانه  برای صدور 

که میزان قابل توجهی است.
اســدالله کشــاورز در نشســت کمیته 
اکتشــاف که در حاشــیه پانزدهمین 
نمایشــگاه معدن و صنایع معدنی ایران 
)کانمیــن 20۱9( برگزار شــد؛ با بیان 
اینکه امســال، ســال انقــلاب معدنی 
است، گفت: یکی از اقدامات در راستای 
واگذاری پهنه های  این موضوع؛  تحقق 
اکتشافی به کنسرســیومی بوده که به 

تازگی تشکیل شده است.
وی در ادامه افزود: اوایل سال 92 بحث 
پهنه های اکتشافی مطرح و تا به امروز 
ادامه پیدا کرده است که در این زمینه 
۱70 پهنه تعریف شــد کــه مطالعات 
نهایــی 80 مورد آن به اتمام رســیده 

است. ضمن اینکه علاوه بر سیاست ذکر 
شده و در راستای شفاف سازی، اقدامی 
دیگر در حوزه کاداستر انجام گرفت؛ به 
نحوی که سیستم کاداستر از ۱6اسفند 
93 نهایی شده و امروز کل کشور تحت 

پوشش این سامانه قرار گرفته است.
کشــاورز اقدامات دیگری که توســط 
را  اســت  وزارتخانــه صــورت گرفته 
همگن کــردن تمامــی اطلاعاتــی که 
توسط سازمان های دولتی و خصوصی 
جمع آوری شــده بود، دانست و افزود: 
بر همین اســاس می تــوان جمع آوری 
اطلاعات را یکی از دســتاوردهای سال 
98 ذکر کرد. ضمن اینکه سالانه حدود 
20 هزار درخواســت برای صدور پروانه 

اکتشافی داریم. 
وحید صائب  فر عضو کمیته اکتشــاف 
خانه معدن ایران نیز در این نشســت 
اظهارکــرد: در ارتبــاط بــا پهنه هــا 

سال هاســت بحث می شــود و در واقع 
اطلاعات موجود کافی نیست. بر همین 
نتوانستیم معادن  اینکه  اســاس دلیل 
بزرگ تری داشته باشیم؛ نشاندهنده این 
موضوع است که مشکلی در روند کارها 

وجود دارد.
وی همچنین افزود: امروز کنسرســیوم 
دولتی با منابع مالی نامحدود تشــکیل 
شده است؛ اما اگر بخواهد مسیری که 
دیگر شرکت ها طی کرده اند را برود، به 
نتیجه ای نخواهد رســید؛ چراکه بخش 
خصوصی کارهــای خود را بدون منابع 
مالی نامحــدود انجام می دهد. صائب فر 
از وزارت صنعت درخواســت کرد تا در 
اکتشافات استانداردی را تعریف کرده و 

به آن پایبند باشد.
ســجاد غرقی عضو هیــات نمایندگان 
اتاق تهران نیز گفــت: ۵ اولویت برای 
حصول نتیجه انتخاب کردیم که اولویت 
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دوم در کمیســیون معــدن و صنایع معدنی تنقیح 
قوانین اکتشافی بوده است. عدم تمرکز در فرآیندها 
و شفاف ســازی حقــوق دولتــی و حکمرانی عمده 

بحث های ما در زمینه معادن کوچک مقیاس است.
وی اظهارکرد: ما ذخایر بزرگــی در اختیار داریم و 
اکنون آنچه بخش معدن نیاز دارد؛ تداوم توسعه در 
این بخش است. زنجیره ها تکمیل شده و اکنون آنچه 

نیاز است تداوم توسعه است. 
غرقی گفت: نگاهی که در کشــور مغفول مانده این 
است که سیســتم ما در کشور از نوع ستادی است. 
در ســال 77 قانــون معادن اصــلاح و زمینه ورود 
سرمایه گذاران به کشــور فراهم شد. وی اظهارکرد: 
معادن کوچک به دلیل کوچک و آسیب پذیر بودن و 
عدم حمایت تعطیل شده اند؛ بنابراین باید شرایطی 
ایجاد کرد که انباشــت سرمایه در معادن کوچک و 
متوســط اتفاق بیفتد؛ بخش معدن اکنون متهم به 

خام فروشی است.
وی همچنین گفت: فعالان بخش معدن با حضور در 
جلساتی که برگزار شــد؛ درخواست کردند که اخذ 
عــوارض 2۵ درصدی از صــادرات موادخام معدنی 

متوقف و این بخشنامه ابطال شود.
وی اظهارداشت: پس از ابلاغ بخشنامه اخذ عوارض 
2۵ درصدی از صادرات مواد خام معدنی در شهریور 
ماه جلســات متعــددی با حضــور تولیدکنندگان، 
مصرف کنندگان، اعضای اتاق ایران، فعالان و ذینفعان 

در این حوزه برگزار شد.
وی افــزود: جمع بندی جلســات و حضور فعالان و 
ذینفعــان این بود که مخالف اخــذ عوارض بودند و 
اعــلام کردند که مکانیزم اخذ عوارض در راســتای 

تنظیم بازار بهینه نیست.
غرقی بیان کرد: بســیاری معتقدند اگرچه در بخش 
معدن چالش هایی وجود دارد، اما این چالش ها قابل 
حل اســت و نیازی به دخالت دولت و وضع عوارض 

نیست و خواهان ابطال این بخشنامه شدند.
وی افــزود: در این جلســات پیشــنهاد شــد که 
تولیدکنندگان و مصرف کننــدگان با همفکری هم 
قیمت گذاری  و نحوه تامین را تعیین کنند و چنانچه 

مشکلی پیش آمد؛ دولت دخالت کند.
نائب رئیس کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران درباره 
نتیجه شــکایت نسبت به اخذ عوارض گفت: فعالان 
معدنــی همه و حتی بخش فولادی هــا موافق اخذ 
عوارض صادراتی نیســتند و خواهــان ابطال آن از 

طریق دیوان عدالت اداری هستند.

استقبال وزارت صمت از ایده های استارت آپی 
در حوزه معدن

مدیرکل دفتر امور اکتشــافات وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت همچنیــن گفــت: در حــال حاضر کل 
پروانه های اکتشــاف یا بهره برداری صادره در سطح 
کشورمان فقط 7 درصد از مساحت کشور را پوشش 
داده اســت و باید 93 درصد باقیمانــده را نیز برای 
تامین مواداولیه واحدهای تولیدی خود در آینده ای 

نه چندان دور تحت پوشش عملیات قرار دهیم.
وی بیان کرد: استارت آپ ها در هر حرکت اقتصادی 
مثمرثمر هســتند و امیدواریم با حمایت از اینگونه 
حرکت ها؛ گام های موثــری در بخش های اقتصادی 
کشــور برداریم. وی با اشــاره به برگزاری کنفرانس 
ملــی زمین در برزیل در ســال ۱992 افزود: در آن 
کنفرانس توسعه پایدار را به رفع نیازهای نسل حاضر 
با توجه به تامین نیازهای نسل آینده تعریف کردند 
و ما نیز بایــد در برنامه ریزی ها ضمن رفع نیازهای 
حال جامعه؛ نیم  نگاهی هم به نیازهای نســل آینده 

داشته باشیم.
مدیرکل دفتر امور اکتشافات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینکه همیشه از بخش معدن خواسته 
می شــود که ذخایر را برای نســل آینده نگه دارند، 
گفت: اما ما در شــرایط فعلی هم نیاز بسیار بالایی 
داریم و با توجه به شــرایط کنونــی کل پروانه های 
اکتشــاف یا بهره برداری صادره در سطح کشورمان 
فقط 7 درصد از مســاحت کشور و سطح عرصه های 
مملکت را پوشش داده است و ما نیز قصد داریم که 
93 درصد باقیمانده را تحت پوشــش عملیات قرار 
دهیم تــا بتوانیم در آینده  ای نه چنــدان دور برای 
تامین مواداولیه واحدهای تولیــدی خود به ذخایر 
خوبی دســت یابیم.مدیرکل دفتر امور اکتشــافات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه برای 
هــر فعالیتی از وجود و ایده اســتارت آپ ها می  توان 
اســتفاده کرد، گفت: وب  ســایت ها و اپلیکشن های 
مختلفی که در ســطح جامعه فعالیــت دارند؛ گواه 
این موضوع است.کشاورز با اشاره به طراحی سامانه 
وزارت صمت بــرای ثبت و صدور پروانه  ها بیان کرد: 
این یــک اقــدام دانش بنیان بود که ســبب حذف 
بسیاری از فعالیت های زاید و شفاف سازی شد. وی با 
تاکید بر ضرورت توجه به نکات زیســت محیطی در 
فعالیت  های معدنی اضافه کرد: با ایجاد استارت آپ ها 
حفــظ منابع طبیعی و محیط زیســت نیز در راس 
کارها در انجــام حفاری  ها، نمونه  گیری  ها و عملیات 

اکتشاف ابتدایی قرار می  گیرد.

 کشاورز:
کل پروانه های 

اکتشاف یا 
بهره برداری 

صادره در سطح 
کشورمان 

فقط ۷ درصد 
از مساحت 

کشور و سطح 
عرصه های 
مملکت را 

پوشش داده 
است و ما نیز 

قصد داریم 
که 9۳ درصد 

باقیمانده را 
تحت پوشش 

عملیات قرار 
دهیم تا بتوانیم 
در آینده  ای نه 

چندان دور برای 
تامین مواداولیه 

واحدهای 
تولیدی خود به 

ذخایر خوبی 
دست یابیم
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مهندس یزدی  زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

۵۶ درصد هدف صادرات فولادی 
امسال تحقق یافت

بر  گفت:  اصفهان  ذوب  آهــن  مدیرعامل 
اساس برنامه امسال دستیابی به صادرات 
یک میلیون و 2٠٠ هزار تن از ســوی این 
واحد صنعتی هدف گذاری شده که تا پایان 
هفت ماهه با صدور 67۵ هزار تن؛ بیش از 

۵6 درصد از برنامه تحقق یافته است .
مهنــدس منصور یــزدی  زاده در ادامــه افزود: 
پیش بینی می شــود با روند مطلوب صادرات به 
اهداف طراحی شده دست یابیم.وی خاطرنشان 
کــرد: چنانچه ذوب آهن نســبت به صدور یک 
میلیون و ۵0 هزار تن تا پایان امســال برســد؛ 
نیاز ارزی خــود را تامین کرده و در این زمینه 

مشکلی نخواهد داشت.
مهنــدس یــزدی  زاده در ارتباط بــا وضعیت 
مطالبات فعالان زغالسنگ که نیازهای ذوب  آهن 
را تامین می کنند، اضافه  کرد: ســال گذشته بر 
اساس تصمیم کمیته پشتیبانی زغالسنگ که 
به ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار 
شد؛ این کمیته در ۱۵ دیماه 97 قیمت خرید 
کنســانتره زغالسنگ توسط شرکت ذوب  آهن 
را بر مبنای 26.۵ درصد قیمت شــمش فولاد 
خوزســتان در بورس کالا و بر پایه مشخصات 
فنــی مندرج در جــدول مربوطه بــود که از 
یکم آذر 97 ) یک ماه جلوتر(  شــکل اجرایی 
بــه خود گرفــت.وی گفت: امــروز بزرگترین 

تامین  کننده زغال ذوب آهن میزان مطالباتش 
به یک چهارم رسیده و پرداخت های خوبی به 
تامین کنندگان زغالسنگ این واحد انجام شده 
است. امسال بر خلاف ســال  های گذشته که 
برای تعیین قیمت چانه زنی داشتیم؛ مشکلی 
وجود نداشت.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در 
ارتباط با موضوع عــوارض 2۵ درصدی برای 
صادرات سنگ آهن خاطرنشان کرد: بر اساس 
اعلام معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صمت؛ اعمال عــوارض 2۵ درصدی بازدارنده 
نبوده و اکنون روزانه 2 تا ســه فروند کشــتی 
حامل سنگ  آهن به مقصد مربوطه از آب  های 
تاکید  سرزمینی کشورمان خارج می شود.وی 
کــرد: مادامی که فولادســازی های کشــور 
نیاز به ســنگ آهن داخلی دارند؛ باید توســط 
تولید کننــدگان داخلی تامین شــود و دولت 
نمی تواند مانع صادرات شود، اما با اعمال تعرفه 
می تواند این موضوع را مدیریت کند. البته این 
مســاله امروز مشــکل ذوب آهن نیست؛ بلکه 
علاوه بر فولادسازان بزرگ، واحدهای کوچک 
هم با مشکل تامین سنگ آهن مورد نیاز روبه رو 

شده اند.
مهنــدس یــزدی زاده تصریح کرد: ســازمان 
توسعه ونوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( امســال تامین یک میلیون و 700 

هزار تن ســنگ آهن را مورد تاکید قرار داده، 
اما این رقــم در واقع 40 درصد نیاز ذوب آهن 
را در بر می گیرد.وی در ارتباط با مشــخصات 
فنی ریــل راه آهن تولیدی در ذوب آهن گفت: 
امــروز ریــل در ایــن واحد صنعتــی مطابق 
اســتانداردهای روز و منطبق بر نیاز راه آهن و 
وزارت راه وشهرسازی تولید می شود. در همین 
راستا زمانی که در کشــور تولید انحصاری از 
ســوی این واحد انجام می شــود؛ دیگر نیازی 
به برگزاری مناقصه و تشــریفات بروکراســی 
ندارد.مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان در ارتباط 
با تشــدید تحریم ها و اینکه ایــن موضوع تا 
چه میزان بر روند تولید تاثیرگذار بوده اســت، 
توضیح داد: تحریم  ها مدت 40 سال برای تولید 
کشور نقش آفرینی می کند و موضوع جدیدی 
نیســت. با این وجود میزان واردات زغالسنگ 
مورد نیاز از ســهم 3۵ تا 40 درصدی به 2۵ 
تا 30 درصد کاهش یافته اســت. در ارتباط با 
صادرات هم با وجود موانع انجام می شــود، اما 

هزینه  ها را افزایش داده است.

تقدیر از مدیرعامل ذوب آهن
 در همایش پدافند غیرعامل 

همایش پدافند غیرعامل بــا عنوان »مقاومت 
و بازدارندگــی بــا رونــق تولید« بــا حضور 
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حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم رئیسی 
ریاســت قوه قضائیه، دکتر محمد اسلامی وزیر 
راه وشهرســازی ، دکتر بیژن نامدار زنگنه وزیر 
نفت، ســردار جلالــی رئیس ســازمان پدافند 
حجت الاسلام والمســلمین  کشــور،  غیرعامل 
مجتبــی ذوالنوری رئیس کمیســیون امنیت 
و  مجلس شورای اسلامی  خارجی  ملی وسیاست 
تنی چند از دیگر مسئولان سازمان ها در مرکز 
همایش های بین المللی ســازمان صداوســیما 
برگزار شد.مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان در همایش پدافند غیرعامل 
که بــا حضــور رئیــس قوه قضائیــه و وزرای 
راه وشهرســازی و نفــت برگزار شــد؛ به دلیل 
برگزاری رزمایش شــیمیایی در حوزه پدافند 

غیرعامل مورد تقدیر قرار گرفت.
 لوح تقدیر پدافند غیرعامل توسط دکتر محمد 
اسلامی وزیر راه و شهرسازی و سردار غلامرضا 
جلالی رئیس ســازمان پدافنــد غیرعامل به 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اهداء شد.مهندس 
یزدی  زاده در حاشیه این همایش با بیان اینکه 
فعالیت  های رســمی حوزه پدافنــد غیرعامل 
از ســال ۱3 در ذوب  آهــن اصفهان به صورت 
رسمی آغاز شده است، گفت: سال گذشته این 
شــرکت موفق به اجرای رزمایش شیمیایی در 
حوزه پدافند غیرعامل با نظارت کارشناسان و 
مسئولان سازمان پدافندغیرعامل کشور گردید 
و مورد تائید سازمان واقع شد. در این فرصت از 
تمامی همکاران که در برگزاری موفق رزمایش 
در ذوب آهــن اصفهان مشــارکت داشــتند؛ 

قدردانی می کنم.
وی تصریح کــرد: ذوب آهن اصفهان پروژه های 
متعددی در حوزه های سایبری، آب و همچنین 
زیرســاخت های کالبدی کشور همچون تولید 
ریل انجام داده که نشانگر نهادینه شدن فرهنگ 

پدافندغیرعامل در این شرکت است .
مهندس یزدی زاده افزود: در سالجاری رزمایش 
پدافند ســایبری نیز در ذوب آهن اصفهان در 

دســتور کار قرار دارد که تحت نظارت سازمان 
پدافنــد غیرعامل ظرف دو مــاه آینده برگزار 

می شود.
دکتــر پــدرام کیانی مســئول برگــزاری این 
رزمایش هم گفت: به دلیل اینکه ذوب آهن در 
رده حساس طبقه بندی می شود؛ باید هر ساله 
حداقل یک رزمایــش در حوزه های تهدیدات 
فناورانه جدید پدافندغیرعامل در ســطح ملی 
و با نظارت مســتقیم مسئولان سازمان پدافند 
غیرعامل در شــرکت اجرا کند که دو رزمایش 
ســایبری در حوزه های ICS و ICT در دســتور 
کار است.حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم 

رئیسی ریاست قوه قضائیه هم در این 
همایش گفت: ســازوکار های فسادزدا 
باید به وسیله خود دستگاه ها طراحی 
شود. یعنی اینکه بتوانیم در نظام پولی 
و بانکی، نظــام مالیاتی، نظام واردات 
و صادرات و نظام هــای مختلف یک 
سازوکار هایی ایجاد کنیم که ضدفساد 
باشد. اینکه با یک مفسد برخورد شود، 
یک طرف قضیه اســت؛ اماسازوکار ها 

باید بتواند جلوی فساد را بگیرد.
رئیس قوه قضائیــه با بیان اینکه رونق 
تولیــد در گــرو امنیــت اقتصادی و 
امنیت اقتصــادی در گــرو مبارزه با 
فساد اقتصادی است، ادامه داد: هر جا 
از دری فساد وارد شد؛ امنیت مختل 
تولید  امنیت مختل شود،  می شــود. 
دچار اختلال می شود؛ لذا این وظیفه 
اولیه همه مدیران و دســت  اندرکاران 
است و نباید نگاه ما به بازرسان بیرون 
باشد.دکتر  قضایی  و دستگاه  سازمان 
محمد اسلامی وزیر راه وشهرسازی نیز 
طی ســخنانی با تاکید بر اینکه رشد 
و توسعه کشور و به بالندگی رساندن 
آن نیازمند اهتمام است، اظهارداشت: 
بــرای مقابلــه با تهدید همــه   جانبه 

همواره مصون سازی های لازم را باید انجام داده 
باشــم.وی افزود: تهاجم  ها جنبه  های سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، نظامی و امنیتی 
دارد و ما شــاهد این هستیم که در طول تاریخ 
40 ســاله انقلاب همواره ایــن تهدیدها وجود 
داشته اســت. ســردار غلامرضا جلالی نیز در 
همایش پدافند غیرعامــل اظهارکرد: امروز در 
حالی هشتمین همایش ملی پدافند غیرعامل را 
در شانزدهمین سالگرد تاسیس سازمان پدافند 
غیرعامل کشــور به فرمان رهبر معظم انقلاب 
برگــزار می کنیم که با رویکــرد جدید دفاعی 

روبه رو هستیم.

رونمایی از سایت و اپلیکیشن معدن مارکت

با حمایت ذوب  آهن اصفهان از اپلیکیشــن و ســایت معدن مارکت در 

حاشیه نمایشگاه ایران کانمین 2٠19 رونمایی شد. 

مهنــدس محمدجعفر صالحی معــاون خرید ذوب آهــن اصفهان در 

این مراســم با بیان اینکه این ســایت و نرم افزار موجب خواهد شد تا 

تامین کنندگان مواداولیه کارخانجات فولادی و سایر صنایع وابسته به 

طور نظام  مند و یکپارچه در تعامل باشــند، گفت: بر اساس برنامه های 

این نرم  افزار تمام معادن در سطوح مختلف اکتشاف و تولید شناسایی و 

جذب خواهند شد. وی در افزود: شرکت  های معدنی در فضای این سایت 

و اپلیکیشن توانمندی ها و دســتاوردهای خود را عرضه خواهند کرد. 

معاون خرید ذوب  آهن اصفهان هماهنگی بیشتر بین شرکت  های معدنی 

و فولادی را باعث رونق تولید و شکوفایی اقتصاد کشور دانست و گفت: 

این اپلیکیشــن می  تواند با تسریع تبادلات اطلاعاتی در حوزه معدن و 

صنایع وابسته برای رفع موانع تولید فضای مناسبی را فراهم آورد.
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رئیس زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور خبر داد:

کشف معادن با استفاده از پهباد  

و  زمین شناســی  ســازمان  تفاهمنامــه 
اکتشــافات معدنی کشور و دانشگاه صنعتی  
شــریف به منظور بهره گیــری مطلوب از 
توانمندی ها، تجارب و ظرفیت های پژوهشی، 
علمی و تبادل اطلاعات در راستای همکاری 
و گســترش فعالیت های مرتبط با برداشت 
داده هــای ژئوفیزیــک هوایــی به کمک 
تجهیزات پرنده از جمله پهپاد و جایروپلن به 
امضاء علیرضا شهیدی رئیس این سازمان و 
محمدرضا موحدی معاون پژوهش و فناوری 

دانشگاه صنعتی شریف رسید.
علیرضا شــهیدی رئیس سازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات معدنی کشــور در این مراسم با بیان 
اینکه با کشــف معادن آهــن، مس و طلا در  قم 
این اســتان به اســتان فلزی تبدیل شده است، 
گفت: برای دســتیابی به محدوده های امیدبخش 
به فناوری هــای  روز نیاز داریم که در همکاری با 
دانشگاه شریف درصدد طراحی و ساخت پهپادها 

با کاربرد در ژئوفیزیک هوایی هستیم.
شهیدی با بیان اینکه این سازمان کار ژئوفیزیک 
هوایــی را از ســال 8۱ بــا همــکاری یکــی از 
شرکت های کانادایی آغاز کرده است، اظهارکرد: 
این داده برداری هوایی برای مناطق دشــتی بوده 
است؛ در حالی که کشور علاوه بر مناطق دشتی 
دارای مناطق کوه و کوهپایه ای استف از این رو از 

هلی کوپتر نیز در این زمینه بهره بردیم.
وی با تاکید بــر اینکه در مطالعــات ژئوفیزیک 

هوایــی از ســه روش مگنومتــر، رادیومتری و 
الکترومغناطیس اســتفاده شد، خاطرنشان کرد: 
با تکامل و پیشــرفت دانش؛ تجهیزات ژئوفیزیک 
هوایی جدید به ســمت کوچک تر شدن حرکت 
کرده است. از سوی دیگر می طلبد که در راستای 
کاهــش هزینه های تمام شــده و صرفه جویی از 

پهپادها در این زمینه بهره ببریم.
شــهیدی امضاء تفاهمنامه با دانشــگاه صنعتی 
شــریف را در همین راســتا ذکر کرد و افزود: در 
این همکاری دانشــگاه شــریف اقدام به طراحی 
پهپادهــای مــورد نیــاز در ژئوفیزیــک هوایی 
خواهــد کرد.رئیس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات  معدنی با بیان اینکه این ســازمان در 
شــصتمین سال تاســیس خود قرار دارد، یادآور 
شــد: تاکنون این ســازمان در برهه های خاصی 
اقدام بــه تولید اطلاعات پایه زمین در حوزه های 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کرده است.وی 
با اشاره به همکاری این سازمان با دانشگاه شریف 
ادامه داد: برای این منظور 2۵ بلوک هوایی برای 
برداشــت هوایی انتخاب کردیم که مساحت آن 
بالغ بر 2 میلیون و 7۵0 کیلومتر خطی و حدود 

6۵0 هزار کیلومتر مربع می شود.
شــهیدی با اشــاره به کاهش عیار معادن کشور 
گفت: آنچه که در سطح بوده؛ کشف شده است و 
ما به دنبال کشف معادن در اعماق زمین هستیم.

به گفته وی بر اســاس آمارها در دنیا 2۵ تا ۵۵ 
درصد از معادن بزرگ دنیا در عمق ۱00 تا 200 

متری قرار دارند.رئیس ســازمان زمین شناســی 
و اکتشــافات معدنی کشور با اشــاره به مطالعات 
ژئوفیزیک هوایی در کشور افزود: در این مطالعات 
در کردستان معادن آهن و مس کشف شده است 
و امیدواریم در سال انقلاب معدنی به اهداف مورد 

نظر دست یابیم.
شــهیدی انجام این مطالعات را موجب تغییر 
در ســیمای استان ها دانست و در این خصوص 
توضیــح داد: بــه عنوان مثال قم یک اســتان 
غیرفلزی شــناخته شــده بود، اما با مطالعات 
انجام شده ســیمای این استان به استان فلزی 
تغییر یافت.رئیس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشــور اضافه کرد: در این 
استان معادن آهن، مس و طلا کشف شده است.

تولید پهپادهای مورد نیاز سازمان زمین شناسی
 و اکتشافات معدنی کشور در دانشگاه شریف

محمدرضــا موحــدی معــاون پژوهش وفناوری 
دانشــگاه صنعتی شــریف نیز در این نشست با 
تاکید بر اینکه همکاری این دانشــگاه با سازمان 
زمین شناسی محدود به تولید پهپادها نمی شود، 
گفت:  ما در زمینه ســاخت تجهیزات و پردازش 

اطلاعات با این سازمان همکاری خواهیم داشت.
وی با تاکید بر اینکه این دانشگاه مفتخر است که 
بتواند در حوزه های فناوری به کمک سازمان های 
صنعتی کشــور بیاید، گفت: ما تــلاش داریم در 
کنار خدمات آموزشی وپژوهشی بتوانیم به عنصر 
اثرگذاری رنگ بیشتری دهیم و در شرایط خاصی 
که کشــور در آن قرار دارد و شرایط تحریم بر آن 
حاکم اســت؛ از این تهدیدها بــه عنوان فرصت 
اســتفاده کند.موحدی امضاء تفاهمنامه همکاری 
با سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
را یکــی از زمینه های همکاری و رفع چالش های 
کشور نام برد و ابراز امیدواری کرد که این همکاری 

بنیان پایداری برای رفع نیازهای کشور باشد.
معاون پژوهش وفناوری دانشــگاه شریف با تاکید 
بــر اینکه همکاری با ســازمان زمین شناســی و 
اکتشافات معدنی کشور محدود به کاربردی کردن 
پهپادها در حوزه  ژئوفیزیــک هوایی نخواهد بود، 
ادامه داد:  علاو بر آن این دانشــگاه در حوزه های 
ســاخت تجهیزات، سنسورها و پردازش اطلاعات 
توانمندی هایی دارد که با ســازمان زمین شناسی 

همکاری خواهد داشت.
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وزیر صمت در جلسه شورایعالی معادن: 

رعایت ایمنی و ضوابط زیست  محیطی باید 
اولویت نخست بهره  برداران معدنی باشد

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلســه 
گفت:  وزارتخانه  این  معادن  شــورایعالی 
باید رعایت ضوابط زیست  محیطی و حفظ 
منافع مردم؛ مطالبه نخست و اولویت اول 

بهره برداران معدنی در سطح کشور باشد.
رضــا رحمانی افــزود: روی مســائل ایمنی و 
زیست محیطی شخصا حساسیت ویژه ای داشته 
و انتظار دارم خودمان در رفع مشکلات و مسائل 
پیشــگام باشــیم و در این خصوص تمهیدات 
لازم را بــه موقع به کار ببندیــم. وی ادامه داد: 
شفاف سازی در روند تصمیم گیری  ها زمینه ساز 
جلب حداکثری اعتماد مردمی و تقویت کننده 

روند کارهاست.
رحمانــی خاطرنشــان کرد: در بخــش معادن 
نباید از اصــول کوتاه بیاییم. یکــی از مواردی 
کــه در حوزه معادن حتما باید در دســتور کار 
قرار گیرد؛ اســتقرار مسئولان فنی و ایمنی در 
محل معادن است.وزیر صمت با اشاره به اهمیت 
تفویض برخی اختیارات به اســتان ها در حوزه 
معادن خاطرنشــان کرد: انتقال برخی وظایف 
به مدیران کل اســتان ها در تسریع کارها و روند 
امور کاملا موثر اســت و وزارت صنعت، معدن 

و تجارت از این رویکرد کاملا  حمایت می کند.
رحمانی تصریح    کرد: تمامــی تفویضات قانونی 
بخش معدن بر اســاس ضوابــط قانونی باید در 

کامل ترین شکل خود انجام گیرد.

سرقینی: سامانه کاداستر
 شفافیت حوزه معدن را بیشتر کرد

جعفر ســرقینی معاون معــدن و صنایع  معدنی 
وزیر صنعت،  معدن و تجارت نیز در این نشست 
اعلام کرد: از زمان پیاده  ســازی سامانه کاداستر 

شفاف  سازی در حوزه معدن بیشتر شده است.
وی در ادامه افزود: سامانه کاداستر بسیار موفق 
عمــل کرده و بــه جز یکی دو مورد شــکایت؛ 
رضایت خوبی نیز از سوی کاربران حاصل شده 
است.سرقینی در ادامه تصریح کرد: اکثر معادن 
کشور دارای مسئول فنی هستند؛ این در حالی 
است که حدود ۱0 درصد معادن فعال فاقد این 

پست هستند.

اسماعیلی: 4٠ درصد معادن 
فاقد مسئول فنی هستند

داریــوش اســماعیلی رئیس ســازمان نظام 
مهندســی معدن هم در این جلسه تاکیدکرد: 
معادن کشــور به منظور رعایت ایمنی بیشتر 
و اصول کار حتما باید مســئول فنی داشــته 
باشــند و مسئول فنی شخصی است که دارای 
پروانه اشــتغال اســت .به گفته وی 40 درصد 
معادن فاقد مسئول فنی هستند.اسماعیلی در 
ادامه خواستار پیگیری و اجرای رای صادره در 
شورایعالی معادن از سوی رؤسای سازمان  های 
وزارت صنعت ، معدن و تجارت اســتانی شــد 
و افــزود: در برخی موارد و در بررســی بعضی 
پرونده های تخلف معدنی این شورا رأی صادر 
می کند، اما مسئولان استانی از اجرای آن سرباز 

می زنند که باید پیگیری شود.
گفتنی است شورایعالی معادن به طور متوسط 
ماهانه با حضــور وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
معــاون معدنــی وزیر صمــت و نمایندگانی از 
قوه قضائیه، ســازمان محیط   زیســت، سازمان 
زمین شناســی، خانه معدن، اتــاق بازرگانی و 
مجلس شورای اســلامی به منظور رســیدگی و 
بررســی موضوعات معدنی از جمله پرونده های 

تخلفات معدنی برگزار می شود.
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متولیان و سیاســتگذاران وزارت صمت در 
ســی و دومین اجلاس سراســری خانه های 
صنعت، معــدن و تجارت حامل ســه خبر 
برای صنعتگــران بودند. راه انــدازی دفتر 
تامین مالــی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نخستین خبری بود که در این اجلاس از زبان 

سیاستگذاران شنیده شد.
این دفتر با هدف پیگیری مسائل مالی در حوزه تولید 
تاسیس خواهد شد؛ چراکه به  گفته متولیان صنعت 
هر چند نیازهای مالی به سیستم بانکی مخابره شده 
است، اما بانک ها توان تامین تمام این نیازها را ندارند. 
دومین خبر به تفویض اختیارات جدید به تشکل های 
بخش  خصوصی مربوط بود. سیاســتگذاران در این 
مراسم اعلام آمادگی کردند که هفت اختیار »صدور 
جواز تاسیس«، »برگزاری مراسم روز صنعت ومعدن«، 
»تخصیص و توزیع ســوخت«، »عضویت نمایندگان 
خانه صمت در شــورای ملی معادن و شورای معادن 
اســتان ها«، »عضویت یکی از اعضاء در هیات مدیره 
شرکت شهرک های صنعتی«، »عضویت در دبیرخانه 
ســتاد تســهیل« و »عضویت ثابت کمیسیون های 
اقتصادی« را به تشکل ها واگذار کنند. تدوین برنامه 
سال 99 در قالب اولویت ها و استراتژی ها نیز سومین 
خبر اعلام  شــده بود. بر این  اســاس  سیاستگذاران 
صمت طی فراخوانی از تشکل های بخش  خصوصی 
درخواســت کردند که در تدوین برنامه ســال آینده 

مشارکت کنند.

دغدغه هــا و نگرانی صنعتگــران و فعالان اقتصادی 
چند ســالی اســت که در برخی نقاط متمرکز شده 
اســت. صدور جوازهای فله  ای بدون در نظر گرفتن 
پتانسیل ها و ضابطه های قانونی، عدم مشارکت مؤثر 
بخــش  خصوصی و تشــکل ها در تصمیم گیری ها و 
کمبود نقدینگی و ســرمایه در گــردش کافی برای 
بنگاه هــا و عدم تامیــن این نیاز از ســوی بانک ها؛ 
بخشی از مشکلات و دست اندازهایی هستند که طی 
سال های اخیر مسیر توسعه و رشد بنگاه ها را ناهموار 

کرده است.
 فعالان بخــش  خصوصی معتقدند سیاســتگذاران 
برای عبور از این مســیر سنگلاخی و حل بحران ها 
در صنعت باید چند راهکار را دنبال کنند. مشارکت 
فعالان بخش  خصوصی در سیاستگذاری ها و تفویض 
برخی اختیارات دولت به تشــکل ها همواره یکی از 
مطالباتی است که از بدنه تشــکل ها و انجمن ها به 
 عنوان یک صدا و خواسته ای واحد شنیده می شود. به 
اعتقاد بخش  خصوصی نبود چنین سازوکاری باعث 
شــده قوانین و ضابطه هایی از سوی متولیان تدوین 
شود که مخل کسب وکار ها شوند؛ در نتیجه سرعت 
رشد فعالیت های بخش  خصوصی متاثر از تصمیمات 

دولتی کُند می شود.
در تازه ترین گردهمایی مسئولان دولتی؛ نمایندگان 
مجلس و صنعتگران که به بهانه سی ودومین اجلاس 
سراســری خانه هــای صنعت، معــدن و تجارت در 
نمایشگاه های بین المللی مشهد برگزار شد؛ صاحبان 

کســب وکار خطاب به تصمیم سازان و سیاستگذاران 
صنعت کشــور مهمترین مطالبات و درخواست های 
خود را مطرح کردند. در مقابل سعید زرندی معاون 
طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت به برخی 
درخواست ها پاســخ داد و برنامه ها و استراتژی های 
تعریــف شــده برای حل برخــی از چالش هــا را با 

صنعتگران در میان گذاشت.

مطالبات صنعتگران
عبدالوهاب سهل آبادی در این مراسم به طرح برخی 
مشکلات صنعتگران کشور پرداخت. به  گفته رئیس 
خانه صنعت، معدن و تجارت بانک ها در شرایط دشوار 
کنونی اقتصادی؛ تولیدکننــده را یاری نمی دهند و 
حتی نظام بانکی باعث شــده اعتماد تولیدکنندگان 
فعال در سطح بازار از بین برود. وی مهمترین مشکل 
بخش تولید را نوع ارتباط آن با نظام بانکی دانست و 
گفت: با وجود آنکه بخش  خصوصی برای تحول حوزه 
تولید وارد عمل شــده، اما هنوز تفویض اختیارات به 
 طور کامل از ســوی دولت به تشــکل های اقتصادی 

صورت نگرفته است. 
رئیس خانه صنعــت، معدن و تجــارت ایران ادامه 
داد: مهمتریــن عاملــی که می توانــد حامی بخش 
تولید باشــد؛ تفویض اختیارات به تشکل های بخش 
خصوصی اســت که تحقق آن مدت زیادی به تاخیر 
افتاده است. سهل آبادی به فعالیت سه میلیون واحد 
صنفی در سطح کشور اشــاره و اظهارکرد: امور این 

3  خبر برای صنعتگران
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 زرندی:
سال 9۷؛ 

سال سنگینی 
برای ایران 
به خصوص 

بخش صنعت، 
معدن و 

تجارت آن 
بود. شرایط 

بسیار پرتنشی 
در تامین 

مواداولیه و ارز 
وجود داشت 

که خیلی از 
مسائل آن 

منعکس نشد

واحدها توسط اتحادیه ها پیگیری و مشکلات  آنها با مدیریت خودشان 
حل می شــود؛ بنابراین نباید دولت از واگــذاری برخی اختیارات به 

تشکل های بخش صنعت واهمه داشته باشد.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در ادامه افزود: تولیدکنندگان 
درصدد هســتند علاوه بر تقویت تولید؛ محصولــی رقابت پذیر برای 
صادرات عرضه کنند، اما سیاست های مجلس و دولت مانع رشد بخش 
تولید است و این سیاست ها باعث شده تولیدکننده حتی نتواند برای 
یک ســال با طرف قرارداد خود در کشــور مقابل؛ تعهد خود را حفظ 
کند. ســهل آبادی عدم تغییر نرخ کرایه حمل  ونقل حوزه کشتیرانی 
کشور، پرداخت سهم بخش صنعت از محل قانون هدفمندی یارانه ها، 
اجتناب از زندانی کردن تولیدکنندگان و کاهش بار قضایی مربوط به 

بخش تولید را خواستار شد.
نائب رئیــس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران نیز در این نشســت 
گفت: خوشبختانه قوه  قضائیه مقابله با فسادهای بزرگ در دستگاه های 
اجرایی را آغاز کرده و لازم اســت میکروب ها شناســایی و از صحنه 

اقتصاد حذف شوند.
حسن حســینی با اشــاره به دیوان ســالاری و بوروکراســی اداری 
موجود در سیســتم اداری کشــور افزود: در این شرایط هنوز برخی 
اختیارات به تشــکل های بخش  خصوصی تفویض نمی شــود و وقتی 
 این اختیارات در دست دولت باشد؛ خود به خود فساد ایجاد می کند.

رئیــس خانه صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی گفت: یکی از 
تقاضاهای بخش  خصوصی در راســتای کاهش فســاد؛ واگذاری کار 
مردم به خودشان و کاهش تصدی گری دولت است. متاسفانه تاکنون 
مجلس نظارت کافی بر اجرای قوانین نداشــته و قوانین زائد هنوز به 

 طور کامل برطرف نشده اند.
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران نیز در این اجلاس گفت: 
در شــرایطی که بحران سراســر اقتصاد ایران را به چالش می کشد؛ 
نقش ستادهای تسهیل استانی نقش بی نظیری است. سیدمحمدرضا 
مرتضوی افزود: آنچه که طی این دو سال در ستادهای تسهیل و رفع 
موانع تولید انجام شده است؛ بیانگر لزوم وجود آنها و ادامه فعالیت شان 
است، اما این ســتادها بدون همکاری دستگاه های اجرایی اثرگذاری 
لازم را ندارنــد. وی اضافه کرد: سیاســت های پول محور بانک ها باید 

تبدیل به سیاست های تولیدمحور شود.
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت: ستانده های مالیاتی 
خرج هزینه های جاری کشور می شــود، بودجه های عمرانی به صفر 
رســیده و توسعه زیرســاخت ها وظیفه دولت هاســت؛ بنابراین باید 
حداکثر بهره برداری از ســتانده های مالیاتی برای توسعه زیرساخت ها 

انجام گیرد.
مرتضــوی ادامــه داد: وجود دولت هــای بزرگ و کم اثــر و غیرمولد 
نمی تواند مشــکلات کشور را حل کند. منابع محدود مالی کشور اعم 
از درآمدهای ارزی و ریالی باید به  جای توسعه دستگاه های عریض و 
طویل، به سمت تولید ملی هدایت شود؛ چراکه مسیر استقلال کشور 

از راه حمایت از تولید داخلی می گذرد.

پاسخ به درخواست ها
اما سیاســتگذاران در مواجهه با درخواســت صنعتگران چه گفتند؟ 
معــاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه در 
حوزه تامین مالی اقداماتی انجام داده ایم، گفت: با این حال متاسفانه 
توان سیستم بانکی همراه ما نیست. برای همین منظور قرار است به 

 طور متمرکز دفتر تامین مالی وزارت صمت راه اندازی شود. 

زرنــدی در این اجلاس اظهارکرد: یکــی از راه های کاهش اختیارات 
دولت؛ اعتماد به بخش  خصوصی است. آنچه در موضوع حکمرانی در 
کشورهای دیگر وجود دارد؛ مشارکت مردم، دولت و تشکل های واسط 
آن است و حوزه صنعت، معدن و تجارت در سال رونق تولید با همین 

جهت گیری وارد کار شد.
وی ادامه داد: باید تلاش کرد نگاه ما به ســمت عملیاتی شدن پیش 
رود. امسال چند جهت گیری تعریف شده است که نخستین مورد آن 
نگاه به ساخت داخل و تعمیق توان آن است. گاهی برخی به  گونه ای 
ســخن می گویند که گویی در هیچ بحرانی نبوده ایم و سیستم بانکی 
و اقتصادی کشــور در حالت عادی قرار دارد. سال 97؛ سال سنگینی 
برای ایران به خصوص بخش صنعت، معدن و تجارت آن بود. شرایط 
بســیار پرتنشــی در تامین مواداولیه و ارز وجود داشت که خیلی از 
مســائل آن منعکس نشــد.زرندی افزود: اعتقاد ما به تفویض اختیار 
است. برخی ســاختارها بر اســاس برخی قوانین شکل گرفته است. 
بخش خصوصی از ما خواست در هفت موضوع تفویض اختیار داشته 
باشیم که 24 تیر ماه امسال موافقت وزیر صمت برای این موضوع اخذ 
شد. از طرف مقابل فضای پیگیری خانه های صمت افت کرد و تا امروز 
هنوز هیچ پیشــنهادی برای فرآیند اجرای این اختیارات توسط خانه 

صمت به دست ما نرسیده است.
معاون طــرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان  کرد: بخش  
خصوصی باید در کنار تفویض اختیار؛ خود را تقویت کند و در استان ها 
تیم هایی برای این منظور راه اندازی شود. گزارش های عملکردی نشان 
می دهد برخی اســتان ها مانند خراســان رضوی، آذربایجان شرقی و 
مازندران در این زمینه بســیار عالــی کار کرده اند که با خیال راحت 
می توان به آنها اختیار تفویض کرد، اما در بسیاری از استان ها شرایط 
برای این منظور آماده نیست. لازم است برای بهبود این شرایط روی 

استانداردهای خانه های صمت کار شود.
وی ادامه داد: اگر قرار است بخش  خصوصی پای مطالبات باشد؛ جای 
حضور انجمن های ملی برای این کار خالی است و  در حال حاضر تنها 
یــک انجمن ملی در حوزه خودرو فعال اســت. وی تاکید کرد: امروز 
آماده آغاز هفت مورد فرآیند تفویض شــده توسط وزارت صمت که 
شامل اختیار صدور جواز تاسیس، برگزاری مراسم روز صنعت ومعدن، 
تخصیص و توزیع سوخت، عضویت نمایندگان خانه صمت در شورای 
ملی معادن و شــورای معادن اســتان ها، عضویت یکــی از اعضاء در 
هیات مدیره شرکت شهرک های صنعتی، عضویت در دبیرخانه ستاد 

تسهیل و عضویت ثابت کمیسیون های اقتصادی است؛ هستیم. 
زرندی اظهارکرد: امیدواریم دســتورالعمل و فرآیند اجرایی این هفت 
بند توسط بخش  خصوصی آماده شود. البته برخی از این موارد موانع 
قانونی دارد. همین مساله می تواند زمینه ورود دستگاه های نظارتی را 

فراهم کند که چرا چنین اختیاراتی تفویض شده است؟
معــاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: بخش 
خصوصی باید نسبت به هم ســعه صدر داشته باشند؛ زیرا اتفاقی که 
افتاده این اســت که بخــش خصوصی یکدیگــر را خنثی می کنند. 
بنابراین باید توجه داشــت انحصار در بخش  خصوصی بدتر از دولت 
است. باید کار در بخش  خصوصی فرآیندی کوتاه تر، سرعتی بیشتر و 

رضایت بالاتری داشته باشد. 
وی در پایــان از تدوین برنامه ســال 99 وزارتخانه صنعت، معدن و 
تجــارت نیز خبر داد و گفت: خانه های صمت می توانند در این برنامه 
مشارکت داشــته و هر کدام در یک مورد ورود یابند و پیشنهادهای 

خود را به ما ارائه کنند.
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مطابق داده های اعلام  شده در مدت زمان 
مورد بررســی؛ تسهیلات ارزان در مجموع 
به 3 هزار و 440 فقره درخواست در قالب 
طرح رونق   تولید پرداخت شــده و مجموع 
رقم تســهیلات پرداختی به متقاضیان از 
ابتدای ســال 98 تا پایان شهریور ماه ۵۱ 

هزار میلیارد ریال بوده است.
با توجه به تســهیلات پیش بینی شده در 
ســالجاری که معادل 360 هــزار میلیارد 
ریال اســت؛ می توان گفت تا مدت زمان 
مذکور بیــش از ۱4درصد از تســهیلات 
پیش بینی  شــده در طرح رونق سال 98 
به بنگاه های اقتصادی پرداخت شده است. 
علاوه بر طرح رونق تولید برای سالجاری؛ 
اعطای تسهیلات با هدف تولید و اشتغال 

)موضوع بند الف تبصره ۱8 قانون بودجه 
ســال 98( نیز در دستور کار متولیان قرار 
گرفته اســت. این طرح برای اولین بار در 
ســالجاری به مرحله اجرا گذاشــته شد و 
برای ایجاد اشتغال در بخش صنعت ومعدن 
حدود 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات در 

نظر گرفته شد.
بر اســاس داده های اعلام شــده از ابتدای 
اسفند سال 97 تا پایان شهریور سالجاری 
در مجمــوع 4 هزار و ۱34 درخواســت از 
ســوی اســتان ها برای دریافت تسهیلات 
تولید و اشــتغال )تبصره ۱8( ثبت شــده 
اســت که از این تعداد در مجموع ۱0۱6 
به  منظور دریافت تسهیلات  درخواســت 
به بانک هــای عامل معرفی شــده اند که 

27 مورد آن پرداخت شــده است. تکمیل 
طرح  هــای نیمه تمــام صنعتی ومعدنی و 
بازســازی و نوســازی واحدهای تولیدی 
از مهمترین برنامه هــای تبصره ۱8 برای 

سالجاری به   شمار می رود. 
بر اســاس جزئیات اعلام شده برای ایجاد 
اشــتغال در بخــش صنعت ومعدن حدود 
20 هزار میلیارد  تومان تســهیلات در نظر 
گرفته شده که ۱0 هزار میلیارد  تومان آن 
از طریق منابع بانکــی و ۱0 هزار میلیارد 
تومان باقیمانده نیز از طریق منابع صندوق 

توسعه ملی تامین خواهد شد.
البته در ایــن طرح هزار میلیــارد  تومان 
هم برای یارانه ســود تســهیلات از سوی 
سیاســتگذار منظور شده اســت. در این 

در قالب طرح رونق تولید صورت گرفت؛

پرداخت 3هزار و 44٠ فقره تسهیلات ارزان

شعاع اســتانی پرداخت تسهیلات طرح رونق تولید طی نیم سال نخست سالجاری بررسی شد. بر اساس آمار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طی 6 ماه اول امسال از مجموع درخواست های ثبت  شده برای وام تولید؛ به  ترتیب استان های »سمنان«، 

»مازندران«، »تهران«، »خراسان رضوی« و »قم« بیشترین دریافت تسهیلات را در کارنامه خود ثبت کرده اند.
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برنامه همچنین با تخصیص یارانه سود پیش بینی شده؛ 
نرخ نهایی سود تســهیلات طرح ها و واحدهای تولیدی 
در صورت تحقق اهداف مربــوط برای مناطق برخوردار 
به ۱4درصد و بــرای مناطق کم  برخوردار به ۱2 کاهش 

می  یابد.
با توجه به داده های اعلام  شــده از سوی وزارت صمت؛ 
اســتان  های »آذربایجان شــرقی«، »اصفهان«، »البرز«، 
»چهارمحال وبختیاری«، »خراســان رضوی«، »زنجان«، 
»سمنان«، »تهران«، »فارس«، »کرمانشاه«، »مرکزی« 
و »هرمزگان« تنها اســتان هایی بوده اند که توانسته اند 
به این تســهیلات دسترســی پیدا کنند.آمار اعلام شده 
بیانگر آن است که استان زنجان با هفت فقره درخواست 
در مجموع 2۱3 میلیارد ریال تســهیلات دریافت کرده 
است. سهم تسهیلات پرداختی تولید و اشتغال به استان 
سمنان نیز برابر با 286 میلیارد ریال بوده که به 4 فقره 
درخواست اختصاص یافته اســت، اما برای استان البرز 
هم ۱60 میلیارد ریال تسهیلات برای 3 فقره درخواست 
پرداخت شده و سهم استان های تهران، فارس، کرمانشاه 

و مرکزی هر کدام 2 فقره درخواست بوده است.
با توجه به داده های اعلام شده بیشترین درخواست ثبت 
شده برای دریافت تسهیلات تولید و اشتغال )تبصره ۱8( 
به اســتان های اصفهان با 383 فقره، یزد با 323 فقره، 
مازندران با 28۱ فقره، خراســان رضوی با 274 فقره و 

آذربایجان شرقی با 239 فقره اختصاص داشته است.

آخرین وضعیت طرح رونق
از ســوی دیگر در قالب طرح رونق تولیــد نیز تا پایان 
شهریور ماه سالجاری در مجموع بیش از ۵۱ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات پرداخت شــده که این میزان تسهیلات 

برای 3 هزار و 440 فقره درخواست بوده است. 
بر اســاس برنامه ریزی صورت  گرفته برای سالجاری رقم 
360 هزار میلیارد ریال تســهیلات برای صنایع در قالب 
طرح رونق تولید در نظر گرفته شــده است.  نحوه توزیع 
این وام ها برای تامین سرمایه در گردش مورد نیاز برای 
۱0 هزار بنگاه اقتصادی و تامین منابع مالی مورد نیاز 6 
هزار طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد، 
همچنین تامین مالی مورد نیاز برای بازسازی و نوسازی 

۵ هزار واحد اقتصادی است.
در دستورالعمل اعلامی از سوی وزارت صمت؛ پرداخت 
تسهیلات پیش بینی شده مشمول بنگاه هایی می شد که 
از سوی کارگروه اســتانی مشروط به احراز توجیه فنی، 
مالی و اقتصادی باشــد. همچنین دریافت تسهیلات بر 
اساس دستورالعمل پیش بینی شده مشمول محصولاتی 
می شد که در بازار فروش قابل قبولی داشته باشند و منجر 

به انباشته شدن محصولات در انبار نشوند. از سوی دیگر 
تسهیلات مذکور مشمول بنگاه هایی می شد که تولید آنها 
به دلیل کمبود نقدینگی متوقف شده باشد یا فعالیت آنها 

به کمتر از ظرفیت اسمی رسیده باشد.
سال 9۵ بود که تصمیم  ســازان و سیاستگذاران صنعت 
و تولید کشــور برای افزایش سرمایه در گردش بنگاه  ها 
تخصیص وام های ارزان به صاحبان صنایع را در دســتور 
کار قرار دادند. اســتارت تخصیص این نوع وام  ها با یک 

طرح به نام »طرح رونق تولید« کلید خورد.
اما یکسال بعد و در اواخر خرداد ماه 96 سیاستگذاران در 
راستای »استمرار رونق تولید«، »حفظ اشتغال«، »ایجاد 
اشتغال جدید« و »افزایش رشد اقتصادی کشور« ثبت نام 
ســه نوع وام دیگر در راستای تداوم طرح رونق تولید را 
آغاز کردند و این روند برای ســالجاری نیز تمدید شــد. 
کارنامه پرداخت تســهیلات از طریــق طرح رونق تولید 
نشــان دهنده آن اســت که تا پایان شهریور ماه امسال 
در مجمــوع 3 هزار و 440 متقاضــی موفق به دریافت 
تســهیلات شده اند که بخشی از این متقاضیان از طریق 
فرآینــد رونق )ثبت نام در ســایت بهین یاب( یا مراجعه 
مستقیم به بانک خواستار دریافت تسهیلات شده اند. بر 
اساس آمار اعلام  شــده از مجموع درخواست های ثبت 
شده به ۱748 فقره درخواست تسهیلات پرداخت  شده 
که از طریق فرآیند رونق )ثبت نام در ســایت بهین یاب( 

ثبت نام کرده بودند.
از سوی دیگر ۱69۱ متقاضی نیز به  صورت مستقیم به 
بانک های  عامل مراجعه کرده اند. آمار اعلام شده بیانگر آن 
اســت که بیشترین پرداخت تسهیلات طرح رونق تولید 
مربوط به درخواست  استان های »سمنان«، »مازندران«، 

»تهران«، »خراسان رضوی« و »قم« است.
با توجــه به داده های اعلام شــده در مدت زمان مورد 
بررســی در مجموع ۵0۵ متقاضی در اســتان سمنان 
موفق به دریافت تسهیلات شده اند. تسهیلات پرداختی 
به این اســتان ۵ هزار و ۵90 میلیارد ریال بوده است. 
در استان مازندران هم 37۱ متقاضی موفق به دریافت 
تسهیلات شــده اند. بر اساس آمار اعلام  شده تسهیلات 
پرداختی به این استان در دوره زمانی مورد بررسی بیش 
از 3 هزار میلیارد ریال بوده اســت. تسهیلات پرداختی 
به اســتان تهران به  عنوان ســومین اســتان در مدت 
زمان مورد بررســی بیش از 7 هــزار میلیارد ریال بوده 
که این میزان تســهیلات به 34۱ فقر درخواست ثبت 
شده پرداخت شــده است. مجموع تسهیلات پرداختی 
به استان خراسان  رضوی نیز در این مدت 2 هزار و 3۱6 
هزار میلیارد ریال بوده که این میزان تسهیلات به 262 

متقاضی پرداخت شده است.

برای ایجاد 
اشتغال 

در بخش 
صنعت ومعدن 

حدود ۲0 هزار 
میلیارد  تومان 
تسهیلات در 

نظر گرفته 
شده که ۱0 
هزار میلیارد 

 تومان آن 
از طریق 

منابع بانکی 
و ۱0 هزار 

میلیارد تومان 
باقیمانده نیز 

از طریق منابع 
صندوق توسعه 

ملی تامین 
خواهد شد
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نشست بررسی راهکارهای توسعه چابهار 
قائم مقام  با حضور حسین مدرس خیابانی 
وزیر صمت در امور بازرگانی برگزار شــد 
که در این نشســت قائم  مقام وزیر صمت 
در امــور بازرگانی بر ترغیب و تشــویق 
بخش خصوصی برای حضور فعال تر در این 

بندر تأکید کرد.
در این جلســه که محســن صالحی نیا معاون 
وزیر صمــت و مدیرعامــل ســازمان صنایع 
ایران، سیدرضا  کوچک و شــهرک های صنعتی 
مفیدی مدیرکل دفتر حمل ونقل وزارت صمت 
و نمایندگانی از ایمیدرو، ســازمان استاندارد، 
سازمان بنادرودریانوردی و کشتیرانی نیز حضور 
داشــتند؛ راهکارهای توسعه این بندر در حوزه 
صادرات وواردات کالاها مورد بحث وبررسی قرار 

گرفت و تصمیمات لازم نیز گرفته شد.

توسعه چابهار؛ توسعه متوازن
 بنادر جنوبی را در پی دارد

قائم  مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با اشــاره 
به تأکیدات مقام معظم رهبری بر توسعه سواحل 
مکران و چابهار بیان کرد: توسعه متوازن بنادر 
جنوبــی ایران از لحاظ امنیتی و اســتراتژیکی 
حائزاهمیت اســت و از ابتدای قبول مسئولیت 
قائم مقامی امور بازرگانی وزارت صمت؛ بر روی 
رونق بندر چابهار به عنوان یک بندر استراتژیک 
تجاری در کنار بنادر امام خمینی)ره(، شــهید 

رجایی و خرمشهر تأکید داشتم.

بخش خصوصی به سمت انبارسازی 
در چابهار هدایت شود

مدرس  خیابانی با اشاره به برخی ظرفیت های 
بنــدری چابهار برای پهلوگیری کشــتی ها 
تصریح کــرد: وجــود ۵ اســکله بی نظیر با 
ظرفــت 8.۵ میلیون تن بارگیری ســالانه 
در فــاز اول با آبخــوری ۱4.۵ در ۱6 متر و 
پهلوگیری همزمان ۵ کشــتی از مزایای این 
بندر اســت و با پهلوگیری کشتی ها موضوع 

فعال ســازی انبارهای این منطقه و هدایت 
بخش خصوصی به ســمت انبارســازی نیز 
قوت می گیرد.وی با تأکید بر اینکه تراکم بار 
و کالاهای اساسی در بندر امام خمینی)ره( 
به لحاظ امنیتی نیز قابل قبول نیست، گفت: 
چابهار می  تواند جایگزینی استراتژیک برای 
این موضوع باشــد. در زمــان جنگ نیز به 
واســطه امنیت این بندر کشتی ها چابهار را 
برای پهلوگیــری و تخلیه بار انتخاب کردند 
که به واسطه آن حتی انبارهای طریق  القدس 
راه  اندازی شد که در حال حاضر نیز باید این 

انبارها را برای شرایط جدید فعال کنیم.

تخلیه بیش از 28٠ هزار تن
 کالاهای اساسی در بندر چابهار

قائم  مقــام وزیر صمت در امــور بازرگانی با 
اعلام اینکه بیش از 280 هزار تن کالاهای 

بندر چابهار تخلیه  اساســی در 
شده است، افزود: هم شرکت 
پشــتیبانی امور دام و هم 
GTC را مکلف به تخلیه 
بندر  این  بارهای خود در 
کرده ایــم  اســتراتژیک 
را  خصوصــی  بخــش  و 

نیــز برای حضــور فعال تر 
 در ایــن بنــدر ترغیــب و

تشویق می کنیم.

ضرورت صادرات بخشی از موادمعدنی
 از طریق بندر چابهار

مدرس  خیابانی با بیان اینکه چابهار تنها بندر 
اقیانوســی ایران و کریدور شــرق محسوب 
می  شــود، تصریح  کرد: باید بــر روی صادرات 
بخشــی از موادمعدنی کشــور از طریق بندر 
چابهار برنامه ریزی شود تا کشتی هایی که در 
این بندر پهلو می گیرند؛ به اصطلاح دو ســر 

بار شوند.

17 کشورداوطلب سرمایه گذاری 
در بندر چابهار

معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از اعلام 
آمادگی ۱7 کشــور برای ســرمایه گذاری در 
بندر چابهــار خبر داد و گفــت: این دومین 
جلسه برای توسعه اســتفاده از بندر چابهار 
اســت و ما در این جلســه بیش از هر چیز 
به دنبــال جلب توجه تجار و بازرگانان 
برای استفاده از بندر چابهار و دیده 
شــدن ظرفیت بــزرگ این بندر 
افزود: شاید بیش  هســتیم.وی 
از هر چیز هدف از توسعه بندر 
چابهار جهــش اقتصادی برای 
اســتان سیستان وبلوچستان از 
محل رونق بندر چابهار اســت. 
ما در حال حاضر با همکاری دو 

مدرس   خیابانی قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی اعلام کرد:

بندر چابهار پذیرای حضور 
فعال  تر  بخش خصوصی
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شــرکت پشــتیبانی امــور دام و بازرگانی دولتــی در حال 
تخلیه بخشی از کالاهای اساســی مورد نیاز کشور در بندر 
چابهار هستیم.مدرس  خیابانی ادامه  داد: تا امروز حدود 3۵0 
هزار تن کالای اساســی در بندر چابهار تخلیه و یا در حال 
حمل به این بندر اســت و خوشبختانه با هماهنگی گمرک 
و سایر دستگاه های مســئول تخصیصات و تخفیفاتی برای 
محموله های این بندر در نظر گرفته شــده است.وی با اشاره 
به برنامه ۱0 بندی توســعه بندر چابهار، راه اندازی کارخانه 
فرآوری برنج، احداث کشتارگاه، احداث مخازن تخلیه روغن 
و آماده سازی ســیلو با ظرفیت صد هزار تن را برخی از این 
برنامه برشــمرد و افــزود: در حال حاضر بنــدر چابهار 8.۵ 
میلیــون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری کالا دارد و با توجه به 
دسترســی این بندر به اقیانوس و همچنین آبخور خوبی که 
برای کشتی ها طراحی شده؛ می تواند پذیرای کشتی هایی با 

ظرفیت بیش از 80 هزار تن باشد.
قائــم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: در حال 
حاضر تخلیه و بارگیری کالا در بندر چابهار هیچ محدودیت 
و کســری از نظر امکانات نسبت به سایر بنادر ندارد و ما به 
دنبال آن هستیم که به سرعت حداقل ۵0 درصد از ظرفیت 
8.۵ میلیــون تنی این بندر را فعــال کنیم.مدرس خیابانی 
با دعوت از ســرمایه گذاران و تجار برای استفاده از ظرفیت 
بندر چابهار خاطرنشان کرد: ما معتقدیم تجارت و بازرگانی 
پیشران تولید در کشور است و بر همین اساس برای افزایش 
تولید باید زیرساخت های تجارت و بازرگانی نیز توسعه یابد.

به گفته وی در حال حاضر مزیت ها و تخفیفاتی در انبارداری، 
موضوع ارزش افزوده و هزینه های کشــتیرانی برای کالاهای 
بندر چابهار در نظر گرفته شده و در همایشی که برای جذب 
ســرمایه گذاران خارجی به منظور توسعه بندر چابهار برگزار 

شد؛ ۱7 کشور خارجی اعلام آمادگی کرده اند.

صادرات محصولات شهرک ها و نواحی
 صنعتی شرق کشور از طریق چابهار

محســن صالحی نیا معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان 

صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران نیز در این جلسه 
بر اطلاع رســانی و هماهنگــی برای صــادرات محصولات 
شرکت ها و واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها و نواحی 
صنعتی شرق کشور از طریق بندر چابهار و همچنین صادرات 
محصولات پتروشیمی جاسک از طریق این بندر تأکید کرد.

تسهیل فرآیندهای گمرکی
 در بندر چابهار

و  توافقنامه ها  اصل ســعیدی پورمدیرکل  محمدسعید 
توسعه بازار ســازمان بنادرودریانوردی هم با اشاره به 
برگزاری کنفرانس توسعه چابهار از سوی این سازمان 
و با حضور ۱7 کشــور در سال گذشته، تصریح کرد: بر 
روی تسهیل فرآیندهای گمرکی و تسهیل و تسریع در 
قوانین مرتبط با صادرات و واردات در این منطقه باید 

کار شود.

ترغیب معدنداران شرق کشور 
برای انتقال بار خود از بندر چابهار

امیر صباغ مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو نیز 
در این جلسه با تأکید بر ترغیب معدنداران شرقی برای انتقال 
بار خود به جای بندر امام خمینــی)ره( از بندر چابهار، بیان 
کرد: مسیر صادرات مواد معدنی کشــور افغانستان از سمت 
گواتر پاکســتان باید به ســمت چابهار بیاید.در این جلســه 
همچنین ســیدرضا مفیدی مدیرکل دفتر حمل ونقل وزارت 
صمت هم در خصوص صادرات محصولات پلنت خودروسازی 
نیشابور که در شرق کشــور واقع شده است، از طریق چابهار 
و ترانزیت محصــولات ایران  خودرو خراســان از این کریدور 

مطالبی را ارائه کرد. 
نماینده شرکت کشتیرانی نیز بر روی اعمال معافیت های منطقه 
آزاد چابهار برای کشتی هایی که از طریق بندر چابهار صادرات 
انجام می دهند، تأکید کرد. گفتنی اســت موارد مطرح شده در 
این جلســه پس از جمع بندی در قالب مصوبات شورای توسعه 

بندر چابهار ابلاغ خواهد شد.

مدرس  خیابانی :
 بیش از هر چیز 
 هدف از توسعه

 بندر چابهار جهش 
 اقتصادی برای

  استان سیستان و
 بلوچستان از 

 محل رونق بندر 
 چابهار است. 

ما در حال حاضر با 
 همکاری دو 

 شرکت پشتیبانی
 امور دام و بازرگانی 

 دولتی در حال
 تخلیه بخشی از 
 کالاهای اساسی
  مورد نیاز کشور
  در بندر چابهار

 هستیم
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در پنل تخصصی »ابزارهای نوین تأمین مالی در خدمت رونق تولید« تشریح شد؛

 ضرورت های به کارگیری
 ابزارهای نوین تأمین مالی

پنل تخصصی »ابزارهــای نوین تامین مالی در 
با حضــور دکتر علیرضا  خدمت رونق تولید« 
هادی مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت، دکتر فردوس باقری 
مدیرعامل پلتفرم سکوک و  نعمت اله شهبازی 
کارشناس بازار سرمایه در حاشیه کیش اینوکس 

2٠19 برگزار  شد.
بــه گزارش خبرنگار ما؛ شــهبازی کارشــناس بازار 
سرمایه در ابتدای این پنل با  اشاره به اینکه یکی از 
اهداف اصلی وزارت صمت در سال 98  تامین منابع 
مالی و توسعه سرمایه گذاری بود، گفت: هدف از این 
رویکرد این بود که بتوانیم با جمعی از مدیران مالی 
تبادل نظر و همفکری داشته باشیم و  برای  نیازهای 
بخش صنعت، معــدن و تجــارت در زمینه مالی و  
تنگناها و  مشــکلاتی که در این بخش وجود دارد؛ 

از آنها کمک بگیریم. 
وی در ادامــه افــزود: هدف از اســتفاده از ابزارهای 
تامین مالی نوین؛ تزریق نقدینگی بیشــتر به تمامی 
بخش هاست. در همین راســتا و با توجه به اهمیت 
و نیاز ضروری این بخــش؛ رویکرد وزارت صمت بر 
این است که اداره مستقلی برای مدیریت و راهبری 
سرمایه گذاری و تامین مالی شکل بگیرد. ابلاغیه وزیر 
صمت در این خصوص صادر شده و به منظور تمرکز 
بازار مالی در حال شکل گیری است که به طور قطع 
در حل مشــکلات مالی موجود در این بخش کمک 

بسزایی می کند. 
دکتر علیرضا هــادی مدیرکل دفتر طرح ها و تامین 
مالــی  وزارت صنعت، معدن و تجــارت هم در این 

پنل تخصصی بــا تاکید بر اینکه رونق تولید و اینکه 
چگونه از ابزارهای نوین مالی در رونق تولید استفاده 
کنیم، گفت: وضعیت بنگاه ها، نیازهایی که این بخش 
دارد، انتظاراتــی که در بازار ســرمایه داریم و نهایتا 
چالش هایی که در این مســیر وجود دارد؛ از جمله 
دغدغه های وزارت صمت است. وی با تاکید بر اینکه 
بخش صنعت و معــدن ۱6/۵ درصد تولید ناخالص 
ملی کشــور را در بر دارد، گفــت: وزارت صمت در 
سال 98هفت برنامه را در دستور کار خود قرار داده 
اســت و معاونت های تخصصی در این خصوص فعال 
هستند. مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت 
صمت در تشــریح این هفت محور به مواردی چون 
»توســعه تولید و تعمیق ســاخت داخل«، »توسعه 
صادرات غیرنفتی«، »توسعه معادن و صنایع معدنی«، 
»توسعه فناوری و شــرکت  های دانش بنیان با تغییر 
رویکرد از مونتاژکاری به نوآوری« اشــاره کرد و در 
ادامه افزود: »مدیریت بازار و ســاماندهی لجستیک 
تجاری«، »بهبود فضای کســب وکار مرتبط با بخش 
صنعــت، معدن و تجارت« و »تامیــن منابع مالی و 
توسعه سرمایه گذاری« نیز از دیگر برنامه های وزارت 

صمت برای سال 98 است.
وی بــا تاکید بر اینکه عملکرد حوزه های مختلف در 
مجموع بر عملکــرد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز تاثیر دارد، گفت: طی ســال های اخیر تشــکیل 
سرمایه ثابت در کشور کاهش پیدا کرده و مهمترین 
رکن برای تامین مالی شبکه بانکی بوده است. مطابق 
آمار موجود در سال 90 حدود 32 درصد تسهیلات 
پرداختی شــبکه بانکی به بخــش صنعت و معدن 

اختصاس داشته است که این سهم در 4 ماهه ابتدای 
سالجاری به 27/۵ درصد کاهش یافته است. در حالی 
که مطابق برنامه ششــم توسعه سهم بخش صنعت، 
معدن و تجارت با توجه به تاثیر بســزایی که بر روند 
تولید و اشتغالزایی دارد؛ باید به 40 درصد برسد. در 
واقع ســهم بالایی از منابــع اعطایی در قالب تمدید 

قراردادهای موجود بوده است.
دکتر هادی در ادامه با تاکید بر اینکه متوســط رشد 
تسهیلات اعطایی طی ســال های 90 تا 97 در کل 
اقتصاد ســالانه 22 درصد بوده اســت، گفت: اما به 
دلیل تورم سالانه ۱7.۱ درصدی؛ تسهیلات حقیقی 
به طور متوســط تنها 4.9  درصد رشد داشته است. 
این در حالی است که متوسط رشد تسهیلات اسمی 
اعطایی به بخش صنعت و معدن ۱9.6 درصد بوده،  
اما به دلیل تــورم تولیدکننده ۱9.9 درصد صنعت؛ 
تسهیلات حقیقی این بخش رشد منفی داشته است.

مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت صمت در 
ادامه در خصوص منابع مالی مورد نیاز بخش صنعت 
و معدن برای حفظ وضع موجود در سالجاری تاکید 
کرد: ســرمایه در گردش مورد نیاز بخش صنعت و 
معدن در سالجاری معادل 36۱ هزار میلیارد تومان 
برآورد شــده است. در همین راستا نسبت تسهیلات 
اعطایی به تســهیلات مورد نیاز در سال 97 به  ۵7 
درصــد کاهش یافته اســت؛ در حالی که نســبت 
تســهیلات اعطایی به تسهیلات مورد نیاز طی دوره 
93 تا 96 در حدود 76 درصد بوده اســت. به گفته 
وی در سال 97 میزان تسهیلات اعطایی 20 درصد و 

هزینه های تولید 6۵ درصد رشد داشته است.

معصومه صالحی



Jahane Madan

Jahane Madanماهنامه جهان معدن  شماره سی وچهارم  آبان 98 

41

وی خاطرنشــان کرد: با توجه به رشــد شــاخص 
تولیدکننده و ســرمایه در گردش مورد نیاز معادل 
36۱ هزار ملیارد تومان؛ تاکنــون ۵0 هزار میلیارد 
تومان آن محقق شــده است که باید دید در نهایت 

چه می شود.
دکتر هادی همچنین نســبت ســرمایه گذاری ثابت 
ناخالص به تولیــد در بخش صنعت ومعدن طی ۱0 
ســال گذشــته را  2۵ درصد عنوان کــرد و افزود: 
میزان سرمایه گذاری ثابت مورد نیاز برای سالجاری 
6۵ هزار میلیارد تومان اســت کــه این  میزان برای 
تکمیل طرح های نیمه  تمام بالای 60 درصد پیشرفت 
فیزیکی مورد نیاز است.وی ضرورت های به کارگیری 
ابزارهای نوین تأمین مالی را چنین برشمرد و گفت: 
»حجم بالای نقدینگی سرگردان در جامعه«، »روند 
کاهشــی ســهم بخش صنعت ومعدن از تسهیلات 
شــبکه بانکی«، »عدم تمایل شبکه بانکی در تأمین 
مالی بلندمدت طرح ها« و »آثار تورمی منابع تزریقی 
از طریق بازار پول« از جمله ضرورت های به کارگیری 
ابزارهای نوین تامین مالی در بخش صنعت، معدن و 

تجارت است. 
مدیــرکل دفتر طرح ها و تامین مالی وزارت صمت با 
اشاره به اینکه 7 ابزار نوین تامین مالی شناسایی شده 
است، خاطرنشان کرد: انتشار انواع اوراق بدهی )تأمین 
ســرمایه ثابت و در گردش)، بازار سوم، SME  بازار 
فرابورس (عرضه سهام بنگاه)، صندو ق های جسورانه 
معدنی (فعالیت های جسورانه اکتشاف(، تأمین مالی 
جمعی Crowdfunding (جمع آوری ســرمایه های 
خرد مردمی)، لیزینگ کالاهای ســرمایه های (اجاره 
به شرط تملیک)، تأمین مالی زنجیره تأمین (تبدیل 
مطالبات بنگاه به قدرت خرید) و امکان توثیق قبض 
انبار (تســهیل وثایق) از جمله آنهاست.دکتر هادی 

در ادامه ســهم بازارها در تامین مالی کل اقتصاد در 
ســال 97 را چنین ارزیابی کرد و گفت: بر اســاس 
گزارش بانک مرکزی از تسهیلات پرداختی بانک ها به 
بخش های مختلف اقتصادی؛ بازار پول در این مدت 
774 هــزار میلیارد تومان و بر اســاس گزارش های 
ســازمان بورس واوراق بهادار؛ بازار سرمایه در حدود 
۱۵ هزار میلیارد تومان سهم داشته اند. در واقع بازار 
پول 98 درصد و بازار سرمایه 2 درصد از سهم بازارها 

در تامین مالی کل اقتصاد را عهده دار بوده اند.  
وی تاکید کرد: این در حالی است که ۵۵ هزار و 200 
جواز تاسیس با سرمایه مورد نیاز 893 هزار میلیارد 
تومان و با اشــتغالزایی یک میلیون و 692 هزار نفر  
وجــود دارد که هر بنگاه به طور متوســط می تواند 
30 شــغل ایجاد کند.دکتر هادی تعداد پروانه های 
بهره برداری موجود را 8۵ هزار با ســرمایه مورد نیاز 
3۱7 هــزار و 300 میلیارد تومان با اشــتغالزایی 2 
میلیون و 60۱ هزار نفر عنوان کرد و گفت: بیشترین 
استان های صادرکننده پروانه  بهره برداری عبارتند از 
تهران، اصفهان، خراســان رضوی، فارس و قزوین و 
کمترین اســتان های صادرکننده پروانه بهره برداری 
نیز شــامل خراســان، ایلام، کهکیلویه، خراســان 
شــمالی و جنوب کرمان است.مدیرکل دفتر طرح ها 
و تامین مالی وزارت صمت وضعیت بنگاه های بخش 
صنعت ومعدن را چنین تشریح کرد و گفت: در حال 
حاضــر 3747  واحــد فعال با اشــتغال بالای ۱00 
نفــر و میانگین اشــتغالزایی 33۵  نفر و با میانگین 
ســرمایه گذاری ۵۱ میلیارد تومان وجــود دارد که 
تقریبــا نیمی از این واحدهای فعــال در چهار گروه 
فعالیت غذایی وآشامیدنی، کانی غیر فلزی، منسوجات 
و شیمیایی قرار دارند.وی تعداد طرح های نیمه تمام 
را 37۵8  طــرح اعلام کرد و گفــت: این طرح ها با 

میانگین اشتغالزایی 38  نفر و میانگین سرمایه گذاری 
۱۱  میلیارد تومان بالای 80 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارند که بیش از نیمی از این واحدها در چهار گروه 
کانی غیرفلزی، فعالیت غذایی وآشامیدنی، لاستیک و 

پلاستیک و شیمیایی قرار گرفته اند.
دکتــر هادی با بیــان اینکه در این مــدت بالغ بر 
30 جلســه ترویجی و اطلاع رسانی برای طرح ها و 
واحدها برگزار شده است، در خصوص چالش های 
تأمین مالی در بازار ســرمایه به مواردی اشاره کرد 

که در ادامه می آید: 
•  ضرورت اهتمام جدی ارکان اصلی بازار ســرمایه 

برای کمک به تأمین مالی واحدها و پروژه ها
•  پیچیدگی فرآیند انتشــار اوراق نسبت به تأمین 

مالی بانکی
•  ضعــف سیاســت  های تشــویقی و حمایتی برای 

استفاده واحدها و پروژه ها از ابزارهای نوین مالی
•  نقش پایین رتبه  بندی اعتباری در رکن ضامن

•  بالا بودن نرخ تأمین مالی از طریق انتشار اوراق در 
قیاس با نظام بانکی

•  محدودیت  هــای پذیرش محصــولات صنعتی در 
بورس کالا
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اکبریان رئیس انجمن سنگ  آهن ایران:

 درک مشترکی بین دولت 
و بخش معـدن وجود ندارد

رئیس انجمن سنگ  آهن ایران گفت: درک مشترکی بین دولت 
و بخش معدن وجود ندارد و رویه حدود یک سال ونیم گذشته 

دولت و بی توجهی گسترده به این بخش بی سابقه است.
مهرداد اکبریان تاکیدکرد: یکی از دغدغه هایی که مجموعه حاکمیت 
و دولت و همچنین بخش معدن به ویژه در موضوع اکتشــافات و 
صنایع معدنی با آن مواجه است؛ نیاز به طرح های توسعه ای و ورود 
ســرمایه های جدید است که در جلســات مختلف با مسئولان در 

خصوص این دغدغه بزرگ بحث  و تبادل نظر شده است.
وی بیان داشت: فرقی نمی کند تامین سرمایه از سوی سرمایه گذار 
داخلی، خارجی، بانک ها یا موسسه های مالی و اعتباری باشد، آنچه 
که مهم است؛ الفبای ورود ســرمایه به بخش های اقتصادی ثابت 

است و آن موضوع امنیت است.
اکبریان تاکیدکرد:  وقتی امنیت مالی و کاری و همچنین ثبات در 
قوانین ومقررات را شاهد نیســتیم یا نمی توانیم فراهم کنیم؛ فرار 
سرمایه ها اجتناب ناپذیر می شــود.وی یادآورشد:  نگاهی به رزومه 
ســال های 92 تا 97 بخش معدن حاکی از آن اســت که طی این 
چند ســال با وجود همه مشــکلات، اما معدنــداران، بهره برداران 
معدنی و همه آنهایی که در حوزه فرآوری معدنی فعالیت داشتند؛ 
حضــوری پررنگ و مؤثر داشــته و شــاهد بودیم گندله ســازی، 

کنسانتره سازی و توسعه ظرفیت های سنگ آهن حتی جلوتر از 
برنامه های پیش بینی شده حرکت کردند.اکبریان ادامه داد: 
اگر دولت اجازه مــی  داد و این روند ادامه می یافت؛ تعادل 
را در حلقه های زنجیره ارزش فولاد شــاهد می بودیم، اما 
متاسفانه طی یک سال ونیم اخیر با رویکردی که دولت به 
بخش معدن داشت و این رویکرد طی چهار دهه گذشته 

بی سابقه بوده است؛ فرار سرمایه ها از بخش معدن 
و صنایع معدنی را شاهد هستیم.
وی اظهارداشت:  طی سال های 
گذشته شاهد حضور مدیرانی 
بودیم که  معــدن  در بخش 
با وجود همه مشــکلات و 
اما  کشور،  محدودیت های 
با اتخاذ تصمیمات درست 
حرکت های مثبتی را در 
توســعه اکثر بخش های 
معدنی کشور رقم زدند، 

اما طی یک سال ونیم گذشته خلاف این رویه و تصمیمات را شاهد 
هستیم.

ر ئیس انجمن سنگ آهن ایران خاطرنشــان کرد:  با تغییر پی درپی 
تصمیمات و بخشــنامه ها و صدور بخشنامه های متعدد )که گاهی 
اوقــات ناقض بخشــنامه های قبلی بودنــد(؛ در نهایت بلاتکلیفی 
سرمایه گذاران و فعالان معدنی را شاهد بودیم و حتی شاهد بودیم 
وقتی مســئولان می خواســتند تصمیم را عملی کنند؛ از 6 ماه تا 
یک  سال قبل از آن با ایجاد فضای روانی بازار را به هم می ریختند.وی 
گفت: در برخی موارد و به واسطه همین حرف ها و سخنان؛ شاهد 
تغییر رویکرد موسســه هایی مثل صندوق بیمه سرمایه گذاری ها و 
فعالیت های معدنی بودیم و رویه شــان در سرمایه گذاری در بخش 

معدن را تغییر می دادند.
اکبریــان یــادآوری کرد:  به دلیــل مواجهه بــا تحریم ها؛ چندان 
نمی توانیم روی ورود سرمایه های خارجی حساب باز کنیم؛ لذا باید 

ببینیم چگونه می توان سرمایه های داخلی را جلب و جذب کرد.
وی به طور نمونه از وضع عوارض بر کنسانتره، گندله و سنگ آهن 
مثال زد که ۵ درصد برای ســال 97، 8 درصد برای امســال و ۱0 
درصد برای سال 99 برنامه ریزی شده بود. در حالی که وقتی قانونی 
وضع می شــود؛ دست  کم برای سه سال نمی توان آن را تغییر 
داد، اما در میانه راه نرخ عوارض را به 2۵ درصد افزایش 
دادند و ایــن روزها حتی از افزایش آن به ۵0 درصد 
ســخن به میان می آورند.اکبریان تصریح  کرد:  اینها 
مسائل و دغدغه هایی اســت که مدیران نمی دانند 
وقتی مطلبی را مطرح می کنند و بر زبان می آورند؛ 
در حقیقت آینده بخش معدن را خراب می کنند.وی 
گفت: اگر تولید ۵۵ میلیــون تن فولاد در افق ۱404 
برنامه ریزی شــده اســت )که اراده مسئولان 
در افتتاح کارخانه هــای فولادی نیز 
مؤید آن اســت و تا امــروز 34.۵ 
میلیون تن تولید فولاد در کشور 
ظرفیت سازی شده است(؛ تحقق 
این مهم نیازمند سرمایه گذاری، 
اکتشــاف و تولید سنگ آهن 
خاطرنشان  اســت.اکبریان 
کــرد: این انجمــن نیز 
در جلســات متعدد با 
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دهقانی مدیرعامل صندوق بیمه فعالیت های معدنی:

از استارت آپ ها به منظور حل مشکلات 
شرکت های معدنی حمايت می کنيم

سرمایه گذاری  بیمه  صندوق  مدیرعامل 
فعالیت های معدنی ضمن بررسی چالش ها 
شــرکت های  فعالیت  فرصت هــای  و 
حوزه  در  اســتارت آپ ها  و  دانش بنیان 
از  به  عنوان بخشی  صنعت ومعدن گفت: 
حاکمیت بســیار علاقه مند هستیم تا از 
دانش بنیان  شرکت های  و  استارت آپ ها 
معدنی  شــرکت های  مشکلات  حل  در 

حمایت کنیم.
فریــد دهقانــی مدیرعامــل صنــدوق بیمه 
ســرمایه گذاری فعالیت های معدنــی با بیان 
اینکه هر نوآوری دارای ریســک بالایی است، 
تصریح  کرد: شــاید شــرکت هایی کــه دارای 
حاشیه ســود بالایی باشند؛ به راحتی بتوانند 
از نوآوری اســتفاده کنند و نگران ریسک آن 
نباشند، اما بسیاری از بخش های خصوصی در 
بخش معــدن و صنایع معدنی این توان بالا را 

برای چنین موضوعی دارند. 
وی با اشــاره به برگزاری جلســات متعدد با 
شــرکت های اســتارت آپی گفت: در جلسات 
متعددی که با این شرکت ها داشته ایم؛ سعی 
بر آن بوده که ریسک را از سمت سرمایه گذار 

به سمت خود هدایت کنیم.
مدیرعامــل صنــدوق بیمه ســرمایه گذاری 
فعالیت هــای معدنــی تصریح کــرد: بــر آن 
شــده ایم که با همــکاری معاونــت فناوری 
صندوق هــای  و  ریاســت جمهوری  علمــی 
شــرکت های  بــرای  آن  زیرمجموعــه 
دانش بنیــان و اســتارت آپی و جهــت هموار 

 شــدن راه این شــرکت ها راه  گشــایی کنیم.
دهقانــی ادامــه داد: ما در یــک طرف قضیه 
متقاضی را داریم که شامل شرکت های معدنی 
و صنایع معدنی و به  صورت خصوصی هستند. 
در بخش دیگر نیز یکســری استارت آپ ها و 
ایده پردازها را داریم که این شرکت ها احتمالا 

با مشکلات مالی مربوطه مواجه باشند.
وی افــزود: مــا در این میان بــه  عنوان یک 
رگولاتور بیمه گر؛ منابعی که برای ایده پردازی 
استارت آپ ها لازم اســت را با کمک معاونت 
علمی تخصیص می دهیم و اگــر ایده آنها به 
نتیجه نرسید؛ بخش عظیمی از منابع مالی را 

که بیمه کرده ایم، به متقاضی برمی گردانیم.
دهقانی با اشاره به استفاده از دانش روز دنیا در 
این امر اذعان کرد: در دنیا بسیاری از ایده های 
خلاقانه از گرند ها به  دســت می آید؛ به همین 
دلیل ما با معاونت فناوری ریاست جمهوری در 
این زمینه هماهنگ شده ایم و در صندوق نیز 
تلاش های متعددی در این راســتا انجام شده 
که با همکاری و مذاکره دوستان تهیه و تولید 
با معاونت فناوری ریاست جمهوری؛ فلوچارتی 
را طراحی کرده تا به  وســیله آن بتوان این راه 

را هموار کرد.
وی افزود: ما در صندوق بیمه برای معدنداران 
بــزرگ خصوصی کــه دارای منابع مالی خود 
هســتند به  عنوان بیمه گر وارد خواهیم شد، 
اما برای واحدهای کوچک به این صورت عمل 
نمی کنیم و خود به  عنوان حامی مالی آنها وارد 

عمل می شویم و در کنار آنها خواهیم بود.

مســئولان ذیربط تاکید کــرده که اگر 
اراده تحقــق اهــداف فــولادی در افق 
۱404 وجود دارد؛ قدم نخست تکمیل 
اکتشافات است، اما این مهم با بضاعت 
نمی شود. محقق  زمین شناسی  سازمان 

وی افزود: در ادامه تشکیل کنسرسیومی 
متشــکل از ۱۱ شــرکت برای توسعه 
اکتشافات را مطرح کردیم تا کمک حال 
سازمان زمین شناسی باشد، اما تاکنون 
هیچ همکاری با این کنسرســیوم انجام 
نشده است؛ در حالی که قادر بود موضوع 

اکتشافات را در کشور متحول کند.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران تاکیدکرد:  
یک ســرمایه گذار در حوزه کنســانتره، 
گندلــه و غیره حق دارد تا از حاشــیه 
ســود خود مطلــع بوده یــا از تضمین 
بازار فروشــش مطمئن باشد. همچنین 
و تضمین  مواداولیــه  تامیــن  ضمانت 
امنیت حداقل ۵ ســاله سرمایه گذاری 
حق اوســت، اما وقتی این موارد محقق 
نمی شــود؛ چطور می توان انتظار داشت 

تولید در کشور افزایش یابد؟
وی به موضوع مطالبــات متعدد دولت 
از بخش  خصوصی اشــاره کرد و گفت: 
سازمان امور مالیاتی با اخذ مالیات های 
متعدد و محاســبه مالیات ســال های 
گذشــته؛ فکر مدیران را مشــغول و در 
حق کارآفرینان به نوعی اجحاف کرده و 

خانه نشینی آنان را رقم زده است.
اکبریــان ادامه داد:  همچنین ســازمان 
صنعــت، معدن و تجارت با وضع حقوق 
دولتی بالا، محاسبه مجدد حقوق دولتی 
معادن مربوط به سال های گذشته، وضع 
عوارض صادراتی و غیره؛ با مطالبه ۱00 
درصد ســود فعالیت های فعالان بخش 
معــدن در حال خلق فاجعــه برای این 
بخش اســت. وی تاکیدکــرد:  هر چند 
می دانیــم دولــت نیز در این شــرایط 
دشوار اقتصادی و تحریم ها مشکل دارد، 
امــا راهکار اصلی حل مشــکلات به راه 
افتادن تولید اســت. این در حالی است 
که شــاهدیم دولت با دید کسب سود 
آنــی به بخش معدن نگاه می کند و این 
فشار بیش از اندازه دولت در کوتاه مدت 
و میان مــدت موجب توقف فعالیت های 

بخش معدن می شود.
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

 95 درصد نياز ديرگداز صنعت مس
 از داخل تأمين می شود

کاهش خرید 22 هزار آجر نسوز از خارج طی شش ماهه نخست 98

در حال حاضــر 28٠ هزار تن ظرفیت ذوب 
در مجتمع مس سرچشمه است و با افزایش 
ظرفیت ذوب در خاتون آباد از 8٠ هزار تن به 
12٠ هزار تن تا حدود 2 ماه آینده؛ ظرفیت 
ذوب در اســتان کرمان بــه 4٠٠ هزار تن 

می رسد.
دکتر اردشــیر ســعدمحمدی مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایران ضمن بیان مطلب فوق در 
پنجمین همایش صنعت دیرگداز با بیان اینکه در 
حال حاضر ذخایر معدن مس سرچشمه ۱میلیارد 
و 200 میلیــون تن با عیــار مس ۵9/0 درصد و 
معدن مس میدوک 3۱8 میلیون تن با عیار 6/0 
درصد است، افزود: با بهره برداری از طرح توسعه 
کارخانه ۱00 هزار تنی ذوب در سونگون؛ ظرفیت 
کل ذوب در کشــور در افق ۱402 به ۵00 هزار 

تن مس آندي می رسد.
وی با اعلام اینکه هــم در معدن مس میدوک و 
هم در معدن مس سونگون فعالیت های اکتشافی 
خوبی صورت گرفته اســت، اظهارداشت: در حال 
حاضر ذخایر معدن مس سونگون به بیش از یک 

میلیارد تن افزایش یافته و ذخایر مس قطعی کل 
کشور به  34.۵ میلیون تن مس محتوي رسیده 
اســت که با این میزان ذخیره در رتبه هشــتم 
کشــورهای دارنده ذخایر مس جهان هســتیم و 
امید است با فعالیت های اکتشافی خوبی که انجام 

شده؛ به رتبه 7 برسیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با اشاره 
به ســاخت داخل بیــش از 9۵ درصدی قطعات 
لاســتیکی و نسوز کوره  ها درباره وضعیت ساخت 
داخل ســایر قطعات در شــرکت مس گفت: در 
حال حاضر بیش از 8۵ درصد قطعات مکانیکی و 
ریخته گری، 7۵ درصد قطعات برقی خطوط تولید 
و 6۵ درصــد قطعات ابزار دقیق خطوط تولید در 

صنعت مس بومی سازی شده است.
دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکه شــرکت مس 
همکاری خوبی با شــرکت  های سازنده داخلی در 
خصوص بومی سازی قطعات نسوز دارد، گفت: ما 
سیستم های تولیدکننده نسوز را بر اساس کیفیت 
شناســایی کردیم و همکاری با آنها را در دستور 

کار خود قرار دادیم.

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مــس ایران با 
تأکیــد بر اینکه تمایل شــرکت مــس همکاری 
بیشــتر با شــرکت های داخلی در حوزه صنعت 
دیرگداز است، گفت: بررســی میزان خرید مواد 
نسوز خارجی طی شــش ماهه نخست سالجاری 
در مقایسه با شش ماهه سال گذشته نشاندهنده 
کاهش خرید آجر نســوز از شرکت های خارجی 
اســت؛ به  طوری که میزان خریــد آجر مورد نیاز 
شــرکت مس از 27 هزار عدد  بــه ۵ هزار عدد 

کاهش یافته است.
وی ادامه داد: طی 6 ماهه سالجاری میزان مصرف 
کشــور ۱02 هزار و 700 عدد  آجر نسوز و بیش 
از ۵ میلیون کیلوگرم جرم  نســوز بوده است؛ این 
در حالی است که ما فقط ۵ درصد از نیاز خود را 
از خارج کشور تهیه کردیم. اگر  آنها هم در داخل 

کشور تولید شود؛  از داخل خریداری می کنیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مس 
کیفیــت آجرهای مورد نیاز و موقعیت قرارگیری 
در کوره، تکنولوژی ساخت و عدم وجود تجهیزات 
مورد نیاز برای ســاخت ایــن آجرها از مهمترین 
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دلایل عدم ساخت ۵ درصد نســوزهای مورد نیاز کورهاست که 
امیدواریم با در اختیار گذاشــتن اطلاعات کامل و فنی این مواد 
در اختیار صنعت دیرگداز؛ از ســال آینده شاهد بومی شدن مواد 

باقیمانده باشیم.
وی با تأکید بر اینکه کاهش زمان در فرآیند تهیه قطعات به معنای 
ســودآوری و ارزش افزوده بیشتر است، خطاب به دست اندرکاران 
صنعت دیرگداز گفت: توجه به زمان تحویل مواد نسوز بسیار مهم 
است و باید سر موعد آن را تحویل دهید . از این  رو از سال آینده 
اطلاعات زمان مصرف مواد نســوز در اختیار تولیدکنندگان قرار 
می گیرد تا از سوی تولیدکنندگان برنامه ریزی دقیقی برای تولید 

و تحویل مصارف شرکت ملی صنایع مس صورت گیرد.
دکتر ســعدمحمدی با اعلام اینکه تا ســال آینده برای نخستین 
بار ظرفیت تولید کاتد کشور به 300 هزار تن می رسد، بیان کرد: 
میزان حفاری اکتشــافی را افزایــش خواهیم داد و  به ۱00 هزار 
متر خواهیم رساند. اکنون ما در استان آذربایجان شرقی و کرمان 
فعال هســتیم و امید است در سیســتان و بلوچستان،  اردبیل و 

خراسان  رضوی هم فعال شویم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران همچنین گفت: شرکت 
مس خرسند است تا پایان سال 98 ظرفیت ذوب مس کشور  به 

400  هزار تن می رسد و  این یک اتفاق بسیار مبارک است.
وی با اشاره به سرمایه گذاری این شرکت در بخش اکتشاف گفت: 
در حال حاضر ذخایر معدنی ســونگون به بیش از ۱ میلیارد تن 
افزایــش یافته و ذخایر معدنی معدن مس میدوک نیز به بیش از 

۵00 میلیون تن  افزایش یافته است.
دکتر سعدمحمدی با بیان اینکه برنامه های توسعه ای شرکت مس 
در یک مسیر مثبت و رو به رشد طراحی شده است، گفت: انشاالله 
برای ســال 99 شاهد افتتاح کارخانه کنســانتره ۱۵0 هزار تنی 
دره آلو هستیم. همچنین قرار است با توجه به افزایش ذخیره؛ یک 

کارخانه ۱۵0 هزار تنی نیز در میدوک ایجاد شود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با اشاره به راه اندازی کارخانه 
۱۵0 هزار تنی دره زار تا سال ۱400 افزود: در سونگون هم عملیات 

خاکبرداری و احداث کارخانه ۱۵0 هزار تنی شروع شده است.
دکتر ســعدمحمدی ادامــه داد: از منظر ســودآوری هر کدام از 
کارخانه هــای ۱۵0 هزار تنی در ســال حــدود ۱300 تا ۱۵00 
میلیارد تومان گردش مالی خواهند داشــت که ارزش سودآوری 

بالایی دارد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران بیان  کرد: در بحث مالی 
نیز شفاف ســازی سیستم مالی به  صورت هوشمند در دستور کار 
قرار گرفته اســت. انشاالله تا سال آینده تمام مجتمع  های مس به 
صورت آنلاین و هوشمند در حوزه کاهش قیمت تمام  شده رصد 
خواهند شــد که این یک اتفاق تازه و مهم در شرکت ملی صنایع 

مس است.
وی با تاکید بر اینکه به دنبال نزدیک کردن سطح علمی شرکت 
مس با دانش های روز دنیا هســتیم، گفت: شرکت مس در بحث 
استارتاپ ها همایشی در حوزه ایمنی در مجتمع مس سرچشمه 
برگــزار کرد کــه در نتیجه این همایش به دنبال پیاده ســازی و 

عملیاتی کردن  ۱0 مقاله روز دنیا در حوزه ایمنی هستیم.
دکتر ســعدمحمدی با اشاره به برگزاری ششــمین کنفرانس و 
نمایشگاه بین المللی معدن و صنایع معدنی آیمارک استرالیا گفت: 
بیش از ۵۵ کشــور دنیا در این نمایشــگاه حضور فعال داشتند و 

ســخنرانی ها شامل دو محور افزایش ایمنی و سرعت در عملیات 
معدنکاری و صنایع معدنی بود.

وی در خصوص حضور صنایع بزرگ معدنی ایران در این کنفرانس 
گفــت: حضور صنایع معدنــی ایران در این نمایشــگاه که اکثر 
شرکت های بزرگ معدنی دنیا در آن حضور دارند؛ فرصت خوبی 
برای شناســاندن توانمندی های معدنی ایران به دنیا محســوب 
می شود. همچنین این حضور یک رابطه خوب و  برد – برد برای 
آشــنایی با دانش و تجهیزات روز معدنی دنیا برای صنایع  معدنی 

کشور است.
وی افزود: عملیات های معدنی در دنیا به صورت کاملا هوشمند در 
حال انجام است. در این شرایط نیازمند این هستیم که تفکراتمان 
را در بخــش معدن با هــدف افزایش ایمنی و افزایش ســرعت 

معدنکاری به دانش روز دنیا نزدیک تر کنیم.
دکتر سعدمحمدی اظهار داشت: امیدوارم حضور در این نمایشگاه 
شــرایط بهتری را به لحاظ بهره وری و کاهش هزینه ها و افزایش 
راندمان تولید برای صنایع معدنی کشــور به  ویژه صنعت مس به 

همراه داشته باشد.
وی درباره کیفیت برگزاری این دوره از نمایشگاه »آیمارک« گفت: 
خوشبختانه نمایشگاه امسال نسبت به دو سال پیش هم به لحاظ 
وســعت و هم به لحاظ افزایش تعداد کارگاه های آموزشــی رشد 

کرده است.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس یکی از نکات مهم و 
بارز نمایشــگاه »آیمارک« حضور شرکت های بزرگ و بین المللی 
معدنکاری است که سیســتم ها و ابزارهای هوشمند را در بخش 
معدن به نمایش گذاشته اند. در واقع این جنبه از معدنکاری را در 

این دوره از نمایشگاه می توان به  وضوح احساس کرد.
دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکه دو نکته را می توان در خصوص 
نمایشگاه امسال »آیمارک« مطرح کرد، افزود: نکته نخست بحث 
افزایش ایمنی اســت که تقریباً در دستور کار تمام سیستم های 
معدنکاری قرار گرفته اســت. دوم توجه به  ســرعت بخشیدن در 
انجام امور معدنکاری از طریق هوشمندســازی اســت که بحث 

اقتصادی و افزایش بهره وری را به دنبال دارد.
مدیرعامل شــرکت مس بــا تأکید بر اینکه این دو شــاخص در 
نمایشــگاه امســال قابل  رؤیت و تحلیل اســت، اظهار داشــت: 
از جمله سیســتم های هوشــمند بــه نمایش درآمــده در این 
نمایشــگاه؛ سیستم های ماهواره ای کنترل معادن، ماشین  هایی با 
جی پی اس های دیجیتال و سیســتم های هلی برد است که امکان 

ارزیابی شرایط کیفی بلوک های معدن را بعد از هر انفجار دارند.
وی افــزود: در مجموع بــا توجه به رویکرد شــرکت های بزرگ 
معدنــکاری در حــوزه افزایش ایمنــی و هوشمندســازی امور 
معدنکاری؛ صنایع  معدنی ایران باید این رویکرد را با قدرت دنبال 
کند تا شــاهد افزایش بهره وری و کاهش هزینه های تولید در این 

بخش باشیم.
دکتر ســعدمحمدی با تأکید بر اینکه فعالیت های علمی باید به 
افزایش ایمنی و کاهش هزینه ها منجر شــود، گفت: این نکته ای 
است که امروزه در پذیرش مقالات ISI   به  شدت لحاظ می شود.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران همچنین اظهارداشت: 
پرورش نیروی انسانی ماهر از جمله برنامه های جدی در دنیاست. 
امیدوارم که کشور ما در همایش های بین المللی دنیا حضور فعالی 

داشته باشد.

سعدمحمدی: 
برای سال 
99 شاهد 

افتتاح کارخانه 
کنسانتره 

۱۵0 هزار تنی 
دره آلو هستیم. 
همچنین قرار 
است با توجه 

به افزایش 
ذخیره؛ یک 

 کارخانه
 ۱۵0 هزار تنی 

 نیز در میدوک
 ایجاد شود
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فقدان نگاه 
 صادراتی دولت 
در بخش معدن

امروزه صادرات بیش از هر زمان دیگری مرکز 
توجه و سیاستگذاری کشورها قرار گرفته 
است؛ به  طوری  که حتی جهت گیری های 
سیاســی کشــورها نیز منطبق با منطق 
تجارت رقم می خورد و قدرت نفوذ جهانی 
کشــورها را دیگر نه مساحت، نه جمعیت 
و نه منابع نفتــی تعیین می کند. تا جایی 
که حتی کشور کوچکی مانند سنگاپور که 
مساحت آن نصف مساحت جزیره قشم و با 
جمعیت تنها ۵ میلیون نفر یعنی در حدود 
جمعیت استان خوزستان بوده و فاقد منابع 
هیدروکربوری اســت و تمامــی نفت وگاز 
مورد نیاز خــود را از طریق واردات تامین 
می کند؛ میزان صادرات و تجارت آن تقریبا 
۵ برابر کل کشور بزرگ و پرجمعیت ایران 
با منابع غنی نفت، گاز و موادمعدنی است. 
هیچ کشوری در جدایی کامل از کشورهای 

دیگر زندگی نمی کند.
منابع اقتصادی، فناوری و ســطح زندگی 
افراد هر کشوری به اقتصاد کشورهای دیگر 
بستگی نســبی دارد که به وسیله جریان 
پیچیده ای از کالاها، خدمات، ســرمایه و 
فناوری به هم مربوط می شوند؛ به  طوری 
 که اگر به  عنوان مثال  ستیز بازرگانی میان 
آمریکا و چین ادامه یابد و به بستن مرزهای 
این دو کشور روی یکدیگر بینجامد؛ بیش 
از 30 میلیون نفر با درآمدی کمتر از ۵/۵ 

دلار در روز به دام فقر می افتند.
ســوم  دو  از  بیــش  حاضــر  حــال  در 

تجارت  جهانــی از طریق زنجیــره ارزش 
جهانی انجام می شود؛ جایی که محصولات 
پیــش از تولید نهایــی حداقل از یک مرز 
بین  کشوری عبور می کنند. به  عنوان مثال 
2۵00 تولیدکننده از کشورهای گوناگون 
در زنجیره تولید تلفن سامسونگ شرکت 
دارنــد. بنابراین اصرار بر تکمیل زنجیره تا 
رسیدن به کالای نهایی در تجارت  جهانی 
امــروز چندان جایگاهی نــدارد و تجارت  
جهانی بر اساس مزیت های نسبی کشورها 
شــکل می گیرد؛ به  طوری  که در ساخت 
یک دوچرخه مزیت آن است که چرخ های 
آن در چین، ایتالیا و فرانسه، ترمزهایش در 
ژاپن، سنگاپور و مالزی و زین ها در چین، 

ایتالیا و اسپانیا ساخته شود.
بر اســاس نظریــه مزیت نســبی دیوید 
ریکاردو نفع هر کشــوری در این است که 
به تخصصی شدن در تولید و ارائه کالاها و 
خدماتی بپردازد که در آن بهترین است و 
با مبادله مازاد آن با کشــور های دیگر نیاز 
خــود به کالاها و خدمــات دیگر را تامین 
کند. نظریه ای که شــاید در حوزه معدن 
کشــور کمتر به آن توجه می شود و اصرار 
بر تکمیل زنجیره ارزش در این بخش که 
حتی زیرساخت های آن نیز به  طور کامل 
مهیا نیســت؛ هزینه فرصت از دست رفته 
زیادی را به اقتصاد کشور تحمیل می کند.

وقتــی دولت در صــدور مجوزهای تولید 
صنایع بالادستی تعادل و توازن را در زنجیره 

تولیــد در نظر نگرفته و در عمل برای این 
حجم از تولید موادمعدنی در زنجیره بعدی 
نیازی دیده نشده اســت؛ امروز نمی تواند 
از صــادرات مازاد بر نیاز داخل این صنایع 
ممانعت کند.اگر امروز سیاست های دولت 
پایین دستی  زنجیره های  نگرانی  دستمایه 
از کمبود مواداولیه شــود، تنها از منافعی 
که می توانســت از آن کشور شود؛ محروم 
شده ایم. به عبارتی دیگر اگر امروز صنایع 
پایین  دســتی قادر به اســتفاده بیشتر از 
موادمعدنی تولید شــده در داخل و تولید 
کالا با ارزش افزوده بیشتر نیستند؛ یعنی در 
حال حاضر )تا مهیا شــدن شرایط تکمیل 
زنجیره  ارزش( مزیت نســبی کشــور در 
تجارت موادمعدنی مازاد بر نیاز داخل است 
و اگر به این اصل توجه نشود؛ نه از منافع 
صادرات موادمعدنی منتفع می شویم و نه 
از صادرات کالای نهایی ســودی می بریم 
و تنها فرصت هــا و بازارهای صادراتی را از 

دست خواهیم داد.
در واقع از دولت انتظار نمی رود که بتواند 
تــوازن در زنجیره را به  طــور کامل برقرار 
ســازد؛ چراکه حفظ توازن کامل در طول 
زنجیره امری غیرممکن اســت و همیشه 
یــک بخش یا با مازاد یــا با کمبود مواجه 
می شــود، در نهایت باید نیاز یا مازاد را از 
طریــق واردات یا صادرات رفــع کرد. اما 
این انتظار از دولــت می رود که اگر مجوز 
تولیدی داده که مازاد بر نیاز داخل است؛ 

دکتر بهرام شکوری 
رئیس کمیسیون معادن و صنایع  معدنی اتاق بازرگانی ایران
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بخش خصوصی صنایع بالادستی را مقصر جلوه ندهد و 
تا ایجاد مزیت رقابتــی در تکمیل زنجیره  ارزش آن هم 
با اتخاذ سیاست های تشــویقی و نه تنبیهی از اقدامات 
بازدارنده دست کشد. داشتن ذخایر غنی یک کشور شاید 
پتانسیلی برای رشــد زنجیره ارزش در آن کشور باشد، 
اما لزوما تمام نیاز زنجیره نیست؛ به  طوری  که سنگاپور 
به  رغم نداشــتن ذخایر نفت و گاز به قطب پتروشیمی 
تبدیل شده است.منطق بازاریابی جهانی نیز به این نکته 
پایبند است که نباید اجزای زنجیره تولید را بند یکدیگر 
کرد تا اگــر اتفاقی برای یکی از حلقه های زنجیره افتاد؛ 
کل زنجیره نابود نشود. سیاســتگذاران تجارت خارجی 
کشور باید همواره به حفظ درصدی از سهم بازار جهانی 
نیز بیندیشــند تا اگر به  طور مثال در حلقه فولاد کشور 
مشکلی پدید آمد؛ بازاریابان تازه به دنبال بازار صادراتی 
خود نباشند و بر عکس اگر در اثر وقوع مشکلاتی حلقه 
بالادستی از ادامه فعالیت بازماند؛ واحدهای فولادی حتی 
با واردات مواداولیه خود صرفه اقتصادی داشــته باشند. 
یک فعال اقتصادی زنجیره پایین دستی نمی تواند واحدی 
را افتتاح کند و سایر حلقه های پیشین را ملزم به حمایت 
از خود کند؛ بلکه ظرفیت های داخلی تنها یک پتانسیل 
به  حساب می آید و فعالان زنجیره های پایین دستی باید 
سودآوری تولید را در پر ریسک ترین حالت یعنی واردات 

تمام مواداولیه بسنجند.
به  طور مثال ژاپن که کشوری غنی از ذخایر معدنی نبوده؛ 
با واردات کنسانتره سنگ آهن و قراضه ۱۱0 میلیون تن 
فــولاد تولید می کند و از ســود خود نیز منتفع اســت. 
بنابراین با وجود فشــار سیاست های بین المللی بر روند 
تجاری کشور؛ در عمل شاهد کاهش تمایل فعالیت های 
تجاری کشــورهای خارجی با ایران هستیم که مصداق 
این ادعا کاهش مشــارکت 7۵ درصــدی خارجی ها در 
نمایشگاه های داخلی کشور به  رغم افزایش 33 درصدی 
تعداد این نمایشــگاه ها طی۵ ماه منتهی به مرداد سال 

98 است. 
بنابراین در این شــرایط باید با توجه بیشتر به واحدهای 
تولیدی چه در ابتدای زنجیره ارزش مانند ســنگ آهن 
و چــه در انتهــای زنجیره مانند فولاد ســهم خود را از 
تجارت جهانــی حفظ کنیم. در نتیجــه بر مبنای نظریه 

ریکاردو قدم اول در توسعه صادرات؛ ایجاد مزیت نسبی 
در تولید آن کالا اســت. به عبارتی اگــر دولت خواهان 
تکمیل زنجیره ارزش موادمعدنی و صادرات کالای نهایی 
این زنجیره اســت؛ ابتدا باید نیازهای واحدهای تولیدی 
زنجیره از جمله زیرســاخت های مناسب، هزینه حمل 
منطبق با اســتانداردهای جهانی، عدم  دخالت در بازار و 
قیمت گذاری هــا، ثبات و حفظ ارزش پول ملی، حذف یا 
کاهش عوارض، تخفیف یا معافیت های مالیاتی، پرداخت 
تسهیلات با سود پایین و سایر قوانین مربوط به کسب وکار 
را در طول زنجیره برقرار ســازد تا سرمایه گذاران در یک 
فضای اســتاندارد با میل و رغبت به ســراغ زنجیره های 
ارزش بعدی تولید پیش رونــد؛ نه با تهدید و تنبیه که 
نتیجه ای جز تلاش برای دور زدن سیاســت های داخل 

کشور توسط فعالان اقتصادی نخواهد داشت.
در نتیجــه قدم اول برای رســیدن به نقطه مشــترک 
»صادرات بــا ارزش افزوده بالا« که بســیار مورد تکریم 
فعالان زنجیره های بالادستی هم است؛ تغییر نگاه دولت 
به فعالیت زنجیره های بالادســتی است. به عبارتی دیگر 
تا منافع فعالان زنجیره های بالادســتی از سرمایه گذاری 
اولیه منتفع نشــود؛ قدمی در راه تکمیل زنجیره ارزش 

برداشته نخواهد شد.
در همین راســتا دولت باید به این بلوغ فکری برسد که 
ایجاد مزیت نســبی در تجارت با زور میسر نخواهد شد؛ 
بلکه فراهم کردن بستر مناسب تولید فضا را برای رقابت 
جهانی هموار می ســازد. متاســفانه امروز نگاه دولت به 
صادرات موادمعدنی؛ نگاه قاچاق فروشی و عدم بازگشت 
ارز حاصل از صادرات اســت و به این بهانه موانعی را بر 
ســر راه صادرات موادمعدنی ایجــاد می کنند. در حالی 
 که می توان با ایجاد شــفافیت از بازگشت ارز حاصل از 
صادرات این بخش، نه تنها از فعالان این بخش رفع اتهام 
کرد؛ بلکــه فضا را برای صادرات با موانع کمتر برای این 
بخش فراهم کرد. لذا ما خواهان معرفی صادرکنندگانی 
که ارز حاصــل از صادرات خود را بــه چرخه اقتصادی 
بازنگردانده اند؛ هستیم و تاکید می کنم بخش خصوصی 
مشکلی با شفافیت ندارد، اما محدودیت های غیرمنطقی و 
غیرکارشناسانه برای بخش خصوصی به منزله کارشکنی 

قلمداد می شود.

شکوری: 
منطق بازاریابی 
جهانی به این 

نکته پایبند 
است که نباید 
اجزای زنجیره 

تولید را بند 
یکدیگر کرد 
تا اگر اتفاقی 

برای یکی 
از حلقه های 

زنجیره افتاد؛ 
کل زنجیره 
نابود نشود 

سیاستگذاران 
تجارت خارجی 

کشور باید 
همواره به 

حفظ درصدی 
از سهم بازار 

جهانی نیز 
بیندیشند
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مدیر فروش و بازاریابی شرکت فولادهرمزگان 
و رشد  ارزآوری  نیاز داخل،  تامین حداکثری 
درآمد پایدار را مهمترین استراتژی این حوزه 
برشمرد و عملکرد شش ماهه فولادهرمزگان 

در حوزه فروش را تشریح کرد.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت فولادهرمزگان؛ 
مهدی شــکری زاده در مورد ارزیابــی نقش حوزه 
فروش این شــرکت در تحقق ایــن امر گفت: این 
مجموعه در سالجاری بر رونق تولید صنایع داخلی 
با رویکرد تامین حداکثری نیاز نوردکاران داخلی و 
با استفاده بهینه از ظرفیت های خالی آنها؛ توانست 
ســهم قابل توجهی از نیاز مشــتریان بازار داخل را 

تامین کند.
بــه گفتــه مدیــر فــروش و بازاریابــی شــرکت 
فولادهرمزگان رشــد 23 درصدی فروش محصول 
تختال در بازار طی  6 ماه ابتدای ســالجاری نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل گواه این مطلب بوده که 
البته این امر باعث رشــد 86 درصدی کسب درآمد 
نســبت به مدت مشابه سال گذشته شده است.وی 
یکی از اهداف اســتراتژیک واحد فروش و بازاریابی 
فولادهرمــزگان در افق ۱400- ۱398 را توســعه 
صادرات به بازارهای جهانی و افزایش فروش داخلی 

و خارجی با گرایش به محصولات ویژه برشمرد. 
شــکری زاده در مــورد عملکــرد واحــد فروش و 
بازاریابی فولادهرمزگان در تقابل با این شرایط ویژه 
تصریح کرد: با توجه به اهمیــت صادرات محصول 
تختال این شــرکت بــه بازارهای جهانــی و لزوم 
تامین ارز مورد نیاز کشــور؛ به  رغم محدودیت های 
بین المللی در بازارهای جهانی ضرورت ایجاب کرد 
به  طور مستمر از نوســانات و تحولات پیچیده در 
بازارهای جهانی غفلت نکرده و پیش بینی هایی برای 
رویارویی با این موقعیت ها در نظر گرفته شــود که 
در همین راستا دستاوردهای بزرگی نیز حاصل شده 
اســت. به  گونه ای  که طی 6 ماه ابتدای سالجاری با 
رشد درآمد 47 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل مواجه بوده ایم.
وی تاکیدکرد: به  طور کلی مدیریت فروش و بازاریابی 
شرکت فولادهرمزگان طی 6 ماهه ابتدای سالجاری 
با اتخاذ اقداماتی از جمله تدوین برنامه ریزی جامع 
فروش و شناســایی صحیح بازارهای هدف کارنامه 
موفقی را ارائه کرده که موجب روند صعودی فروش 
در بازارهای داخلی و صادراتی شده است و ماحصل 
فعالیت های صورت گرفته بــا عرضه بیش از 700 
هزار تن محصول تختال به بازارهای مصرف؛ منتج 

به رشــدی معادل 3 درصد میزان فروش نسبت به 
مدت مشابه سال قبل و نیز رشد 63 درصدی درآمد 
کســب شده نسبت به همان مدت مشابه سال قبل 

شده است.
مدیر فروش و بازاریابی شرکت فولادهرمزگان گفت: 
از دیگر رویکردهای صورت  گرفته طی شــش ماهه 
ابتدای ســالجاری؛ تامین پایدار محصولات ویژه با 
آنالیز و ابعاد خاص مدنظر مشــتریان بوده است که 
این امر منجر بــه کاهش میزان واردات محصولات 
مشابه شد و خودکفایی ارزی و رونق صنایع داخلی 

را به دنبال داشته است.
وی همچنیــن درباره ماموریت اســتراتژیک واحد 
فروش و بازاریابی شرکت فولادهرمزگان که کسب 
درآمد پایدار و ارتقاء مداوم رضایت مشتریان است، 
افــزود: دســتاوردهای به  دســت  آمده در خصوص 
فروش محصول تختــال با توجه به شــفافیت در 
خصوص تعیین قیمــت و مکانیزم و قیمت گذاری 
منظم و همچنین نتایج مطلوب عملکرد شــرکت 
در زمینه کســب درآمد پایدار، سودآوری و رضایت 
مشــتریان در بازار داخل باعث شــده تا شــرکت 
فولادهرمزگان در جمع بیست شرکت بزرگ و برتر 

بورسی و فرابورسی قرار گیرد.

 مدیر فروش و بازاریابی فولادهرمزگان اعلام کرد:

 رشد درآمد 4۷ درصدی فولادهرمزگان 
نسبت به مدت مشابه 
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فولاد در انتظار 
تحولات جهانی

ایران در سال 98 در رتبه دهم تولیدکنندگان 
فولاد جهان قرار گرفت، اما در شــرایط تحریم 
نیاز به همبستگی، اتکا و توجه به توانمندی های 
داخلی بیشــتر از هر زمان دیگری احســاس 
می شود. تکمیل طرح های سرمایه گذاری های به 
عمل آمده و راه اندازی قریب الوقوع کارخانه های 
جدیــد در صنایع آهن و فــولاد ایران، افزایش 
تولید بــرای دســتیابی و تحقــق برنامه های 
پیش بینی شده و مدنظر؛ نیازمند توجه اساسی 
به فرصت ها و ریسک های محتمل بر بازار داخل 
و خارج فولاد است. تمامی این عوامل می تواند 
قیمت ســهام این گروه را نیز در بازار سرمایه 

تحت تاثیر خود قرار دهد.

فولاد در انتظار تحولات جهانی
نتایــج حاصل از مطالعــه آمار تولیــد، مصرف و 
صادرات فولاد ایران نشــان می دهد که با توجه به 
توسعه های انجام شده و ظرفیت های تولید آهن و 
فولاد )پتانسیل تولید محصولات فولادی(؛ واردات 
محصولات فولادی در سال 97 نسبت به سال 96 
حدود ۵8 درصد کاهش داشته و پیش بینی می شود 
تا پایان ســال 98 نیز روند واردات دوباره در مسیر 
کاهشی قرار گیرد. توانمندی  تولیدکنندگان داخلی 
از یــک طرف و رکود در ســایر صنایع و همچنین 
کاهش رشد اقتصادی در سال 98؛ از جمله دلایل 

رقم زدن چنین روندی بوده و خواهد بود.
در همین راســتا فرصت های پیــدا و پنهان در 
اقتصاد فولاد ایران در توجه اساســی به افزایش 
سهم صادرات انواع محصولات فولادی و همچنین 
کاهش صــادرات فــولاد خــام در میان مدت و 
درازمــدت؛ تاثیر خود را نشــان خواهــد داد. به  
عبارت دقیق تر در اقتصاد و فولاد جهان؛ صادرات 
محصولات فولادی بیشــترین سهم و فولاد خام 
کمترین ســهم را به خود اختصاص می دهد. به 
همین ترتیب در کوتاه مدت هم ما باید با توجه به 

مزیت های موجود در تولید انواع شمش و اسلب 
)فولاد خام(، در تمامی فولادسازی های کشور اعم 
از فولادمبارکه اصفهان، ذوب  آهن اصفهان، فولاد 
خوزستان، فولاد خراسان، فولاد هرمزگان، فولاد 
کاوه جنوب، فولاد پاســارگاد، آهن وفولاد ارفع و 
فولاد آلیاژی ایران، فولادهای مورد نیاز توســعه 
صنایع سنگین، پروژه های صنعتی، کشتی سازی، 
مخازن تحت فشار، صنایع نفت وگاز و پتروشیمی 
و خطوط انتقال نفت وگاز و آب و گریدهای  API و 
ASTM و همچنین فولادهای مهندسی و آلیاژی 

را به  صورت شمش و اسلب تولید و صادر کنیم.
توجه به امکانات و دانش فنی و همچنین نیروهای 
متخصص و با تجربــه در صنعت متالورژی ایران 
و برخورداری از تجهیزات تکنولوژیک فولادسازی 
و نــورد در فولاد ســازی های مذکور؛ فرصت های 
مشــهودی اســت که بعــد از گذر ۵0 ســال از 
عمر فــولاد ایران، ضرورت افزایش ســهم تولید 
انواع محصولات فولادی مخصــوص و آلیاژی را 
اجتناب ناپذیر کرده و رســالتی است که بیش از 
نیم قرن تجربه اندوخته است. بنابراین با توجه به 
فرصت های ایجاد شده مشتمل بر کاهش واردات 
انواع فولادهای مورد نیاز در کشور باید موارد زیر 

مورد توجه قرار گیرد:
- کاهــش میزان وابســتگی بــه کالا، قطعات و 

تجهیزات صنعتی خارجی
- کاهش ارزبری برای تولید فولاد
- ارتقاء بهره وری در صنعت فولاد

- مهیا بودن مناســبات داخلــی و افزایش تولید 
فولادهای خاص و ایجاد ارزش افزوده بیشتر

- دسترسی به بازارهای مصرفی منطقه و اتحادیه 
اروپا و سایر بازارهای نیازمند
- ارتقاء سطح بهره وری ملی

- رعایت مسائل زیست محیطی
- کاهش میزان آلودگی ها نســبت به حلقه های 

بالادست

- دسترســی به تکنولوژی در بخش های فنی و 
مهندسی

- توانمنــدی در طراحی و ســاخت تجهیزات و 
قطعات یدکی و مصرفی در صنایع آهن و فولاد

همچنیــن ســایر مزیت های اساســی در بخش  
بالادســت و دسترسی به معادن غنی سنگ آهن، 
کرومیت، ســنگ منگنز و انواع موادنسوز سبب 
شده تا شــرایط و مناســبات لازم و همه  جانبه 
برای افزایش تولید و زمینه ســازی ارتقاء ســطح 
مصرف داخلی و به  همین ترتیب توســعه ملی با 
اجرای پروژه های صنعتی، ساختمانی و زیربنایی 
صورت گیرد. همچنین توســعه سهم صادرات و 

بازارسازی های جدید نیز فراهم شده است.
در ایــن میان باید به مــوارد مهمی نیز توجه 
شود: ارتقاء ســطح ضریب بهره وری پایین در 
واحدهای فولادسازی و توجه به استانداردهای 
بین المللی، تکمیل و توسعه صنعت حمل ونقل 
جاده ای وریلی و توجه بــه رقبای قدرتمند از 
جمله چین، هند، ترکیــه و اوکراین از جمله 
این موارد هســتند. ضمن اینکه  احتمال رکود 
اقتصادی در بازار ســهام نیز وجــود دارد. در 
صورت بروز نشانه های رکود اقتصادی؛ انتظار 
سقوط 20 تا 30 درصدی سهام آمریکا نیز بر 
بازار چین تاثیر قطعی خواهد داشت. از سوی 
دیگر افزایش ســطح تقاضا در چین و مشغول 
بودن فولادسازان چینی به پرکردن انبارها که 
محرک قوی قیمت هاســت نیــز نباید نادیده 

گرفته شود.
همچنین تدوین روش ها و مشوق های صادرات، 
تســهیل در مناســبات گمرکــی و همچنین 
حمایــت دولت و کاهش بوروکراســی  دولتی و 
همکاری با سازمان های صنعت ومعدن در تدوین 
سازوکارهای حمایت از صادرات می تواند امکان 
تحقق هدف توســعه صادرات انواع محصولات 

فولادی تا 2۵ میلیون تن را فراهم کند.

اسدالله فرشاد 
تحلیلگر صنعت فولاد
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دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله وپروفیل 
فولادی ایران اعلام کرد:

 احتمال کاهش قیمت 
در صنایع پایین دست فولاد

دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله وپروفیل فولادی ایران با تاکید 
بر اینکه قیمت پروفیل بر مبنای قیمت قبل از اصلاح نرخ بنزین 
مورد تائید و حمایت تولیدکنندگان است،  تصریح  کرد: بنابراین 
اگر وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال کنترل قیمت است؛ 

باید ذره بین و نورافکن خود را بر سر بورس  کالا روشن کند.
امیرحسین کاوه با بیان اینکه تلاش صنایع پایین دستی فولاد این 
است که رشــد قیمت بنزین بهانه ای برای افزایش قیمت در بازار 
فولاد نشود؛ ابراز امیدواری کرد که مواد اولیه لوله وپروفیل از جمله 
انــواع ورق فولادی نیز بدون تغییر قیمــت در بورس کالا عرضه 
شــود.کاوه عوامل مؤثر بر قیمت محصولات صنایع پایین  دســتی 
فــولاد را نرخ ارز، قیمت جهانی و بــازار فولاد عنوان کرد و گفت: 
حتی در مواقعی که قیمــت ارز یا قیمت های جهانی بالا می رود؛ 
تولیدکننــدگان می تواننــد با بالا بردن میــزان عرضه خود مانع 
افزایش قیمت محصولات شــوند که این روش در شرایط کنونی 
نیز می تواند در صورت پیشــی گرفتن عرضه بــر تقاضا؛ منجر به 
کاهش قیمت ها شود.دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله وپروفیل 
فولادی ایــران با تاکید بر لزوم ثبات قیمــت در بخش ورق های 
فولادی که مواداولیه صدها گروه کالایی است، تصریح  کرد: قیمت 
انواع مواداولیه در بورس کالا تعیین می شــود و با توجه به اینکه 
عرضه کنندگان بورس کالا عموما وابســته به دولت هســتند؛ به 
راحتی می توانند افزایش و کاهش قیمت را مدیریت کنند. بنابراین 
اگر وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال کنترل قیمت اســت؛ 
باید ذره بین و نورافکن خود را بر ســر بورس کالا روشن کند.وی 
همچنین با بیان اینکه تولیدکنندگان صنایع پایین دســتی فولاد 
متعهد شــدند که محصولات خود را ۱0 درصــد بالاتر از قیمت 
مواداولیه عرضــه کنند،  اظهارکرد: اگر قیمــت مواداولیه کنترل 
شــود؛  با توجه به اینکه در فصل زمستان رکود نسبی وجود دارد 
و افزایش ساخت وســاز نیز وجود نداشــته است؛ احتمال دارد در 
صنایع پایین دســت فولاد با کاهش قیمت نیز مواجه شویم.کاوه 
در ادامه با اشــاره به مصرف 600 نوع تولیــدات لوله وپروفیل در 
صنایع خودروســازی، لوازم  خانگی، کشــاورزی، مبلمان شهری، 
میزوصندلی،  روشنایی، بیمارستانی و ساختمان خاطرنشان کرد: 
در صــورت کنترل قیمت ورق فولادی کــه ماده اولیه 600 گروه 

کالایی است؛ خود به خود چرخه بعدی نیز کنترل می شود.

رشد 33 درصدی صدور 
پروانه بهره برداری معادن

میزان صدور »پروانه بهره برداری« و »گواهی کشــف« معادن کشور 
در فصل تابســتان 98 افزایش یافت. در این مــدت صدور پروانه 

بهره برداری معادن بیش از 33 درصد رشد یافت.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه ونوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(؛ بر اساس آخرین گزارش معاونت طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت طی فصل تابستان ۱۵9 فقره پروانه بهره برداری معدن صادر شد که نسبت 

به رقم فصل بهار )۱۱9 فقره پروانه بهره برداری(، 33.6 درصد افزایش یافت.
افزایش 17 درصدی صدور پروانه اکتشاف

همچنین طی سه ماهه تابســتان؛ ۱26 فقره گواهی کشف در بخش معدن 
صادر شــد که در مقایســه با میزان صدور گواهی کشف طی سه ماهه بهار 
)۱۱۱ فقره(، ۱3.۵ درصد رشــد یافت.همچنین طــی این مدت ۱98 فقره 
پروانه اکتشــاف صادر شد. این آمار در مدت مشابه فصل گذشته  239 فقره 

بود که حاکی از کاهش ۱7.2 درصدی صدور پروانه اکتشاف است.
افزایش 138.۵ درصدی وصول حقوق دولتی

افــزون بر این طی فصل تابســتان 98؛ حدود 6 هــزار و 99 میلیارد و ۱69 
میلیون و 700 هزار ریال حقوق دولتی از معادن کشور وصول شد که نسبت 
بــه رقم فصل بهار )2 هزار و ۵۵7 میلیارد و 822 میلیون و 400 هزار ریال( 

حاکی از افزایش ۱38.۵ درصدی است
رشد 18.۵ درصدی تعداد صدور جواز تأسیس صنعتی 

بر اساس این گزارش تعداد جواز صادر شده برای تأسیس واحدهای صنعتی 
طی 6 ماهه اول امسال از نظر تعداد ۱8.۵ درصد رشد و از نظر سرمایه گذاری 
2۱.4 درصد کاهش داشــته اســت.در این مدت ۱2 هزار و 734 فقره جواز 
تأسیس با پیش بینی ســرمایه ۱37 هزار و 602 میلیارد تومان و پیش بینی 
اشتغال 30۱ هزار و ۱۵3 نفر صادر شده است. مقایسه این ارقام با مدت مشابه 
سال قبل نشاندهنده افزایش ۱8.۵ درصدی در تعداد، رشد ۱6.2 درصدی در 
اشتغال و کاهش 2۱.4 درصدی در سرمایه گذاری است. بیشترین تعداد جواز 
تأسیس به استان های یزد، سمنان و خراسان رضوی اختصاص داشته که به 
ترتیب ۱3۵0 و ۱2۱۱ و ۱024 فقره جواز در این استان ها صادر شده است.

طی 6 ماهه اول امســال صدور جواز تأســیس از نظر تعداد در اردبیل، ایلام، 
بوشهر، جنوب کرمان، خراسان جنوبی، خراسان  شمالی، 

گیلان،  کهگیلویه وبویراحمد،  کرمانشــاه،  قم، 
لرســتان، مرکزی و مناطق ویــژه و آزاد 

نســبت به 6 ماهه اول ســال گذشته 
کاهش داشته است.
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مدیرعامل بانک ایران زمین با تاکید بر رویکرد 
جدید این بانک در حمایت از کســب وکارهای 
نوین و اســتارت آپ ها گفت: مهمترین رویکرد 
 izboom بانکداری ما ارائه خدمــات از طریق
و  به شــرکت های دانش بنیان  بوم  ایران زمین 
اســتارت آپ ها و فین تک هاســت که موجب 

حمایت از کسب وکارهای نوظهور خواهد شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ایران زمین؛ عبدالمجید 
پورســعید مدیرعامل این بانک با بیان اهمیت حمایت 
از تولید داخلی گفت: نامگذاری سال 98 به  عنوان سال 
»رونق تولید« توسط رهبر معظم انقلاب نشان از اهمیت 
موضوع برای کشــور دارد و بایــد با ایجاد فضای تبادل 
و همفکری میان برنامه ریزان، تولیدکنندگان و بانک ها 
به  عنوان تامین کننده مالی این حوزه به ســمت رونق 
تولید قدم برداریم.وی شرایط اقتصادی کشور را بسیار 
حســاس عنوان کرد و افزود: در حال حاضر منابع مالی 
در کشور بسیار محدود است، بسیاری از تولیدکنندگان 
با مشکلات جدی مواجه هستند؛ از این رو برنامه ریزی 
دقیق در راستای حمایت از تولید و به کارگیری صحیح 
منابع باید در اولویت بخش هــای اقتصادی قرار گیرد.

مدیرعامل بانک ایران زمین با اشاره به برنامه ریزی های 

صــورت گرفته در ایــن بانک برای حضــوری مؤثر در 
اقتصاد کشــور تصریح  کرد: یکــی از اقداماتی که ما به  
صورت اســتانی در حال پیگیری آن هستیم؛ شناسایی 
تولیدکننــدگان و فعــالان این عرصه در اســتان های 
مختلف اســت تا بتوانیم بهترین بهــره وری را از منابع 
موجود داشته باشیم.پورسعید حضور بانک ها به  عنوان 
تامین کنندگان مالی اقتصاد را مهم و حیاتی دانست و 
گفت: بانک ها تلاش زیادی را در راستای حمایت از تولید 
به کار می برند، اما واقعیت این اســت که در حال حاضر 
محدودیت های زیــادی در تمامی بخش های اقتصادی 
وجود دارد، اما نگاه مؤثر و برنامه ریزی می تواند بسیاری 
از موانع را از سر راه بردارد. بدون شک رونق تولید زمانی 
تحقق خواهد یافت که بانک ها و بازار سرمایه در راستای 

حمایت از تولید داخلی تقویت شــوند.وی با اشــاره به 
افزایش ســرمایه بانک ایران زمین افزود: بورس و بانک 
دو اهرم اصلی برای حمایت از تولید داخلی هستند. در 
همین راســتا و به منظور بهبود ساختار مالی بانک به 
 زودی افزایش سرمایه بانک را نهایی خواهیم کرد. یکی 
از مزایای این امر این اســت که بانــک می تواند از این 
محل در عملیات بانکی به خصوص اعطای تسهیلات و 
سرمایه گذاری های مجاز در چارچوب دستورالعمل های 
بانک مرکزی اقدام کند.مدیرعامــل بانک ایران  زمین با 
اشــاره به اقداماتی که طی ســال های اخیر توسط این 
بانک به منظــور بهبود حوزه های کســب وکار نوین و 
همچنین حمایت از بخش های تولیدی انجام شده است، 
اظهارکرد: سال گذشــته در راستای حمایت از تولید و 
اشتغال بخشی از منابع مورد نیاز و سرمایه  سیمان غرب 
آسیا را تامین کردیم که این امر نقش مؤثری در بهبود 
شــرایط اقتصادی و اشتغال منطقه داشته است.وی در 
ادامه افزود: ما همزمان با نگاه مؤثر به حوزه های تولیدی 
کشور در راستای حرکت به سمت بانکداری دیجیتال؛ 
حمایت از کسب وکارهای جدید که مبتنی بر خلاقیت و 
نوآوری هستند را در دستور کار قرار دادیم که نتیجه آن 

راه اندازی مرکز نوآوری بانک ایران  زمین بود. 

مدیرعامل بانک ایران زمین:

راه گذر از شرایط کنونی حمایت از تولید داخلی است

مدیرعامل بانک صنعت ومعدن در ادامه ســفرهای 
استانی در جمع کارآفرینان و صنعتگران نائین، خور 
و بیابانک گفت: بخش معدن کشــورمان از ظرفیت 
بالای توسعه ای برخوردار است و می تواند در مسیر 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی مورد توجه قرار گیرد؛ 
به همین دلیل این بانک حمایت از بخش یاد شده را 

یکی از مهمترین برنامه های خود می داند.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت ومعدن؛ حسین 
مهری تاکیدکــرد: رهنمــود مقام  معظم  رهبری که 
بخش معدن را جایگزین مناســبی بــرای بازار نفت 

توصیــف کردنــد؛ اهمیت این بخــش را در اقتصاد 
کشورمان نشان می دهد.مهری تکیه بر ظرفیت های 
داخلــی را برای دســتیابی به اقتصــادی درون زا و 
توسعه ای پایدار ضروری توصیف کرد و اولویت  بخشی 
به ســرمایه گذاری در بخش معدن وصنایع معدنی در 
برنامه ششم توسعه را حاصل همین واقعیت دانست.

این مدیر ارشــد بانکــی تصریح کــرد: جلوگیری از 
خام فروشــی و ایجاد ارزش افزوده محصولات معدنی 
از طریــق فرآینــد صنعتــی ایجاب می کنــد بانک 
صنعت ومعدن به عنوان تنها بانک توسعه ای تخصصی 
بخش صنعت ومعدن کشور در نقش تامین کننده مالي 
و مشاوری دلســوز در کنار صنعتگران و معدنکاران 
کشــور حضوری فعال داشته اســت.مدیرعامل بانک 
صنعت ومعدن با اشــاره به اینکــه تاکنون با صادرات 
موادمعدنی درآمد مناســبی برای کشورمان صورت 
گرفته اســت، افزود: توســعه صنایع تبدیلی می تواند 
میزان ســودآوری بخش معدن کشورمان را به میزان 
زیــادی افزایش دهد.مهری اســتان اصفهان را یکی 
از غنی ترین اســتان های کشــور از نظر تنوع معادن 

دانست که با داشــتن معادن فلزی نظیر سنگ آهن، 
ســرب، روی و ســنگ های تزئینی و ســاختمانی از 
نظر جغرافیای اقتصادی کشــور حائز اهمیت بسیار 
اســت.وي با اشاره به ســابقه چندهزارساله اکتشاف 
و اســتخراج معدنی در شهرستان نائین گفت: وجود 
معادن فلزات ارزشــمند ســرب وروی به این منطقه 
ویژگی خاصی بخشیده اســت.مهری و هیات همراه 
در ادامه به بازدید از طرح هایی که توســط این بانک 
تامیــن مالی شــده بودند؛ پرداخت کــه از آن میان 
می توان به صنایع کاشی نائین و کاشی روماک نائین 
تولیدکننده انواع کاشــی و ســرامیک، پارس پولاد 
یاران تولید کننده بریکت ســرد و یاران آذرخش رانا 
تولیدکننده انواع شــاتون به روش فورج اشاره کرد.

شــرکت های صنایع ایجاد رزمیاران تولیدکننده انواع 
شاتون به روش ماشــین کاری، گلوله های سرامیکی 
فیروزه تولیدکننده گلوله هــای آلومینایی و قطعات 
عایق ســرامیکی ماشــین آلات از واحدهای صنعتی 
دیگری بود که مدیرعامل بانک صنعت ومعدن در سفر 

خود به شهرستان نائین از آنها بازدید کرد.

مدیرعامل بانک صنعت ومعدن اعلام کرد:

ضرورت حمایت از معدن وصنایع معدنی در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی




